
Инвеститор  ▶ 12
Слаба реколта  
за Фарин АД  
през 2009 г.   
Компанията излезе на 
консолидирана загуба 
от 640 хил. лв. през 
миналата година

Сряда
24 февруари 2010, брой 37 (4848)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 8-9
Борисов ще  
лови Нагли и  
във фармацията

Инвеститор ▶ 12
Управляващите 
дружества атакуват 
нови чужди пазари
Проблемите на българския 
капиталов пазар принуж-
дават управляващите дру-
жества да насочват инвес-
тициите си навън

Наглите ще се пренесат и 
във фирмите, които купу-
ват и продават лекарства, 
каза премиерът Борисов 

Банки ▶ 21

Лихвите по 
депозитите  
плавно ще падат

 ▶Атанасиос Куцопулос, гл. изп. 
директор на Банка Пиреос България

USD/BGN: 1.44055  

+0.36%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35770

     -0.36% 
Българска народна банка

Sofix: 424.36

    -1.01% 
Българска фондова борса

BG40: 117.17

-0.47%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Интервю ▶ 23

Фамилният бизнес у нас  
все още трупа опит

Семейните компании 
са по-устойчиви, за-
щото залагат на дъл-
госрочна стратегия за 
развитие, казва Албена 
Маркова, съдружник в 
PricewaterhouseCoopers

Коментар ▶ 2
Заменки Made in 
Bulgaria, но глоба  
виси над България
Брюксел не спи, когато 
става дума за пари, 
така че правителството 
на Бойко Борисов да 
запретне ръкави и да 
мисли как да разваля 
скандалните договори 
със заменките

Правителството няма ясен 
модел за АЕЦ Белене

Моделът, който предстои 
да предложим на Русия 
до дни, трябва да съдържа 
гаранции, че и ние, и те ще 
имат интерес да намерим 
стратегически инвеститор, 
каза министър Трайков

Новини ▶ 6 Новини ▶ 7
Кредитите  
през януари  
растат
Кредитите за домакин-
ствата и бизнеса нарастват. 
През януари фирменото 
кредитиране се е увели-
чило с 1.3% на годишна 
база и достига близо 31 
млрд. лв., сочат данните от 
статистиката на БНБ

Предложение, което 
не можеш да 

откажеш
Държавата вече иска над 10% отстъпка 
от задълженията си към фирмите  ▶ 4-5
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Печеливш
Стоян кушлев

Губещ
емилия Масларова

Комисията за установяване на имущество, при-
добито от престъпна дейност, с председател 
Стоян Кушлев е внесла най-големия до момента 
иск за отнемане на собственост в полза на държа-
вата. Искът е срещу русенеца Виктор Епщайн и е 
внесен в Русенския окръжен съд. Стойността му е 
за над 61 млн. лв. 

Прокуратурата повдигна обвинение срещу бившия минис-
тър на труда и социалната политика Емилия Масларова. 
Обвинението е за съучастие в присвояване на държавни 
пари в размер на 11 млн. лв., които е трябвало да управлява 
като министър. Масларова е нарушила служебните си задъл-
жения, предписани в Закона за обществените поръчки. Спря-
мо обвиняемата е взета мярка за неотклонение.

Мнения

 ▶Правителството очаква 
1 млрд. лв. от приватиза-
ция. Хубаво се чакат тези 
пари, но дали ще дойдат. 
Ние винаги нещо чакаме, но 
все нещата не се получа-
ват. Дали са ни грешни 
сметките, или нямаме 
добра политика, не е ясно. 
Със сигурност обаче все се 
редим за пари и все си оста-
ваме недоволни.

Бисера илиева 

 ▶Парите от приватизация-
та ще дойдат от раздържа-
вяването на енергийните 
дружества. Дано само този 
път плановете ни да са 
правилно начертани и да се 
играе честно, защото у нас 
все нещо се обърква и все 
се намесват неправилните 
хора. А вече е крайно време 
да се реши съдбата на тези 
енергийни дружества.

илиян кръстев

pari.bg Топ 3

1 Офисите на Лев 
Инс запечатани без 
съдебно разрешение. 
Полицията е иззела 

сървъри и документи на 
дружеството, каза изп. ди-
ректор на застрахователя 
Стефан Софиянски. 

2 Мечото нашествие 
продължава и днес 
на БФБ. Индекси-
те стартираха 

днешната сесия на червена 
територия.  

3 Печалбата на 
Carlsberg скочила 
с 18% миналата 
година. Датската 

пивоварна надмина очаква-
нията на анализаторите и 
отчете 9.39 млрд. крони.

Заменките са Made in Bulgaria, но 
това не спасява страната от глоба
Фактът, че чиновниците от 
Брюксел са обявили замените за 
българска запазена марка, не само 
не трябва да ласкае българското ни 
его, а напротив. Трябва да напра-
ви управляващите изключително 
бдителни. Защото зад елегантното 
чувство на хумор на брюкселския 
чиновник се крие хрътка, изклю-
чително чувствителна към парите 
и всички действия, които произти-
чат от тях. Мисля си, че в Главна 
дирекция Конкуренция на ЕК са 
прозрели балканската хитрост. И 
е по-скоро проява на добър тон 
твърдението им, че с такова чудо 
като заменките се срещали за първи 
път и им трябвало време, за да 
се подготвят. Кратко вглеждане в 
близката история показва, че съвсем 
наскоро Гърция е била наказана за 
подобни държавни помощи, но е 
ставало дума за директна търговия 
с имоти. На Швеция също не й се е 
разминало. Казусът е бил подобен 
- държавни имоти, продадени без 
конкурентно начало и на непазар-
ни цени! Представяте ли си, ако 
Брюксел вземе предвид пазарните 
цени, които природозащитниците са 
представили, и формира глобата на 
България върху стойност от 3 млрд. 
лв. Затова правителството не трябва 
да позволи да се стигне дотам.

Доказателство, че ЕК е 
абсолютно наясно с принципа 
на нерегламентираната държавна 
помощ у нас, са поисканите две ин-
формации, които България трябва 
да представи до 24 март. Първо, да 
даде допълнителна информация за 
ценообразуването на заменените 
земи и гори от Държавния горски 
фонд. Второ, още информация за 
процедурите във връзка с промяна-
та в предназначението на имотите.

Е, ако на това не му се казва в 
десетката! Информацията, която 
ще трябва страната да даде, засяга 
именно основните елементи, които 
съставят държавната помощ, каква-
то са заменените земеделски земи 
и гори в България. Каква трябва 
да е тактиката на правителството, 
за да предотврати налагането на 
глоба? Максимална честност и 
никакво увъртане и бягане от исти-
ната. Защото Брюксел не прощава 
лъжата. Склонен е да помогне, 
когато някой иска да се поправи. 
Този филм го гледахме само преди 
година, когато преработвателите от 
хранителната индустрия си изво-
юваха преходния период, въпреки 
че го нямаше в предприсъедини-
телния договор. Беше удивително, 
но признанието, че страната е 

излъгала за ситуацията в сектора, 
проработи. Така браншовиците не 
само получиха указания и помощ 
от ЕК, но и доза съчувствие и до-
верие. Вярно е, че това са морално 
етични норми, но понякога те 
вършат повече работа, отколкото 
и най-перфектният юридически 
брилянтно издържан аргумент.
Пътищата. Еколозите, които всъщ-
ност сезираха Брюксел за замени-
те, много правилно ги посочиха.

Предприемат се необходимите 
мерки, за да се възстанови ситуа-
цията такава, каквато е била преди 
замените. Основните стъпки са: 
Страната признава, че става дума 
за държавна помощ и че по този 
начин е нарушила евронормите 
за конкуренцията. Не предявява 
никакви искания те да бъдат сче-
тени със задна дата. Разваляне на 
замените на базата на съществува-
щата досега нормативна уредба -  
чрез законите за договорите и за 
държавните имоти. Там, където е 
възможно, бенефициентите допла-
щат до пазарните цени. Промени 
на законите, които засягат замени-
те. Забрана на смяната на  
предназначението на горски тере-
ни и недопустимост на застроява-
нето им.

Брюксел 
не спи, 
когато 
става 

дума за пари, така 
че правителство-
то да запретне 
ръкави и да ми-
сли как да разва-
ля договорите със 
заменките

коментар

 ▶ България не е единствената страна, заплашена от глоби за нерегламентирани държавни помощи заради заменките на гори. наскоро 
Гърция и Швеция са били наказани за директна продажба на държавни имоти на непазарни цени 

Светлана Трифоновска
strifonovska@pari.bg

Инвеститор  ▶ 12
Правата на Имоти 
Директ поскъпнаха 
900 пъти   
Книжата смениха 
собственика си на цена 
9 лв. за брой, а цената на 
отваряне беше 0.01 лв. 

Вторник
23 февруари 2010, брой 36 (4847)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 8
Тютюневата 
контрабанда не 
била скочила

Инвеститор ▶ 12
Приходите от 
аренда на АДСИЦ 
с 51.3% ръст   
Най-голям е скокът при 
Агро Финанс АДСИЦ. 
Приходите са се 
увеличили близо 3 пъти до 
1.7 млн. лв. 

Финансовият министър 
Симеон Дянков 
зарови томахавката с 
цигарените фабрики

Интервю ▶ 18

Заради преразходи 
касата ограничава 
лекарствата

Д-р Албена Златарева,  
зам.-директор на НЗОК
▶

USD/BGN: 1.43537  

-0.79%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36260

     +0.79%
Българска народна банка

Sofix: 428.68

    -0.43%
Българска фондова борса

BG40: 117.72

+0.39%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Чакаме 
1 млрд. лв. от 

енергийни 
дружества

Може ли правителството да при-
бере 1 млрд. лв. от приватизаци-

онни сделки през 2010 г.? Въз-
можно е, ако бъдат продадени 

дяловете на държавата в електро-
разпределителните дружества и 

бъде листван миноритарен пакет 
от БЕХ и негови дъщерни друже-
ства, смята Тодор Николов, изп. 
директор на Агенцията за прива-

тизация  ▶ 4-5

Коментар ▶ 2
Мъглата като 
технология за 
строежа на Белене

Новини ▶ 6
Държавата иска 
да заобиколи 
банките

Докато икономическият 
министър Трайков прего-
варя с руснаците, финан-
совият министър Дянков 
продължава да твърди, че 
проектът е неизгоден

Финансовото министер-
ство и НАП с шеф Краси-
мир Стефанов подготвят 
електронна система за пла-
щания към бюджета без 
такси за банките

Моят бизнес ▶ 23
Как се 
превземат 
Балканите

Фирма УниПОС с уп-
равител инж. Атанас 
Димитров е единствени-
ят производител на  по-
жароизвестители, които 
намират пазар в над 40 
страни по света

Новини ▶ 7
580 хиляди 
българи са 
безработни

Съкращенията удрят пове-
че мъжете, безработицата 
сред младите е 19%. Ще 
засилим солидарността с 
по-уязвимите групи, заяви 
министър Тотю Младенов
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Абсурдите на пестеливостта 

Сряда 24 февруари 2010  pari.bg

коментар

Банковите депозити 
у нас се увеличават. 
През 2009 г. те са 
нараснали с близо 11%. 
В същото време обаче 
все повече хора остават 
без работа,  като според 
статистиката всеки 
десети трудоспособен 
българин не работи. 
Ако се прибавят и 
хората, които реално не 
се занимават с нищо, 
но не са регистрирани 
в бюрата по труда, 
картинката ще стане още 
по-интересна. Оказва 
се, че общо 580 хил. 
души нямат официални 
доходи. В същото време  
домакинствата държат 
в банките над 12 млн. 
депозита за 24 млрд. лв. 

цитат

Схемата за източването на 
Кремиковци е редена със 

знанието и съгласието на хората, 
които са го управлявали

Число на деня

54 
 ▶място заема България в класация на Cushman&Wakefield. 

Според нея у нас годишните разходи за поддръжка на един 
кв. м офис площ е 205 EUR  Петър димитров, депутат от Коалиция за България

Кризата ни 
направи по-

пестеливи - ограни-
чаваме се, за да има 
с какво да живеем 
в едни по-лоши 
времена

Как тогава хем нямаме 
работа и доходи, хем 
имаме пари в банковите 
си сметки?

Нишката се къса 
някъде. Отговорите, 
от една страна, се крият 
в сивата икономика. 
Защото открай време у 
нас едни са официалните 
цифри, а съвсем други 
реалните. Защото може 
да си регистриран 
безработен, да получаваш 
обезщетение, но работиш 
някъде. Част от доходите 
си предпочиташ да 
закъташ под формата на 
бели пари за черни дни, 
в някоя банка и да не ти 
носят някакъв доход. Така 
нямаш работа, но имаш 

нерегистрирана заплата, 
както и спестявания. 
Реално си в ущърб 
на хазната, защото си 
в сивата й част, но в 
същото време си оставаш 
потребител и с това 
помагаш на икономиката. 

Друг възможен 
отговор за увеличението 
на депозитите е 
пестеливостта. Кризата 
ни направи по-пестеливи 
- ограничаваме се, за да 
има с какво да живеем в 
едни по-лоши времена, 
защото не вярваме, че 
кризата минава. А през 
следващите години ще 
се лишаваме все повече 
и повече. Това показват 
анализите на различните 

радослава димитрова
rdimitrova@pari.bg

банки, които прогнозират 
ново увеличение на 
депозитите през тази 
и следващата година. 
И отново - влагаме 
парите си в банки, за 
да си докараме някакви 
доходи, макар и вече 
по-малки с понижаването 
на лихвите. И така 
имаме един абстрактен 
шедьовър - без работа, 
но със спестявания. А в 
неговата дълбочина от 
едната страна се виждат 
нередностите в нашата 
икономика, а от другата 
- нелекият ни живот на 
вечните лишения. 

Корпоративните 
спестявания обаче 
намаляват. За година 

назад те са се стопили 
с 10.5%. И това ни 
подсказва за влошената 
икономическа обстановка. 
Фирмите имат по-малко 
спестявания, голяма 
част са ги изтеглили за 
различни разплащания 
или просто  защото вече 
нямат какво да влагат, тъй 
като печалбите им спадат. 

Така хем нямаме, 
хем имаме, хем сме в 
лишения. А зад всичко 
това са неуредиците в 
икономиката ни. Защото 
парите, от една страна, 
идват от сивия сектор, а от 
друга - от пестеливостта. 
И за едното, и за другото 
вината е не на кризата, а 
на липсата на правила.

Държавата като мащеха 

▶ има политическа воля за борба с измамите, заяви директорът на дирекция 
разследване и операции на оЛаФ Тиери кретиен (вляво), който е на посещение у 
нас по покана на вътрешния министър цветан цветанов СнимКа марина ангелова

Позиция

Орязването на парите 
за безплатни лекарства е 
поредното абдикиране на 
държавата от ангажименти-
те си към своите граждани. 
За нея те са просто данъ-
коплатци, които трябва да 
изпълняват своите задъл-
жения, без да мрънкат и да 
искат защита на правата си. 
Особено когато исканията 
са свързани с пари.  

Свиването на списъка с 
безплатни медикаменти 
е поредният пирон в ков-
чега на рухналата здравна 
система. И вместо да търси 
варианти за провеждане на 
успешна реформа, държа-

Светлана Желева
sgeleva@pari.bg

Визита

вата забатачва още повече 
един от най-закъсалите 
сектори. И се превръща в 
мащеха за все повече полу-
чатели на здравни услуги. 

А без значение дали сме 
във финансова криза или 
не, цените на лекарствата 
знаят само една посока 
-  нагоре. Особено що се 
отнася за скъпострува-
щите, които са за тежки 
болести. И ако здравната 
каса не поеме плащането 
им, отрицателният прираст 

на страната едва ли скоро 
ще се подобри. Въпрос на 
приоритети, но като страна 
член на ЕС държавата тряб-
ва да води целенасочена, 
а не кампанийна социална 
политика. Защото същите 
тези болни, които сега имат 
нужда от скъпоструващи 
лекарства, са и данъкопла-
тци, и гласоподаватели.

Приоритет наистина 
трябва да са ефективните 
лекарства. Години наред 
комисионите бяха опреде-
лящи за лекарствения спи-
сък и той изобилстваше от 
медикаменти, които имат 
по-евтина алтернатива. 
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С приходи от около 70 млн. 
лв. за 2009 г. и разходи под 
15 млн. лв. Агенцията по 
вписванията има положи-
телен финансов резултат. 
Но държавното ведомство, 
което поддържа имотния 
и търговските регистри на 
България, БУЛСТАТ и Ре-
гистъра на имуществени 
отношения на съпрузите, 
отказва да се разплаща с 
контрагентите си. Офици-
ално.

Агенцията наема външни 
изпълнители, за да поддър-
жа технически тези регис-
три. Когато институцията 
спре да плаща, тя риску-
ва фирмата да спре да я 
обслужва. Това заплашва 
сигурността на данните, ко-
ито са ключови за бизнеса 
в страната.

Отказът на тази конкретна 
институция да плаща всъщ-
ност е отказ на държавата 
от задълженията й. Защото 
парите на ведомствата и 
държавните фирми влизат 
в сметки, които се контро-
лират не от управителите на 
съответните институции, а 
от служители в министер-
ствата.

Размерът
Но фактът, че има задъл-
жения, които държавата 
не обслужва, навежда на 
мисълта, че това се случва 
нарочно. Че е част от съз-
нателно водена политика 
на правителството.

Бойко Борисов, минис-
тър-председател на Бълга-
рия, заяви, че дълговете на 
държавата към фирмите са 
около 500 млн. лв. Според 
Владислав Горанов, зам.-
министър на финансите с 

ресор приходи и разходи 
на бюджета, задължения-
та на държавата са близо 
600 млн. лв. Според Васил 
Велев, председател на Асо-
циацията на индустриалния 
капитал в България, дъл-
говете на държавата към 
фирми са над 1 млрд. лв.

Регистър на дълговете
Макар да не разполагаме 
точно колко пари дължи 
държавата, сигурно е, че те 
са много и са от структурно 
значение за функционира-
нето на икономиката. Бъл-
гарската стопанска камара 
(БСК) реши в началото на 
февруари да направи елек-
тронен регистър, в който 
фирмите могат да заявяват 
какви суми им се дължат. 
От бизнес организацията 
уточниха за в. Пари, че до 
момента 15 фирми са де-
кларирали малко над 501 
млн. лв. вземания, като тук 
не влизат строителните 
фирми. Началото предве-
щава огромно разминаване 
между твърденията на дър-
жавата и фирмите.

За да подпомогнат биз-
неса и да размразят раз-
плащанията, от БСК са 
готови да предявят общи 
искове на фирмите към 
държавата. Работодател-
ската асоциация се анга-
жира да поеме разноски-
те по бъдещите дела към 
правителството. Ако дър-
жавата плати дължимите 
около 1 млрд. лв., това 
може да развърже между-
фирмени дългове за около 
15-20 млрд. лв., което ще 
подобри положението на 
фирмите, смята зам.-пред-
седателят на Българската 

Агенцията по вписванията  
отказва да се разплаща  
с контрагентите си

Камарата на 
строителите остава 
на позицията си, ко-
ято изрази от самото 
начало, че е против 
това фирмите да 
отстъпят на държава-
та 10% от сумите по 
договори за извърше-
ни поръчки, в замяна 
на което да получат 
останалите средства 
за проектите. 

Изпратихме писмо 
на финансовия 
министър Симеон 
Дянков, в което на-
стояваме за среща, за 
да се изясни оконча-
телното становище на 
държавата, след което 
ще определим своята 
бъдеща стратегия по 
този въпрос.   
Настояваме да се спа-
зи ангажиментът, поет 

Едва четири компании са се 
съгласили да получат 90% 

Все още 
очакваме 
среща с 

финансовия  
министър,  
за да разберем 
каква е оконча-
телната позиция 
на държавата

иван Бойков,
изпълнителен директор на 
 Камарата на строителите

и от финансовия ми-
нистър в края на 2009 
г. по споразумението с 
регионалното ведом-
ство и Камарата на 
строителите - какви 
суми и в какъв срок да 
бъдат изплатени. 

Невъзстановеният ДДС на 
фирмите към днешна дата 
е между 430 и 450 млн. 
лв., казаха от Националната 
агенция за приходите пред 
в. Пари. Според депутата от 
БСП Румен Овчаров обаче 
невърнатият данъчен кре-
дит е между 600 и 800 млн. 
лв. Проблемите с невърна-
тия ДДС бяха изчистени 
в края на 2009 г., но през 
първите два месеца на тази 
година този проблем отново 
е на дневен ред, коментира 
Васил Велев, председател 
на Асоциацията на индус-
триалния капитал в Бъл-
гария. 

Предизвикателства
По думите му сега на фир-
мите им е още по-трудно, 
защото продажбите и обо-
ротите им падат, а резер-
вите им вече са свършили. 
Затова от АИКБ вече сме 
престанали да говорим как 
държавата може да помог-
не, просто искаме тя да 
си плати сметката, беше 

Невърнатият ДДС е 450 млн. лв. 
ната агенция. Опитите за 
данъчни измами сериозно 
са се увеличили, преду-
предиха ревизори. Това е 
причината да се увелича-
ват ревизиите, които траят 
по-дълго, за сметка на про-
верките. Преди тяхното 
съотношение е било 70 
на 30% в полза на провер-
ките, докато сега е точно 
обратното. Ревизиите са 
много повече. Друг аргу-
мент за нарасналия риск 
от източване на ДДС от 
хазната е броят на реги-
стрираните фирми. Докато 
преди две години у нас 
регистрираните фирми по 
ДДС за били 120 хил., сега 
те вече са 200 хил. 

Риск
Най-рисковите сектори в 
икономиката, където са и 
най-големите опити за из-
точването на хазната, са 
строителството, туризмът, 
търговията на едро и на 
дребно.

Биляна вачева

стопанска камара Камен 
Колев.

Подход
От позицията на силата 
държавата очевидно изби-
ра да решава проблемите 
си чрез “преговори”. За да 
започне да извършва пла-
щания, тя вече предлага на 
фирмите да опростят част 
от дължимите суми. Про-
центите, за които компани-
ите споменават, започнаха 
от 10% (няколко официални 
изявления от строителни 
фирми), а вече става дума 
дори и за 50%.

С този подход обаче има 
няколко проблема. На първо 
място, държавата, вместо да 
стимулира бизнеса (напри-
мер да има стратегия за об-
ръщане на икономическия 
спад в растеж), всъщност го 
потиска. Вместо да налива 
пари в икономиката, тя ги 
изпомпва. Неразплатените 
задължения се мултипли-
цират в икономиката и фир-
мите увеличават задлъжня-
лостта помежду си, спират 
да обслужват кредитите си 
и се създава порочен кръг, 
който улеснява и ускорява 
фалитите. 

Проблеми
Междуфирмената задлъж-
нялост, освен че създава 
проблеми вътре в иконо-
миката ни, притеснява и 
чуждите инвеститори. Про-
блемът е, че задълженията 
на фирмите са огромни и 
дългът на цялата иконо-
мика е доста по-голям от 
официалните данни, кое-
то създава притеснения в 
чуждите играчи, коментира 
Валери Петров, управля-

ващ съдружник във фонда 
за рисково инвестиране 
Bancroft. Според него това 
е и една от причините са 
по-малкото преки и порт-
фейлни инвестиции у нас.
Фирмите, които в сегаш-
ната ситуация изпитват за-
труднения да се финанси-

рат, допълнително изпитват 
ликвидни проблеми. Когато 
приходите се фактурират 
(условие за получаването 
им), върху тях незабавно 
се дължи и плаща ДДС. 
Най-вероятно затова има 
такова разминаване между 
числата, цитирани от мини-

стрите, и тези от бизнеса. 
За да не се принуждават да 
плащат ДДС върху трудно-
събираеми вземания, фир-
мите просто не ги фактури-
рат, казва Васил Велев.

Не на последно място 
изглежда, меко казано, не-
красиво как чиновниците 

Още чакаме отговор 
от Симеон Дянков 
кога ще се състои 
срещата с него. Дър-
жавата дължи общо 
около 550 млн. лв. на 
строителните фирми. 
Около 200 млн. лв. са 
за инфраструктурни 
проекти и са дължи-
ми от Министерство 
на регионалното 
развитие и благоу-
стройство. Регионал-
ното ведомство първо 
призна и изчисли 
всички задължения 
към нас. 

Нямам информация 
други фирми освен 
първите четири, кои-
то сключиха споразу-
мение с финансовото 
министерство, да са 
отстъпили за 10-те 
процента.       

категоричен Велев. Пра-
вителството полага много 
усилия, за да балансира 
бюджета. Това обаче няма 
да е положително, ако е с 
цената на фалита на много 
фирми, тъй като това озна-
чава загуба на потенциал 
в икономиката, каза още 
председателят на бизнес 
асоциацията. Велев беше 
категоричен, че държавата 
е забавила доста плащания, 
което е довело до много 
проблеми.

Другата страна
Заради кризата обаче са 
се увеличили опитите за 
източване на ДДС от хаз-
ната, коментираха от НАП. 
Преди време на 10% от 
фирмите им е бил отказван 
данъчен кредит, докато 
сега той е нараснал до 25% 
именно заради съмнения 
за източване на бюджета. 
Така на практика при всяка 
четвърта ревизия вече се 
отказва данъчен кредит, 
коментираха от приход-
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600
▶ млн. лв. са дълговете на 
държавата към фирмите 
според данни на финансо-
вото ведомство

Петнадесет фирми се включиха в регистъра на БСК
Най-големи са финан-
совите претенции към 
Министерството на 
труда 

Петнадесет фирми до мо-
мента са подали информа-
ция в онлайн системата на 
Българската стопанска ка-
мара за просрочените суми, 
които им дължи държавата. 
От камарата съобщиха, че 
има получени данни и на 
хартия, които все още не 
са вкарани в електронния 
регистър, който заработи от 
началото на февруари.

Все пак сумата на общо 
декларираните вземания 
от държавата е внушаваща 
- малко над 501 млн. лв. 
Всички те са дължими по 
спечелени от компаниите 

обществени поръчки.

Сектори
Седем строителни компании 
са заявили, че чакат от дър-
жавата общо 286.656 млн. 
лв. На второ място по обем 
на вземанията са две фир-
ми, доставили автомобили 
на държавни ведомства, но 
които все още не са раз-
платени - стойността им е 
211.607 млн. лв. Други две 
компании в сферата на ин-
формационните технологии 
са декларирали вземания за 
общо 276 хил. лв.

Срокове
Периодът на просрочие при 
обществените поръчки е 
средно 461 дни, показват 
данните на фирмите. Никоя 
от тях още не е завела съде-

Държавата се оказа 
най-лошият платец и 
най-големият длъжник. 
Не може фирмите хем да 
пълнят хазната, хем да 
си връщат кредитите, да 
не уволняват служители 
и за сметка на това да не 
получават парите, които 
държавата им дължи. 
Няма бизнес, който да 
оцелее при тези условия. 
А сега на всичкото отгоре 
правителството се опитва 
да рекетира фирмите, като 
им предлага да не получат  
част от дължимите суми и 
така да си вземат парите. 
От строителите поискаха 
да прежалят 10%, ако ис-
кат да си получат зарабо-
теното. При други фирми 
натискът се изразява в 
още по-високи проценти. 

Да, при строителните 
фирми може и да е 
имало известно надуване 
на цените на строител-
ните материали, но това 
не е масова практика. И 

Ефектът на доминото

Не може фир-
мите хем да 
пълнят хаз-

ната, хем да не си 
получават парите 
от държавата

Биляна вачева 
bvacheva@pari.bg

Сфера на дейност    Брой заявки            Суми в хил. лв.
Селско, горско и ловно стопанство 1 93.00 
Доставяне на води; канализационни  
услуги,  управление на отпадъци и възстановяване 1 2423.00 
Строителство 7 286656.51 
Търговия; ремонт на автомобили и мотоциклети 2 211607.84 
Създаване и разпространение на информация  
и творчески продукти; далекосъобщения 2 276.00
Професионални дейности и научни изследвания 1 52.00 
Административни и спомагателни дейности 1 319.00 
Общо 15 501427.35 

▶ Декларирани задължения за три седмици

притискат фирмите да оп-
рощават задължения. Една 
държава по идея има мно-
го повече възможности да 
се финансира и всъщност 
е призвана да подпомага 
икономическата активност 
в страната. Вместо да се 
опитва да спазва някакви си 

бюджетни таргети и краси-
ви финансови показатели, 
доста по-логично изглежда 
правителството да си по-
стави таргет за икономиче-
ски растеж и да започне да 
подобрява бизнес климата 
в страната.

Екип на в. Пари

малката сума, предявена към 
МРРБ - едва 2.433 млн. лв.  

Най-големи са финансовите 
претенции към Министер-
ството на труда и социалната 
политика, показва регистъ-
рът на БСК. Седем фирми са 
заявили, че очакват от това 

ведомство 211.150 млн. лв. 
Според регистъра на БСК 
дружества с преобладаващо 
държавно участие дължат на 
частни фирми 211.674 млн. 
лв. От Министерството на от-
браната се чакат 414 хил. лв. 

Мила Кисьова

Източник БСК

бен иск, изпращани са само 
напомнящи писма. В ре-
гистъра на БСК обаче няма 
фирми, които са договорили 
предложената от финансо-
вия министър 10% отстъпка 
срещу бързо превеждане на 
парите. С това се обяснява и 

не всички бизнеси са си 
напомпали цените двойно 
и тройно.

Фактът, че държавата бави 
плащанията, за да е по-
малък дефицитът й, вече за 
никого не е тайна. Истината 
обаче ще лъсне през април, 
когато ще бъдат публикува-
ни данните на Евростат. То-
гава ще се види, че дупката 
в хазната е много по-голяма 
и дефицитът може да стигне 
близо 2%, тъй като Евростат 
отчита всички дългове на 
държавата, в това число  
задълженията и невърнато-
то ДДС.

 ▶  в края на миналата 
година Бойко Борисов 
обеща, че до края на 
февруари ще изпла-
ти всички задълже-
ния към фирмите

Снимка марина ангелова
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Норвежци помагат за 
концепцията на енер-
гийната борса

Енергийният пазар в Бъл-
гария трябва ускорено да 
се либерализира, поискаха 
участниците в проведена-
та вчера конференция Нова 
стратегия за развитие на 
енергетиката. 

Пазар
Юридически 100% от па-
зарите на природен газ и 
електроенергия в България 
са либерализирани. На прак-

тика обаче това не е така, 
призна Венета Цветкова, 
експерт в дирекция Енер-
гийни политики, стратегии и 
проекти в МИЕТ. Тя посочи, 
че газовият пазар не може 
да бъде определен като ли-
берален заради наличието 
само на един доставчик по 
едно трасе. 

При пазара на ток съ-
отношението либерален/
регулиран пазар е 20:80. 
Делът на свободния пазар 
се увеличава бавно, но ус-
тойчиво. През 2004 г. той е 
бил едва 5%, а през 2006 г. 
е нараснал до 10%.

Борса
Липсата на енергийна борса 
и свързаната с това  единна 
публична цена на тока и 
на газа са сред основните 
проблеми пред енергийния 
пазар на България, заяви 
Пламен Попов, управляващ 
директор на Statkraft. Ком-
панията има лиценз за тър-
говия на електроенергия в 
България. 

В момента в МИЕТ се 
работи по концепцията за 
енергийна борса в България, 
заяви на форума министър 
Трайчо Трайков. Това се пра-
вело с помощта на експерти 

от енергийния регулатор на 
Норвегия.

инвестиции
Енергийният пазар в Бълга-
рия не може да се развива 
устойчиво без инвестиции в 
мрежата. За целта трябва да 
се създават механизми, които 
да стимулират инвеститори-
те в дългосрочен план, заяви 
Ангел Семерджиев, предсе-
дател на ДКЕВР.  Държавата 
ще разработи 10-годишни 
национални инвестиционни 
планове за развитие на мре-
жата, каза Венета Цветкова. 

Татяна Манчева

Браншът поиска реална либерализация 
на енергийния пазар в България 

снимка марина ангелова

Българското правителство 
все още няма ясен модел, 
по който ще се развива про-
ектът Белене, стана ясно от 
проведената вчера енергий-
на конференция в столица-
та. Преди ден финансовият 
министър Симеон Дянков 
заяви, че ако не се намери 
стратегически инвеститор, 
няма да има АЕЦ Белене. 
Вчера обаче министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трай-
ков обясни на енергийния 
форум, че моделът, който 
се разработва, “трябва да 
гарантира, че в нито един 
момент, независимо каква е 
схемата за дългове и дялово 
финансиране, няма да има 
възможност България да 
се окаже с под 50% дял в 
компанията”. 

варианти
Моделът, който обмисляме 
и предстои да предложим 

на руската страна до дни, 
би трябвало да съдържа 
определени гаранции, че и 
ние, и те ще имат интерес 
да намерим стратегически 
инвеститор, заяви министъ-
рът на икономиката, енер-
гетиката и туризма Трайчо 
Трайков. Другият вариант 
е Русия да има примерно 
15-20%, а останалите да 
се плащат с електроенер-
гия от компанията, обясни 
Трайков. Вероятно това е 
опцията, за която България 
ще пледира. Това означава, 
че България би имала 80% в 
дългосрочен план и години 
наред тази електроцентрала 
ще изплаща руския заем 
с електроенергия, обясни 
министър Трайков. 

Финансиране
Европейският съюз не се 
притеснява от изграждане-
то на АЕЦ Белене с руски 
капитали, коментира от 

Правителството няма ясен 
модел за проекта АЕЦ Белене
Държавата ще 
участва поне с 50% 
в централата, казва 
министър Трайков 

Брюксел президентът Ге-
орги Първанов. 

По думите на минис-
тър Трайков българската 
страна е тази, която трябва 
активно да търси стратеги-
чески инвеститор, ако иска 
нейният модел за развитие 

на Белене да се реализира. 
Оптимистичният вариант 
е строежът на централата 
да започне през есента, но 
дотогава трябва да бъдат 
изчистени всички неиз-
вестни по проекта. Освен 
финансовите въпроси за-

дължително е Агенцията 
за ядрено регулиране да 
одобри техническия про-
ект. Важно е стратегиче-
ските енергийни проекти, 
сред които е Белене, да се 
вписват в една цялостна 
енергийна стратегия, смята 

Трайчо Трайков. Според 
него е нужно да се постиг-
не широк консенсус, който 
да гарантира, че решения-
та, взети на базата на тази 
стратегия, няма да се атаку-
ват със стари аргументи. 

Татяна Манчева

Електроенергийният 
системен оператор 
ще бъде изваден от 
структурата на БЕХ

Листването на държавното 
енергийно дружество Булгар-
трансгаз се отменя. Това съоб-
щи министър Трайчо Трай-
ков, без да уточни мотивите 
за това решение. Намеренията 
на правителството бяха газо-
вият оператор, който е част от 
Българския енергиен холдинг, 
да стане публично дружество, 
като минимум 15% от него се 
продадат чрез Българската 

фондова борса. Има решение 
на правителството държава-
та да запази пълния контрол 
върху Булгартрансгаз, каза 
Трайков.

Държавата засега не се 
отказва да приватизира 
пряко или чрез борсата 
миноритарния си дял от 
35% в електроразпредели-
телните дружества, каза 
Трайков. От структурата 
на БЕХ ще бъде извадено 
дружеството Електроенер-
гиен системен оператор. 
Това е част от изисквани-
ята за либерализация на 
енергийния пазар.  

Булгартрансгаз  
остава държавна

 ▶ България няма да се съгласи на дял, по-малък от 50%, в Белене, заяви министърът на икономиката, енерге-
тиката и туризма Трайчо Трайков (вдясно)
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Отрязват малките общини  
от европарите за ВиК проекти
Държавата ще извади 
120 млн. лв. от 
бюджета, за да плати 
вече започнатите 
дейности

Малките общини от месец 
получават писма от Ми-
нистерството на околната 
среда и водите (МОСВ), 
с които ги уведомяват, че 
трябва да прекратят вече 
одобрени и почти изпъл-
нени проекти по Опера-
тивна програма Околна 
среда (ОПОС), съобщиха 
консултантски компании. 
Причината е смяната на 
приоритетите по програ-
мата. На преден план ве-
че са проектите, свързани 
с модернизация на ВиК 
мрежи и изграждане на 
пречиствателни станции 

на големите общини, обяс-
ниха от МОСВ. 

Насоки
Насоките за кандидатства-
не по тази програма, раз-
работени от предишното 
ръководство на министер-
ството, бяха неясни и не 
съответстваха на приори-
тетите, затова се наложи 
промяната, обясни за в. Па-
ри Ивелина Василева, зам.-
министър на МОСВ. За 
малките общини с изрядни 
проекти има успокоение -  
те ще получат парите си от 
държавата, обясни Васи-
лева. Това обаче ще нато-
вари бюджета с  около 120 
млн. лв., показа справка от 
МОСВ. Предстои одит на 
проектите, така че тази су-
ма може да бъде намалена, 
каза Василева. 

Риск
Има реален риск България да 
бъде санкционирана, защото 
няма да можем да изпъл-
ним изискванията по тази 
оперативна програма, заяви 
Кристина Цветанска, зам.-
председател на Българската 
асоциация на консултантите 
по европейски програми. 
До края на 2010 г. трябва да 
бъдат изградени 70 пречис-
твателни станции в големите 
общини, а за малките срокът 
е до 2014 г. Все още не са из-
пратени покани до големите 
общини да подадат проекти, 
както изисква новият под-
ход на екоминистерството.  
Очаква се това да стане до 
края на март, обеща Василе-
ва. Притеснението й обаче е, 
че общините все още нямат 
проектна готовност. 

Дарина Черкезова

Кредитите през  
януари растат
С най-голям ръст от 
8.6% са жилищните 
заеми

Кредитите за домакинства-
та и бизнеса нарастват. 
През януари фирменото 
кредитиране се е увели-
чило с 1.3% на годишна 
база и достига близо 31 
млрд. лв., сочат данните 
от статистиката на БНБ за 
паричните и кредитните 
показатели. 

Кредитиране
Заемите, които са взели 
домакинствата през яну-
ари, се увеличават с 5.6% 
спрямо същия месец на 
2009 г. Те са на стойност 
19 млрд. лв. Най-голямо е 
увеличението при жилищ-
ните кредити. Ръстът при 
тях е 8.6% на годишна ба-
за. Спрямо декември 2009 
г. увеличението е с 0.2%. 
Стойността на раздаде-
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Справка
186 водни 
проекта са 
прегледани 

 ▶Общо 186 проекта, 
свързани със сектор 
Води, са били преразгле-
дани от новото ръко-
водство на МОсВ. Пет 
инвестиционни проекта 
ще бъдат прекратени. 
По други 9 временно са 
прекратени плащания-
та. От тях са старти-
рали 6 на обща стойност 
100 млн. лв., които може 
да се наложи да се вземат 
от бюджета. Още  20 
млн. лв. може да бъдат 
поискани за разплащане 
на 38 проекта за техни-
ческа помощ. 

 ▶  има риск България да бъде санкционирана, защото 
няма да можем да изпълним изискванията по екопрог-
рамата, заяви Кристина Цветанска (вляво) 
 сниМка бОби тОшеВ

Успех
УниКредит ще 
изпълнява SEPA 
плащания
Европейската комисия въз-
ложи на УниКредит изпъл-
няването на голяма част от 
SEPA (единна зона за пла-
щане в евро) плащанията на 
комисията. По този начин 
УниКредит става една от 
четирите банки, които отго-
варят за всички SEPA раз-
плащателни транзакции. 
Мандатът беше възложен 
в резултат на тръжен про-
цес, в който всички банки 
в Европа бяха поканени да 
участват. Общо транзак-
циите ще стигнат до повече 
от 1.6 млн. международни 
плащания с обем от над 33 
млрд. EUR, посочиха от 
банката.
Р. Димитрова | pari.bg

Обещание
Бузек: България 
влиза в еврозоната 
през 2013 г.
Председателят на Европей-
ския парламент Йежи Бузек 
смята, че България може да 
се присъедини към еврозо-
ната през 2013 г. Изказва-
нето му е било след среща 
с президента Георги Пър-
ванов, предаде БНР. Въпре-
ки икономическата криза и 
финансовото състояние на 
Гърция България има шанс 
да приеме общата европей-
ска валута, смята Бузек. 
След срещата Йежи Бузек 
подчерта още, че България 
трябва да разнообрази енер-
гийните си източници, за да 
не се окаже пак в позицията 
от миналата година, когато 
спряха газовите доставки. 
Д. Черкезова | pari.bg

ните жилищни кредити 
в края на януари е 8.5 
млн. лв. Потребителските 
кредити се увеличават с 
6.6% на годишна база и 
достигат 7.7 млн. лв.

Вземанията на неправи-
телствения сектор дости-
гат близо 51.5 млрд. лв., 
като увеличението при тях 
е 3.1%.

Активи
Нетните вътрешни активи 
на банките, в които осно-
вен компонент са вътреш-
ните кредити, се увелича-
ват с 6.6% в края на януари 
и достигат 47 млрд. лв. Въ-
трешният кредит е с годи-
шен ръст от 7.7%. Нетните 
чуждестранни активи са 
14.616 млрд. лв. в края на 
януари 2010 г., като на го-
дишна база се повишават 
с 4.3%. В същото време 
чуждестранните пасиви 
намаляват с 2.1%.

Радослава Димитрова
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Борисов 
ще лови 
Нагли и във 
фармацията

Наглите ще се пренесат и 
във фирмите, които купуват 
и продават лекарства. Това 
съобщи пред журналисти в 
Пловдив премиерът Бойко 
Борисов, който посети сел-
скостопанското изложение 
АГРА 2010. Борисов разпо-
реди министрите Божидар 
Нанев и Симеон Дянков 
да говорят по темата за 
лекарствата. 

Проверки
От предишни години има 
разследване на ДАНС на 
търгове за лекарства в бол-
ници, съобщи вчера  минис-
търът на здравеопазването 
д-р Божидар Нанев. ДАНС 
проверявала и търговете в 
Министерството на здра-
веопазването. По думите на 
министъра има подадени от 
ведомството сигнали в КЗК 
за картелни споразумения. 
Това са конкретни стъпки, 
по които работим за борба 
срещу злоупотребите, отбе-
ляза министър Нанев
 Операциите ще се про-
веждат тези дни, уточни 
премиерът. По думите му 
при бизнеса с лекарства 
също са се източвали пари, 

а за източването на пари от 
държавата няма алтернати-
ва. Според запознати на фо-
кус ще попаднат вероятно 
фирми, които са продавали 
на здравното министерство 
цитостатици и различни 
онкопрепарати, които са 
най-скъпи. Търговете били 
от 2006 г. насам. Премиерът 
е поискал Дянков и На-
нев до края на деня  да му 
представят пакет от мерки 
за спиране източването на 
средства от здравеопазва-
нето. От фармацевтичните 
фирми отказаха коментар 
по горещата тема, както и 
по въпроса с пълното или 
частичното заплащане на 
на лекарствата.

Ефекти
Оттеглянето на държавата 
от финансиране на доста 
безплатни лекарства у нас 
ще доведе до нов ръст на 
хоспитализациите и ще 
натовари  бюджетите на 
лечебните заведения, ко-
ито и без това са орязани 
спрямо миналата година, 
прогнозираха директори 
на болници, пожелали ано-
нимност. Напливът към 

болниците ще бъде усетен 
особено в по-малките ра-
йони, където безработица-
та е висока и продължава 
да расте, а хората имат все 
по-малко пари за лечение.

Фактите
У нас държавата поема 
малка част от крайната 
стойност на лекарствата за 
сметка на пациентите, со-
чат данни на Асоциацията 
на чуждите фармацевтични 
фирми у нас. В България 
пациентите вадят от джоба 
си най-много пари за лекар-
ства в Европа - 65%, докато 
публичните разходи се дви-
жат около 34-35%. Средно 
западноевропеецът плаща 
едва 17.9%, докато 82.1% 
се поемат от публичните 
фондове.

Недостатъчният анга-
жимент на държавата при 
заплащане на лекарства 
намира своето отражение 
в ограничения достъп на 
българските пациенти до  
терапия. Високите нива на 
доплащане за медикаменти 
водят до отказ от лечение 
при 56% от болните, как-
то и до създаване на лис-

Има подадени от здравното ми-
нистрество сигнали в КЗК за 
картелни споразумения

В изложението 
участват 450 фирми от 
26 държави 

Земеделието е единстве-
ният сектор в българската 
икономика, в който пла-
нираните средствата за 
подпомагане на бизнеса 
са изплатени почти из-
цяло. Това заяви при от-
криването на Агра 2010 
в Пловдив министърът 
на земеделието Мирослав 
Найденов. 

Субсидии
Планираните субсидии 
за времето от 1 декември 
2009 до 30 юни 2010 г. 
са 771 млн. лв., а ние сме 
превели средства на стой-
ност 762 млн. лв., похвали 
се той. 

Конфликт
Агра 2010 събра експонати 

на 450 фирми от 26 дър-
жави. Членове на една от 
асоциациите на вносители 
на селскостопанска техника 
обаче са бойкотирали из-
ложбата, съобщиха източ-
ници на в. Пари. Причината 
е била, че организаторите 
са отказали по-ниски на-
емни цени. 

В изложението участ-
ват фирми от 18 държави. 
Най-силно са представени 
Гърция и Турция, но също 
така и Холандия, Австрия, 
Италия и Унгария. 

интерес
Заети са почти изцяло чети-
ри изложбени палати, както 
и доста външна площ. За 
втори път се провежда кон-
курс за иновации и в края 
на изложението специална 
комисия ще връчи награда 
за български иновативен 
продукт. 

Михаил ванчев

За една година задъл-
женията на държавата 
са сe увеличили с 
626.5 млн. EUR

Брутният външен дълг е 37.6 
млрд. EUR в края на декем-
ври 2009 г. За една година 
той нараства с 626.5 млн. 
EUR, сочат данни на Българ-
ската народна банка. В края 
на декември 2009 г. дълго-
срочните задължения са в 
размер на 24.5 млрд. EUR. 
Те са 65.4% от дълга. Крат-
косрочните са 13 млрд. EUR, 
което е 34.6% от дълга.

Сектор
Брутният външен държа-
вен и държавно гарантиран  
дълг в края на декември 
2009 г. е в размер на 2.8 
млрд. EUR. В сравнение с 

2008 г. той нараства с 209.6 
млн. EUR. 

Най-много намаляват за-
дълженията на сектор Бан-
ки. Те възлизат на 8.3 млрд. 
EUR. и намаляват със 701.5 
млн. EUR спрямо края на 
2008 г.

Плащания
Към края на декември 2009 
г. в евро е деноминиран 
88.6% от брутния външен 
дълг, а в щатски долари - 
6.5%. Увеличението на дела 
в евро на годишна база е от 
2.8 процентни пункта. 

За цялата 2009 г. са из-
вършени плащания за об-
служване на брутния вън-
шен дълг в размер на 6.7 
млрд. EUR. В сравнение с 
2008 г. те намаляват с 256 
млн. EUR.

Радослава Димитрова 

Брутният външен дълг нараства

 ▶ в България пациентите                                       вадят от джоба си най-много пари за лекарства в Европа - 65%, докато публичните 
разходи се движат около                                          34-35%

Започват данъчни 
проверки на хората, 
получили над 50 хил. 
лв. годишни доходи

Близо 4800 души са получи-
ли доход над 50 000 лв. през 
2008 г. и не са се регистри-
рали по ДДС, съобщиха 
от Националната агенция 
за приходите. Всички те 
ще бъдат проверявани от 
данъчните инспектори. Те-
зи, които е трябвало да си 
направят регистрация по 
Закона за ДДС, ще бъдат 
регистрирани служебно. 
Освен това ще бъде  възло-
жена ревизия, която да оп-
редели сумата на неначис-
ления ДДС заедно с всички 
лихви до момента. По закон 
се предвижда и глоба от 500 
до 5000 лв. По данни на да-
нъчните общата сума, която 
тези хора са получили през 
2008 г., е 1.1 млрд. лв.

Критика
В понеделник финансовият 
министър Симеон Дянков 
обвини за пропуските пре-
дишното правителство при 
регистрацията по ДДС на 
физически лица, получили 
над 50 хил. лв. доходи за го-
дина. По думите му кабине-
тът на Сергей Станишев си 
е затварял очите за хората с 
големи доходи. Проблемът 
с липсващите регистрации 
излезе на дневен ред, след 
като беше съобщено, че 
задържаният при операция 
Октопод Алексей Петров не 
е платил 1.5 млн. лв. данъци 
и няма регистрация по ДДС 
за консултантските услуги, 
които е извършвал.

изискване
Всяко физическо лице, ко-
ето е получило повече от 
50 000 лв. доход, различен 
от заплата, задължително 
трябва да се регистрира по 
ДДС в 14-дневен срок от 
надвишаването на сумата. В 
облагаемия оборот попадат 
хонорари, консултантски 
възнаграждения, доходи от 
наем на недвижимо имуще-
ство и други. 

Филипа Радионова

4800 богати българи 
са пропуснали 
регистрация по ДДС

ти с чакащи и на тромави 
процедури за получаване 
на лекарства. Наблюдава 
се отказ или забавяне на 
включването на нови, съ-
временни медикаменти, 
плащани от публичните 
фондове, сочат още данни 
на Асоциацията на чужди-
те фармацевтични фирми 
у нас.

варианти
Вместо да намалява нивата 
на реимбурсация на лекар-
ства за Паркинсон, осте-
опороза и глаукома, здрав-
ната каса да икономисва 
ресурс от лекарства, които 
се реимбурсират с 2 до 5 

5000
▶ лв. е максималната 
глоба за пропусната 
регистрация по ДДс

Агра 2010 живна в 
очакване на субсидии

Външен дълг
Процент от БВП

0

30

60

90

120

XII.2009 г.2008 г.2007 г.2006 г.2005 г.2004 г.2003 г.2002 г.

Източници: БНБ и МФ

Брутен външен дълг              
Брутен външен дълг сектор Държавно управление
Нетен външен дълг



У нас    НовиНи    9    
сряда 24 февруари 2010  pari.bg

Прокуратурата отвори 
централата на Лев Инс
Затварянето на офиси-
те ни беше незаконно, 
твърдят от компанията

Централният офис на за-
страхователя Лев Инс и кор-
поративният център са за-
творени от МВР без съдебно 
разпореждане. Това обяви 
изпълнителният директор 
на компанията Стефан Со-
фиянски. По думите му по-
лицията е иззела сървъри и 
документи на дружеството. 
От тези сървъри всяка сед-
мица изпращаме в КФН от-
чет за продадените полици 
и изплатените обезщетения, 
твърди Софиянски. Според 
него и в застрахователния 
надзор не могат да проумеят 
защо са атакувани офисите 
на Лев Инс.

Решение
Междувременно вчера про-
куратурата издаде разреше-
ние офисите на Лев Инс АД 
в София да бъдат разпеча-
тани. Те бяха затворени на 
10 февруари след ареста на 
Алексей Петров. Няма ни-
що интересно, което може 
да намерят разследващите 
органи, тъй като след банки-
те застрахователите са най-
регулираните институции, 
заяви Софиянски.

 ▶ в България пациентите                                       вадят от джоба си най-много пари за лекарства в Европа - 65%, докато публичните 
разходи се движат около                                          34-35%

Процедура
До дни пускат 
Лот 3 
на Тракия
Министърът на регио-
налното развитие и бла-
гоустройството Росен 
Плевнелиев съобщи за  
в. Пари, че до някол-
ко дни ще бъде обявена 
процедурата по избиране 
на изпълнител за стро-
ежа на Лот 3 от магис-
трала Тракия. Крайният 
срок за това беше 13 фев-
руари, но поради забо-
ляване в екипа на про-
грамата Джаспърс не е 
било възможно да бъде 
спазен. Правителството 
възнамерява строител-
ството на недовършени-
те части от магистрала 
Тракия да бъде изпълне-
но паралелно. По-късно 
тази седмица се очаква и 
окончателното решение 

за изпълнител на Лот 2, 
като обединение Магис-
трала Трейс предложи 
най-ниска цена.
Д. Ганев | pari.bg

Портал
Витоша ски 
питат столичани 
за зона Алеко
Витоша ски дава възмож-
ност на обществото актив-
но да участва в промени-
те на зона Алеко. Това ще 
става чрез интернет портал, 
който инвеститорите са 
създали, за да представят 
своите проекти и да полу-
чат желаната обратна връз-
ка. Категорично не мога да 
се съглася с онези, според 
които на Витоша не бива да 
се променя нищо, каза глав-
ният архитект на София 
Петър Диков по време на 
работна среща. Според него 
модернизацията на турис-

тическата и ски зона е необ-
ходима, но при ясно спазва-
не на законите на страната.
Н. Цветкова | pari.bg

Ветрогенератори
Елика България 
влага 240 млн. 
EUR
Eлика България ще инве-
стира 240 млн. EUR във 
ветрогенераторен парк, 
съобщи Владимир Въл-
чев, управител на компа-
нията. Българо-гръцката 
компания кандидатства за 
разширяване на лиценза 
от ДКЕВР. Става дума за 
два ветропарка - единия в 
Малашевската планина, 
другия в Осогово. Общата 
им мощност е 270 мегава-
та. Регулаторът ще вземе 
решение на закрито засе-
дание дали да даде лиценз 
на 1 март. 
Галя Кларк | pari.bg

Акционери
Акционерите определиха 
действията на полицията 
като незаконни. След те-
зи действия се свързахме 
с посланика на Израел в 
България, който предаде 
официалното ни писмо до 
главния прокурор, заяви 
представителят на изра-
елските акционери Шаул 
Шнайдер. Според про-
токола от ОСА от 2009 
г. основният акционер в 
застрахователя е Лев кор-
порация АД, което има 

34.9% от акциите. АС БГ 
ООД държи 14.75%. Изра-
елските Яад Пирзул/1984 и 
Рахити Меир Класик  имат 
съответно 19.60 и 25.17% 
от гласовете в ОСА. 

Наистина не зная защо ни 
свързват с Алексей Петров, 
каза Шаул Шнайдер. От 
мениджмънта на Лев Инс 
категорично заявиха, че 
Алексей Петров няма ни-
то акции, нито договор за 
консултантски услуги с 
компанията.

Атанас Христов 

лв. Това предложи Теодора 
Захариева от Центъра за 
защита правата в здраве-
опазването. Предложението 
идва от неправителствения 
сектор и ще бъде внесе-
но официално в НЗОК и 
Комисията по позитивния 
списък, която е отговорна 
за вземането на решения, 
каза Захариева. Всяка от 
пациентските организации 
поотделно ще внесе в Ко-
мисията по прозрачност 
искане за преразглеждане 
на решението за по-ниски 
нива на реимбурсация на 
медикаменти за глаукома, 
остеопороза и Паркинсон, 
но процедурата изисква ми-

нимум два месеца, отбеляза 
Теодора Захариева. 

Решението е спешно да се 
пристъпи към отблокиране 
на големия резерв на НЗОК 
в БНБ, което ще позволи 
на здравната каса да ра-
боти нормално, коментира 
още Захариева. В противен 
случай пациентите няма да 
издържат още дълго, въз-
можни са протести, защото 
болните нямат друг изход, 
смята тя.

От НЗОК пък предлагат 
да им се дадат по-големи 
правомощия и касата да 
определя сама условията - 
кои продукти да заплаща, 
с какви надценки и нива 

на реимбурсация, каза д-р 
Борислав Георгиев, начал-
ник на отдел Лекарствена 
политика в НЗОК.

Всички социално значими 
заболявания трябва да бъдат 
покривани от НЗОК. Касата 
разполага с основния фи-
нансов ресурс в здравео-
пазването и трябва да поема 
отговорност за основния 
пакет медицински дейности 
и лечението на такива забо-
лявания, които водят често 
до трайна нетрудоспособ-
ност и инвалидизиране, ко-
ментира за в. Пари Пламен 
Минков, изп. директор на 
ЗОК България - Здраве.

Светлана Желева

 ▶Нямаме нищо общо с Алексей Петров, заявиха изпъл-
нителният директор на Лев инс Стефан Софиянски 
и представителят на израелските акционери Шаул 
Шнайдер (вляво)    снимка марина ангелова
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 ▶Силната ценова политика ни осигури стабилни при-
ходи, каза Жан-Франсоа ван Боксмеер, гл. изп. дирек-
тор на Heineken

Синдикатите в авиацията 
помпат мускули в кризата

Усилията на европейските 
авиокомпании да се пре-
структурират срещнаха 
силния отпор на проф-
съюзите след години на 
съкращения. Пилотите от 
германската Lufthansa AG 
започнаха новата седми-
ца с четиридневна стачка. 
Протестите отложиха сто-
тици полети в понеделник, 
преди германският съд по 
трудовите спорове да при-
нуди страните да седнат 
на масата за преговори. 
Примирието ще трае до 
8 март. Дотогава трябва 

да бъдат проведени разго-
ворите и да се стигне до 
изгодно и за двете страни 
споразумение. 

Нормализиране
Стачкуващите 4000 пило-
ти се завърнаха вчера на 
работа, но възстановява-
нето на ритъма на работа 
след хаоса в понеделник 
ще отнеме известно време, 
посочват от Lufthansa. От 
компанията потвърдиха, 
че графикът на полетите 
остава нарушен до края на 
седмицата заради стачните 

действия от понеделник.
Започналите през нощта 

в неделя срещу понеделник 
протести засегнаха пове-
че от 10 хил. пътници на 
Lufthansa и нискотарифната 
Germanwings, която е част 
от групата. Доволни сме от 
постигнатата договореност 
за започване на нови прего-
вори, посочват от синдика-
тите на пилотите.

Последователи
Британските и френските 
пилоти последваха примера 
на колегите си от Германия. 

Гъвкави ценови 
стратегии и орязване 
на разходите помог-
наха на Heineken и 
Carlsberg да увеличат 
печалбите си
Пивоварните компании ус-
пяха в условията на криза да 
увеличат печалбите си през 
миналата година въпреки 
падащите продажби. Поло-
жителният финансов резул-
тат на холандската Heineken 
е нараснал пет пъти до 1.02 
млрд. EUR през 2009 г. в 
сравнение със скромните 
209 млн. EUR година по-
рано. 

Принос
Силното й представяне се 
дължи на по-малкия брой 
искове за обезщетения, по-

високите цени и по-ниски-
те разходи. Heineken също 
се възползва от еднократна 
печалба в размер на 215 
млн. EUR през 2009 г. от 
обратно изкупуване на дъл-
га на затруднена дъщерна 
компания под номиналната 
му стойност. Продажбите 
на холандците са паднали с 
2% до 14.7 млрд. EUR и са 
резултат от консолидацията 
на британската пивоварна 
Scottish&Newcastle, която 
Heineken купи за 14.3 млрд. 
EUR през май 2008 г. 

Тактика
Въпреки спадащото по-
требление Heineken увели-
чи цените на продукцията 
си през 2009 г. Силната 
ценова политика доведе 
до стабилни приходи, ко-
ито компенсираха свитите 

продажби, каза Жан-Фран-
соа ван Боксмеер, главен 
изпълнителен директор на 
компанията.

Датската Carlsberg също 
успя да увеличи печалбата 
си през миналата година, 
макар и с по-скромните 
18%, след като предприе 
затваряне на заводи с цел 
намаляване на разходите. 
Оперативната печалба дос-
тигна 9.39 млрд. крони (1.72 
млрд. USD) спрямо 7.98 
млрд. крони година по-ра-
но, съобщиха от базираната 
в Копенхаген компания. 
Подобно на своите конку-
ренти и производителят на 
Tuborg и Carlsberg продаде 
или закри заводи в Герма-
ния, Норвегия, Финландия 
и др., за да компенсира 
стагнацията на бирения 
пазар.

Пилотите на Lufthansa отложиха 
стачката, но колегите им  
от Франция и Великобритания 
започват протести

Пивоварите продават по-малко, печелят повече

Индекс
Бизнес доверието 
в Германия  
изненада със спад 
Бизнес доверието в Гер-
мания изненадващо падна  
през февруари за първи 
път от 11 месеца насам, 
след като най-студената 
зима от 14 години доне-
се спад в продажбите на 
дребно и в строителството. 
Според индекса на мак-
роикономическия инсти-
тут Ifo в Мюнхен пока-
зателят е паднал до 95.2 
пункта от 95.8 през яну-
ари. През март миналата 
година индексът слезе до 
26-годишно дъно от 82.2 
пункта. Възстановяването 
на германската икономи-
ка от кризата се забави, 
след като БВП на страна-
та падна през последно-
то тримесечие на 2009 г. 
Основна причина за спада 
са изключително ниски-
те температури и снегът, 
заради който строителни-
те компании останаха в 
застой. Въпреки това изли-
зането от рецесията в све-
товен мащаб има положи-
телен ефект върху герман-
ската икономика, тъй като 
се увеличава търсенето на 
стоките в чужбина.

Загуба
Commerzbank  
на червено  
с 4.5 млрд. EUR

Загуба от 4.5 млрд. EUR 
отчете втората по голе-
мина германска банка 
Commerzbank за 2009 
г. Трезорът беше засег-
нат от разходите за пре-
структурирането на при-
добитата през миналата 
година Dresdner Bank и 
загубите от лоши кре-
дити. Въпреки негатив-
ния резултат главният 
изпълнителен директор 
на трезора Мартин Бле-
синг обеща значително 
подобряване на бизнеса 
през настоящата година. 
Кризата не е свършила 
въпреки обещаващото за 
оперативното ни пред-
ставяне начало на 2010 
г., добавя той. В момен-
та 25% от Commerzbank 
са собственост на гер-
манското правителство, 
което отпусна 18.2 млрд. 
EUR на трезора през 
миналата година. С пари-
те той успя да превъзмог-
не негативните ефекти 
на финансовата криза. 
Според изявления на бан-
ката обаче не е изключе-
но да се стигне до пра-
вителствена помощ и 
през тази година. Само 
за последното тримесе-
чие на миналата година 
Commerzbank е отче-
ла загуби от 1.86 млрд. 
EUR, което е значително 
над очакваните от анали-
затори 1.26 млрд. EUR. 
Причината за негативния 
резултат са отписванията 
на активи и инвестиции в 
ценни книжа.

Пет синдикални съюза на 
френските авиокомпании 
също започнаха от вчера 
четиридневна стачка. Сто-
тици полети от и до париж-
ките летища Шарл де Гол и 
Орли, както и в Гренобъл и 
Ла Рошел бяха отменени за-
ради стачка на диспечери-
те. По данни на френските 
авиационни власти DGAC 
около 25% от полетите на 
Де Гол и 50% от тези на Ор-
ли не са били осъществени. 
Профсъюзите протестират 
срещу плана за въвеждане 
на интегрирана система, 
която да контролира въз-
душния трафик в Европа. 
Според тях това ще доведе 
до нови съкращения. 

Във Великобритания 
профсъюзът Unite също за-
плашва със стачни дейст-
вия. По негови данни почти 
80% от екипажите са гласу-
вали и от тях 81% подкре-
пят протестните действия. 

От Unite обясниха, че не са 
обявили точна дата за стач-
ката, тъй като работодатели 
и служители все още водят 
преговори. 

Голяма част от персонала 
са недоволни, че миналата 
година British Airways са 
променили условията на 
трудовите договори. Unite 
заведе дело в съда под пред-
лог, че промените наруша-
ват договорите на служи-
телите. Миналата седмица 
обаче съдът се произнесе в 
полза на ВА.

Проблеми
Синдикатите в европей-
ската авиация решиха да 
покажат мускули в момент, 
когато въздушните компа-
нии по целия свят се борят 
с най-голямата криза от го-
дини. Секторът е изправен 
пред необходимостта да 
увеличи ефективността си 
и да намали разходите.

▶ След Германия стачки 
на диспечери и пилоти 
донесоха хаос и на френ-
ските летища Шарл де 
Гол и орли

50%
▶ от полетите на френ-
ското летище Орли са 
отменени
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State seeks 10 to 50% 
discount on debts to biz
Registry agency  
refuses to pay  
its contractors

Bulgaria’s Registry Agency 
was in the black in 2009 with 
some BGN 70 million income 
and less than BGN 15 million 
expenditure. Nevertheless, 
the state institution, which 
maintains Bulgaria’s property 
and commercial registers and 
BULSTAT, refuses to pay its 
contractors. Officially.

The technical maintenance 
of the registers is outsourced. 
By stopping payments to the 
contractor the agency risks 
being cut from the services, 
which jeopardises the secu-
rity of key business data. The 
refusal of the state institution 
to pay is actually a refusal of 
the state.

Debts
The state’s debts to compa-
nies amount to some BGN 
500 million, prime minister 
Boyko Borisov said. Deputy 
finance minister Vladislav 
Goranov estimated them at 
nearly BGN 600 million. Ac-
cording to the chairman of the 
Bulgarian Industrial Capi-
tal Association, Vasil Velev, 
the debts of the state exceed 
BGN 1 billion.

Earlier this month the Bul-
garian Industrial Association 
(BIA) decided to open an 
electronic register, where 
companies can enter their 
outstanding receivables from 
the state. So far 15 compa-
nies have declared a touch 
above BGN 501 million. The 
amount does not include the 
receivables of construction 
firms, BIA told the Pari daily. 
To help businesses, BIA is 
ready to file combined claims 
against the state on behalf of 
companies and cover the 
legal fees. If the state returns 
the BGN 1 billion debt, that 
may unleash the payment of 
some BGN 15 or 20 billion 
intercompany debts, which 
will improve companies’ fi-
nancial shape, BIA deputy 
chairman Kamen Kolev. 

Approach
From a position of strength, 
the state has obviously cho-
sen to ‘negotiate’ the solv-
ing of its problems. To start 
servicing its payments, the 
state is asking companies to 
remit part of the its debts. 
The suggested discount has 
risen from 10% (officially 
announced by construction 
companies) to as much as 
50%.

Several problems arise 

Energy
Belene NPP  
project model still 
uncertain
Bulgaria has no clear idea 
about the Belene nuclear 
power plant (NPP) project, 
that emerged at an ener-
gy conference in Sofia on 
Monday. A day ago finance 
minister Simeon Dyankov 
said that the project will not 
be completed if there is no 
strategic investor. Minis-
ter of economy and energy 
Traycho Traykov said at 
the energy forum that the 
smallest stake Bulgaria 
could hold in Belene NPP 
is 50%. The other option is 
to offer some 15 or 20% to 
Russia. That means Bulgar-
ia will have to pay the debt 
to Russia with the electric-
ity produced at Belene for 
years ahead. The European 
Union is not concerned 
about Russian capitals 
flowing to the construction 
of Belene NPP, president 
Georgi Parvanov comment-
ed from Brussels. However, 
Sofia should work actively 
to find strategic investors, 
according to energy min-
ister Traykov. If all uncer-
tain issues are clarified, 
construction may start this 
autumn. All energy proj-
ects should become part of 
a clearly defined strategy 
based on public approval, 
he added.

Water
Small 
municipalities cut 
from EU funding
Small municipalities in Bul-
garia have been receiving 
letters from the environment 
ministry for about a month 
notifying them that they 
have to terminate approved 
and almost completed proj-
ects under the environment 
operational programme, 
consulting firms said. The 
reason is the change of the 
programme’s priorities. The 
focus now is on projects 
connected with the upgrade 
of water supply and sew-
erage networks and con-
struction of water treatment 
plants in the big munici-
palities, the ministry said. 
The application instructions 
developed by the previous 
team of the ministry were 
not clear and that neces-
sitated the change, deputy 
minister Ivelina Vasileva 
told the Pari daily. There is a 
risk of Bulgaria being fined, 
because it will not be able 
to fulfil the programmes’ 
requirements, the Bulgarian 
association of European pro-
gramme consultants warned.

Operation
Lev Ins claims its 
offices shut down 
illegally
The headquarters of Lev Ins 
insurance company and its 
corporate centre were closed 
by the ministry of interior 
without a court warrant after 
the arrest of Alexey Petrov 
a few days ago, company’s 

from that approach, though. 
Instead of encouraging busi-
ness, it actually suppresses 
it. The state drains money 
out of the economy, which 
increases intercompany 
debts and creates a vicious 
circle that facilitates and 
precipitates bankruptcies.

Besides causing domes-
tic problems, intercompany 

debts create concerns among 
foreign investors. The prob-
lem is that those debts raise 
the debt of the economy 
to well above the official 
figures, Bancroft managing 
partner Valeri Petrov com-
mented. That is one of the 
reasons for the poor direct 
and portfolio investment re-
sults in Bulgaria.

Operations pending in pharmaceutical companies
NHIF suggested to keep 
reimbursement rate for 
expensive drugs, cut 
other payments

The medicine business is one 
of the channels for syphoning 
public funds, prime minister 
Boyko Borisov said in Plo-
vdiv. He has ordered a meeting 
between ministers Bozhidar 
Nanev of health and Simeon 
Dyankov of finance to discuss 
the problem. A police operation 
will be carried out to investi-
gate drug traders. According 
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to knowledgeable sources, the 
suspected companies are those 
selling expensive medicines. 
The pharmaceutical firms de-
clined to comment.

Figures
The state reimburses some 
34-35% of medicines in Bul-
garia, the remainder is paid 
by patients. In West Europe 
patients pay an average of 
17.9%, while 82.1% is cov-
ered by public funds, data 
of the association of foreign 
pharmaceutical companies in 
Bulgaria show. The big share 

 ▶The state owes companies BgN 500 million, according to 
prime minister Boyko Borisov

paid by Bulgarian patients is 
the reason for 56% of them to 
refuse treatment.

Option
Instead of cutting the reim-
bursement rate for drugs for 
Parkinson’s disease or glau-
coma, the National Health 
Insurance Fund (NHIF) may 
save resource from medicines 
for which it pays BGN 2 to 5, 
Teodora Zaharieva of the cen-
tre for protection of the rights 
in healthcare said. The non-
government organisation will 
officially submit its proposal 

executive director Stefan 
Sofiyanski said. Accord-
ing to him, the police took 
documents and servers that 
the company uses to send 
weekly reports to the Finan-
cial Supervision Commis-
sion. The prosecutor’s office 
gave permission on Tuesday 
afternoon for the offices to 
be re-opened. Lev Ins share-
holders defined the action 
as illegal. They said they do 
not not understand why the 
company has been associ-
ated with Petrov, as he has 
neither shares in it, nor a 
consulting services contract. 
Insurers are the most closely 
monitored institutions after 
banks, Sofiyanski comment-
ed. The majority holders of 
Lev Ins are Lev Corporation 
(34.9%), Israeli Rahiti Meir 
Classic (25.17%) and Yaad 
Pirzul 1984 (19.60%).

Statistics
Gross foreign debt 
up EUR 626.5m  
in 2009
Bulgaria’s gross foreign debt 
stood at EUR 37.6 billion at 
the end of 2009. It increased 
EUR 626.5 million in a year, 
data of the Bulgarian Nation-
al Bank show. Long-term 
debt amounted to EUR 24.5 
billion at the end of Decem-
ber and made up 65.4% of 
the debt total. The remaining 
EUR 13 billion, or 34.6%, 
was short-term debt. Govern-
ment debt totalled EUR 28 
billion, up EUR 209.6 mil-
lion year on year. Banks’ debt 
decreased EUR 701.5 million 
to EUR 8.3 billion. As much 
as 88.6% of the gross foreign 
debt was denominated in 
euro and 6.5%, in US dollars. 
The share in euro increased 
2.8 percentage points. Debt 
payments amounted to EUR 
6.7 billion in 2009, down 
EUR 256 million on 2008.

BSE
Sofix registers loss 
since beginning  
of 2010 
The blue-chip index Sofix 
closed Tuesday’s session 
on the Bulgarian Stock 
Exchange (BSE) with a 
1.01-percent drop to 424.36 
points, compared with 
427.27 points at the end of 
December last year. It has 
registered a negative change 
since the start of 2010. The 
lowest level was reached 
at the third 2010 session 
when the benchmark hit 
423.60 points. The other 
indexes slumped as well. 
BGREIT went down 1.67% 
to 44.62 points. BG40 of 
the most traded stocks 
declined 0.47% and finished 
at 117.17 points. BGTR30 
of the best performers in 
total return lost 0.92% of its 
value to 325.90 points. The 
best trading company was 
BenchMark Fund Estates. 
A total of 74,096 shares 
changed hands in a single 
deal and the price fell 6.25% 
to BGN 0.42 apiece. The 
total turnover was BGN 
487,000 on the regular and 
BGN 92,000 on the over-
the-counter markets.

Cover story

Bulgarian investors 
focus on Russia, Asia, 
Latin America

The problems of the Bulgar-
ian capital market are forcing 
more and more asset man-
agement companies to chan-
nel their investments abroad. 
Three Bulgarian companies 
are already preparing such 
mutual funds, the Pari daily 
has learned. The focus of 
the new collective schemes 
ranges from Turkey to Latin 
America.

East
First Financial Brokerage 
House Asset Management is 
preparing a stock fund that 
will invest only in Russia. 

The company has submitted 
documents to the Financial 
Supervision Commission and 
expects to start offering units 
within a month. The Russian 
market has a huge potential 
in terms of indicators and 
trade, CEO Nikolay Kostov 
said. Status Capital is also 
expected to offer a new fund 
soon. It will invest on the 
stock exchanges throughout 
the world with a focus on 
Asia and Latin America. Av-
rora Capital is considering 
transforming its Avrora Capi-
tal Southeastern Europe fund 
from a stock-investing into a 
bond-investing scheme.

Late last month Eurobank 
EFG Bulgaria launched two 
new collective schemes: Turk-
ish Equity Fund and a com-

modity index-based fund. 

Reasons
The main reasons driving 
management companies to 
look for foreign options is the 
extremely low liquidity of the 
Bulgarian Stock Exchange 
(BSE), the shortage of quality 
assets and the few attractive 
public companies. There is 
no market for growth in Bul-
garia and no liquidity. At the 
same time the risk is high, 
Avrora Capital’s Milen Penev 
commented. Foreign markets 
offer a lot of instruments and 
quality issues, Status Capital 
CEO Maria Sivkova pointed 
out.

Trend
Local investors’ interest 

in foreign capital markets 
started to increase as early 
as last year.  Bulgarian in-
vestments in foreign funds 
jumped 72.5% to BGN 292.5 
million in 2009, central bank 
statistics shows. 

Portfolio managers explain 
the change in investors’ fo-
cus with the relatively big-
ger increases seen on most 
foreign markets compared 
with the BSE. At the begin-
ning of 2009 the mutual 
funds investing on foreign 
markets were leaders in re-
turn and they have remained 
top performers since then. 
The biggest return since 
the beginning of 2010 has 
been registered by Karoll’s 
Advance Eastern Europe: 
6.43%.

Asset managers eye new foreign markets

to the NHIF, she added.

solution
NHIF’s big reserve with the 
Bulgarian National Bank 
should be urgently unblocked 
to allow the fund operate nor-
mally. The government uses 
NHIF’s surplus to balance 
the budget and boast that 
Bulgaria’s deficit is below 
3% but that is a very stiff price 
to pay, Zaharieva commented. 
Otherwise patients may go to 
the street, because they do 
not have any other way out, 
she added.
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Управляващите дружества 
атакуват нови чужди пазари

Слаба реколта за Фарин през 2009 г. 
Отчет

Втора емисия 
варанти ще се 
появи на БФБ
Втора емисия варанти ще се 
появи на БФБ, ако акцио-
нерите на Инвестор.БГ АД 
одобрят предложението за 
издаването на деривативния 
инструмент. Това е една от 
точките в публикуваната по-

кана във в. Пари за свикване 
на общото събрание, което 
ще е на 26 март 2010 г. 
Посредник ще е Кей Би Си 
Секюртис, което беше по-
средник и при емитирането 
на варантите на Енемона 
АД. Предложението е да 
бъдат издадени до 79 964 
варанта при емисионна 
цена от 4 лв. за брой и цена 

на упражняване от 12.4 лв. 
Увеличението на капитала 
ще се счита за успешно 
при записване на 80% от 
варантите.
Към акционерите е отправе-
но и предложение положи-
телният резултат за 2009 
г., който е 569.2 хил. лв., да 
остане като неразпределена 
печалба. 

Книжа

Компанията излезе на 
загуба от 640 хил. лв. 
през миналата година

Търговската компания Зър-
нени храни България - Фа-
рин АД е реализирала 55.9% 
спад на продажбите си през 
миналата година, показва 
консолидираният отчет на 
дружеството, предаден на 
БФБ. Показателят се е свил 
до 25.2 млн. лв. спрямо 57.2 
млн. лв. през 2008 г.

резултат
Общите приходи на Фарин 
през 2009 г. отчитат 47.4% 
спад на годишна база и на-
маляват до 31.7 млн. лв. По-
малкият спад на оборота се 
дължи на ръста от 57.9% на 
финансовите постъпления 
в компанията, които дости-
гат 4.8 млн. лв. С основна 
заслуга за формирането на 
финансовите приходи са по-
стъпленията от лихви, които 
достигат 2.2 млн. лв., което 
е 2.8% ръст. Приходите в 
графата Положителни раз-
лики от операции с финан-
сови активи и инструменти 
се повишават с 19.8% до 2.1 
млн. лв.

Разходите за дейността на 
Фарин намаляват с 45.4% 
на годишна база и в края 
на миналата година са 32.9 
млн. лв.

Дружеството излиза на 
консолидирана загуба от 640 
хил. лв. през миналата годи-

КТИ Съединение ще листва 
дъщерна компания на борсата
Атлас Финанс ЕАД 
получава в капитала 
си активи за 12.5 млн. 
лв.

Русия, Азия и Латинска Америка влизат във фокуса на инвеститорите у нас

Проблемите на българския 
капиталов пазар принужда-
ват управляващите друже-
ства да насочват инвести-
циите си навън все по-често. 
Три български компании 
вече подготвят взаимни фон-
дове, насочени към чужди 
пазари, научи в. Пари. Фо-
кусът на новите колективни 
схеми, които скоро трябва 
да започнат предлагане на 
дяловете си, е от Турция до 
Латинска Америка. 

изток
Фонд в акции, който ще ин-
вестира само в Русия, под-
готвя ПФБК Асет Менидж-
мънт. Дружеството е подало 
документи в Комисията за 
финансов надзор и се очаква 
до един месец да започне и 

предлагането на дялове от 
новия фонд. Потенциалът 
на руския пазар е огромен 
и като показатели, и като 
търговия, коментира Нико-
лай Костов, изпълнителен 
директор на ПФБК Асет 
Мениджмънт. 

Нов фонд скоро се очаква 
да предложи и Статус Ка-
питал. Той ще инвестира на 
фондовите борси в почти 
целия свят, като фокусът ще 
е насочен към развиващите 
се пазари - Азия и Латинска 
Америка. 

Аврора Кепитъл също ра-
боти в посока извън Бълга-
рия. Управляващото друже-
ство смята да трансформира 
фонда Аврора Кепитъл Юго-
източна Европа от схема, 
влагаща в акции, във фонд в 

облигации. 
От края на миналия месец 

на вниманието на българ-
ските инвеститори вече има 
и две нови колективни схе-
ми, предложени от Юробанк 
И Еф Джи България - Фонд 
Турски акции и Фонд, ба-
зиран на индекс от стокови 
инвестиции. Двата фонда са 
създадени още в края на ми-
налата година от Eurobank 
EFG Fund Management 
Company Lux, но вече имат 
разрешение да се предлагат 
и в България. 

Причини
Състоянието на българския 
капиталов пазар буквално 
прогони институционални 
инвеститори като управлява-
щите дружества колкото се 

на. Понижението на резул-
тата е 642%, тъй като през 
2008 г. беше отчетена нетна 
печалба от 118 хил. лв.

Дейност
Основната дейност на Фа-
рин е външна и вътрешна 
търговия със земеделска про-
дукция, се казва в доклада за 
дейността на дружеството. 
Освен търговията компания-
та произвежда фуражи, като 
предлага застрахователни и 

лизингови услуги.
Дружеството има двама 

акционери, които държат по 
50% от гласовете в общото 
събрание. Това са Веселин 
Бакърджиев и Зърнени хра-
ни България ООД. Акциите 
на Фарин не се търгуват на 
фондовата борса, като компа-
нията е емитирала облигации 
на капиталовия ни пазар. 
Дълговите книжа са за 5 млн. 
EUR, а падежът им е на 17 
май 2011 г. 
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57 223

25 228

3035
4792

60 293

31 698

60 161

32 873

118

-640
+57.89%-55.91% -47.43% -45.36%

-642.37%

Консолидирани резултати за 2009 г., в хил. лв.

Продажби Финансови 
приходи Оборот Раходи Печалба

2008 г.
2009 г.

КТИ Съединение получи 
одобрение от КФН да се 
преобразува, като отдели от 
структурата си дъщерното 
дружество Атлас Финанс 
ЕАД. Дейността на компа-
нията ще бъде съсредоточена 
във финансови, счетоводни 
и юридически услуги, каза 
за в. Пари изпълнителният 
директор на КТИ Съеди-
нение Димитър Гишин. По 
думите му новото дружество 
ще бъде вписано в регистъра 
на публичните компании и 
впоследствие ще се листва 
на БФБ. 

Капиталът на компанията 
ще бъде 9.5 млн. лв., разпре-
делени в акции с номинал 1 
лев всяка. Гишин не уточни 
какъв дял от акциите ще бъ-
дат качени за търговия на 
борсата. Предстои свикване 
на общо събрание на акци-
онерите в КТИ Съединение, 
които да одобрят отделянето. 
Капиталът на новото друже-

ство ще се състои от иму-
щество, отделено от КТИ 
Съединение. 

Според доклада на упра-
вителния съвет на КТИ, в 
който е описана операцията 
по отделянето, нетекущите 
активи, които Атлас Финанс 
ЕАД ще има, са за 9.7 млн. 
лв. По-голямата част от тях 
са инвестиции в дъщерни 
предприятия - 8.9 млн. лв. 
Текущите активи пък са за 
2.8 млн. лв., като включват 
лихви по предоставени за-
еми и финансови активи за 
търгуване. Така общата сума 
на активите на Атлас Финанс 
ЕАД достига 12.5 млн. лв.

Всички активи, които се 
прехвърлят от КТИ Съеди-
нение в новото дружество, се 
водят според баланс от края 
на ноември 2009 г. 

Вчера на борсата се изтър-
гуваха 400 акции на компа-
нията, които поскъпнаха с 
18.42% до 0.18 лв. за брой.  
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Управляващите дружества 
атакуват нови чужди пазари Подготвяме 

фонд, който 
ще инвестира 

в Русия

Ниската ликвидност у нас 
отблъсква инвеститорите
Управляващите 
дружества предпочитат 
да правят фондове за 
външните пазари по 
няколко причини. Една от 
тях е, че в България трудно 
се намират качествени 
активи. Освен това е почти 
невъзможно да се направи 
добра диверсификация 
на портфейла от изцяло 
български активи. 

Другото важно нещо е, 
че инвеститорите търсят 
ликвидност, а след като та-
кава няма в България, те се 
насочват към външните па-
зари. За съжаление ниската 

няма фонд в България, 
който да инвестира само и 
единствено в Русия. 

Освен това 
потенциалът на този 
пазар е огромен и като 
показатели, и като 
търговия. Заради това 
руският капиталов пазар 
привлича инвеститори 
от цял свят. Фондът 
ни за Русия ще бъде в 
акции. Вече сме подали 
документи в Комисията за 
финансов надзор и до един 
месец може да стартира 
предлагането на дялове от 
фонда. 

николай Костов, 
изп. директор на ПФБК Асет 
Мениджмънт

Цифра на деня

292.5 
 ▶млн. лв. са средствата в чуждестранните фондове, на-

брани от български инвеститори към 31 декември 2009 г.

85.8
▶процента от активите 
на местните инвести-
ционни фондове са инвес-
тирани в България

6.43
▶ процента е доход-
ността, реализирана 
от ДФ Адванс Източ-
на Европа от начало-
то на 2010 г. 

ликвидност у нас отблъсква 
всички инвеститори. 

Ние подготвяме фонд, 
който ще инвестира 
в Русия. Решихме 
да направим такава 
колективна схема, защото 

Милен Пенев, 
изп. директор 
на Аврора Кепитъл

Турският капиталов пазар е  
с голям потенциал за развитие
Ние инвестираме на 
почти всички капи-
талови пазари по света. 
Сега вече предлагаме в 
България и фонд Турски 
акции. Турският капи-
талов пазар има доста 
голям потенциал за 
развитие. 

Има сигнали за 
присъединяване на 
Турция към ЕС или поне 
за започване на процеду-
ра. Освен това страната 
подписа споразумение с 
Международния валутен 
фонд, повишен е и кре-
дитният й рейтинг. 

Галина Александрова, 
директор Взаимни фондове в 
Юробанк И Еф Джи България

Коментарите не са препоръка за покупка или продажба на акции.

Русия, Азия и Латинска Америка влизат във фокуса на инвеститорите у нас

може по-далеч от България. 
Сред причините да се тър-
сят външни алтернативи са 
както изключително ниската 
ликвидност на Българската 
фондова борса, така и лип-
сата на качествени активи и 
малкото атрактивни публич-
ни компании. 

В България няма пазар за 
развитие, няма ликвидност, 
няма атрактивни дружества, 
а в същото време и рискът е 
голям, коментира Милен Пе-
нев, изпълнителен директор 
на Аврора Кепитъл. Мария 
Сивкова, изпълнителен ди-
ректор на Статус Капитал, 
също смята, че български-
ят капиталов пазар е слабо 
ликвиден, докато навън има 
много инструменти и ка-
чествени емисии. 

тенденция
Засилването на интереса 
на местните инвеститори 
към чуждите капиталови 
пазари започна още през 
миналата година. Средства-
та в чуждестранните фон-
дове, набрани от български 
инвеститори, са скочили 
със 72.5% до 292.5 млн. лв. 
през 2009 г., показа статис-
тиката на БНБ. Портфолио 
мениджърите обясняват 
промяната в инвеститор-
ските настроения със срав-
нително по-големите по-
вишения, които отчетоха 
повечето международни 
пазари през 2009 г.  спрямо 
индексите на БФБ. Вли-
яние оказва и още едно 
явление - от началото на 
2009 г. лидерските места по 

доходност държат именно 
българските взаимни фон-
дове, инвестиращи на чуж-
дите пазари. Към днешна 
дата това продължава да е 
така - Топ 6 на фондовете с 
най-голяма възвръщаемост 
са с фокус извън България. 
Най-голяма доходност от 
началото на 2010 г. е реали-
зирал ДФ Адванс Източна 
Европа на Карол Капитал 
Мениджмънт - 6.43%. 

Над 85% от активите на 
местните инвестиционни 
фондове са вложени в Бъл-
гария, показват последните 
данни на БНБ. Настроения-
та на инвеститорите обаче 
сочат, че много скоро този 
дял ще започне да се топи 
чувствително. 

Магдалена иванова 

Вече пред-
лагаме в 
България и 

фонд Турски акции

Навън има много инструменти 
и качествени емисии
Българският 
капиталов пазар е 
слаболиквиден, докато 
навън има много ин-
струменти и качествени 
емисии. Ние подготвяме 
рисков фонд, който ще 
може да инвестира в целия 
свят.  Фокусът на фонда 
е към развиващите се 
пазари - Азия и Латинска 
Америка. Различното при 
фонда, който искаме да 

пуснем на пазара, е, че той 
ще използва специфични 
техники. 

Мария сивкова,
изп. директор на Статус 
Капитал 

Възнаме-
ряваме да 
пуснем рис-

ков фонд, който ще 
може да инвестира 
в целия свят

В България 
рискът  
е голям
Има много фондове, 
инвестиращи в акции 
на капиталовите пазари 
в Югоизточна Европа. 
Затова ние имаме жела-
ние да трансформираме 
нашия фонд Аврора 

Кепитъл Югоизточна 
Европа от схема, вла-
гаща в акции, във фонд 
в облигации. Желание-
то ни е да потърсим 
пазарна ниша, която не 
е заета. 

В България буквално 
няма пазар за раз-
витие, няма ликвид-

ност, няма атрактивни 
дружества, а в същото 
време и рискът е голям. 
От страните в региона 
обаче също има непод-
ходящи за инвестиции. 
В Сърбия например 
няма ликвидност, а Гър-
ция има много иконо-
мически и политически 
проблеми. 
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Доларът е на стартова  
позиция за нов скок

Валута на деня

0.45 
 ▶процента поевтиня дола-

рът спрямо йената и дос-
тигна нивото от 90.76 
USD/JPY

Промяна
CHF

-0.12%
Франкът загуби нови позиции

GBP

-0.06%
Лирата с поредна загуба на стойност

RUB

+0.16%
Рублата с нов ръст за тази седмица

 ▶  Допълнителен натиск върху еврото може да окаже 
и показателят за БВП на Германия

Разочароващите данни 
от IFO - индексът, който 
измерва бизнес климата 
за Германия, повишиха 
рязко  напрежението вър-
ху еврото и то отстъпи 
позиции срещу основни-
те валути. Допълнителен 
натиск върху еврото 
може да окаже и показа-
телят за БВП на Герма-
ния, както и индикаторът 
за правителствените 
разходи, предназначени 
за сряда.

Повишаване на дина-
миката на пазара ще 
предизвика оповестя-
ването на доклада за 
монетарната политика от 
президента на Федерал-
ния резерв на САЩ Бен 
Бернанке, планиран също 
за средата на седмицата. 

Отчетът вероятно ще 
окаже подкрепа на аме-
риканската валута след 
повишаването на лихве-
ния процент за отпускане 
на спешни заеми от Фед 
към частните банки, 
което беше оповестено 
в края на изминалата 
седмица, и спекулациите, 
че това е началото на из-
теглянето на стимулите 
за икономиката.

От икономическите 
новини в четвъртък 
интерес ще представля-
ват поръчките на стоки 
с дълготрайна употреба, 
както и молбите за по-
мощи за безработица на 

САЩ. Прогнозите ни са 
насочени към позитивни 
стойности и поскъпване 
на щатския долар.

Силно повишаване на 
пазарната волатилност 
ще предизвикат данните 
за БВП на САЩ, продаж-
бите на готови жилища 
и потребителско доверие 
на Мичиганския универ-
ситет през последния ден 
на текущата седмица. 
Очакваме икономически-
те показатели да окажат 
отново подкрепа за 
щатския долар и като цяло 
прогнозите ни за следва-
щите дни са насочени в 
полза на зелените пари.

коментар
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Промяна 
Ръст в  
потреблението 
оскъпява франка  

 ▶Потребителските раз-
ходи на домакинствата в 
Швейцария са се увеличи-
ли с 1.36 процентни пунк-
та през януари, показват 
данните на най-голямата 
швейцарска банка UBS. 
това е четвърти ръст за 
последните пет месеца и 
по този начин измерите-
лят достига най-високото 
си ниво от септември 2008 
г. Ръстът на разходите в 
страната носи поскъпва-
не с 3.3% на швейцарския 
франк спрямо еврото за 
последните три месеца.

Мирослав Петков, 
Варчев Финанс

Силно 
повишава-

не на пазарната 
волатилност ще 
предизвикат 
данните за БВП 
на САЩ

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
Унгарски форинт HUF 1000 7,2710
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
Исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
Филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
Сингапурски долар SGD 10 1,9333
Словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За 1 AUD CAD CHF BRL CZK DKK EEK GBP HUF JPY NOK NZD PLN SEK TRY USD EUR

AUD * 1,06337 1,02748 0,61032 0,05840 0,20246 0,09631 1,71211 0,03492 0,01223 0,18788 0,77748 0,37957 0,15391 7,22817 1,10997 1,50700

CAD 0,94041 * 0,96625 0,57395 0,05492 0,19040 0,09058 1,61008 0,03284 0,01150 0,17669 0,73115 0,35695 0,14474 6,79743 1,04382 1,41720

CHF 0,97326 1,03493 * 0,59400 0,05684 0,19705 0,09374 1,66633 0,03398 0,01191 0,18286 0,75669 0,36942 0,14980 7,03487 1,08029 1,46670

BRL 1,63849 1,74231 1,68351 * 0,09569 0,33173 0,15781 2,80527 0,05721 0,02004 0,30784 1,27389 0,62192 0,25218 11,84325 1,81867 2,46920

CZK 17,12342 18,20848 17,59391 10,45076 * 3,46682 1,64924 29,31720 0,59789 0,20947 3,21718 13,31316 6,49950 2,63550 123,77089 19,00645 25,80499

DKK 4,93922 5,25221 5,07494 3,01450 0,28845 * 0,47572 8,45650 0,17246 0,06042 0,92799 3,84016 1,87477 0,76021 35,70151 5,48238 7,44341

EEK 10,38264 11,04056 10,66792 6,33673 0,60634 2,10208 * 17,77624 0,36253 0,12701 1,95071 8,07232 3,94092 1,59802 75,04744 11,52440 15,64664

GBP 0,58407 0,62109 0,60012 0,35647 0,03411 0,11825 0,05625 * 0,02039 0,00715 0,10974 0,45411 0,22170 0,08990 4,22178 0,64830 0,88020

RUB 286,39680 304,54499 294,26602 174,79356 16,72545 57,98419 27,58420 490,34332 * 3,50352 53,80883 222,66847 108,70712 44,07999 2070,12344 317,89133 431,60002

JPY 81,74535 86,92533 83,99143 49,89078 4,77389 16,55025 7,87327 139,95717 2,85427 * 15,35849 63,55557 31,02793 12,58161 590,86889 90,73473 123,19025

NOK 5,32249 5,65976 5,46873 3,24842 0,31083 1,07760 0,51263 9,11269 0,18584 0,06511 * 4,13814 2,02025 0,81920 38,47182 5,90779 8,02099

NZD 1,28620 1,36771 1,32154 0,78499 0,07511 0,26041 0,12388 2,20212 0,04491 0,01573 0,24165 * 0,48820 0,19796 9,29689 1,42764 1,93831

PLN 2,63457 2,80152 2,70696 1,60793 0,15386 0,53340 0,25375 4,51068 0,09199 0,03223 0,49499 2,04833 * 0,40549 19,04313 2,92429 3,97030

SEK 6,49721 6,90892 6,67573 3,96537 0,37943 1,31543 0,62578 11,12394 0,22686 0,07948 1,22071 5,05146 2,46613 * 46,96288 7,21169 9,79129

TRY 0,13835 0,14711 0,14215 0,08444 0,00808 0,02801 0,01332 0,23687 0,00483 0,00169 0,02599 0,10756 0,05251 0,02129 * 0,15356 0,20849

USD 0,90093 0,95802 0,92568 0,54985 0,05261 0,18240 0,08677 1,54249 0,03146 0,01102 0,16927 0,70045 0,34196 0,13866 6,51205 * 1,35770

EUR 0,66357 0,70562 0,68180 0,40499 0,03875 0,13435 0,06391 1,13611 0,02317 0,00812 0,12467 0,51591 0,25187 0,10213 4,79639 0,73654 *

▶ курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

Валутният курс за митнически цели е 
курсът на БНБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ППЗМ. Курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
28.02.2010.

 Беларуска 
USD 2921 BYR
EUR 3960,06 BYR
GBP 4508,85 BYR
RUB 1,03 BYR
 Естонска 
USD 11,48 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,67 EEK
GBP 17,71 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,52 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,48 LVL
GBP 0,81 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,53 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,36 LTL
GBP 3,92 LTL
 Молдовска 
USD 12,88 MDL
EUR 17,45 MDL
GBP 19,87 MDL
RUB 0,43 MDL
 Руска 
USD 29,99 RUB
EUR 40,65 RUB
CHF 27,72 RUB
GBP 46,29 RUB
UAH 3,74 RUB
BYR 1,03 RUB

 Украинска 
USD 7,98 UAH
EUR 10,88 UAH
CHF 7,42 UAH
GBP 12,39 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,73 GEL
EUR 2,35 GEL
CHF 1,6 GEL
GBP 2,67 GEL
 Полска 
USD 2,93 PLN
EUR 3,96 PLN
CHF 2,7 PLN
GBP 4,49 PLN
CZK 0,15 PLN

 Казахстан 
USD 147,62 KZT
EUR 200,1 KZT
JPY 1,63 KZT
GBP 227,87 KZT
RUB 4,92 KZT
 Унгарска 
USD 197,66 HUF
EUR 269,53 HUF
CHF 183,8 HUF
GBP 305,03 HUF
CZK 10,46 HUF
 Чешка 
USD 19 CZK
EUR 25,8 CZK
CHF 17,58 CZK
GBP 29,31 CZK

HUF 9,56 CZK
 Азербайджан 
USD 0,81 AZN
EUR 1,09 AZN
GBP 1,24 AZN
 Македонска 
USD 45,12 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,35 HRK
EUR 7,28 HRK
CHF 4,97 HRK
GBP 8,26 HRK
PLN 1,84 HRK
JPY 5,92 HRK
TRY 3,5 HRK

 Албанска 
USD 102,17 ALL
EUR 138,45 ALL
GBP 157,7 ALL
 Румънска 
USD 3,04 RON
EUR 4,12 RON
CHF 2,81 RON
GBP 4,7 RON
JPY 3,35 RON
 Турска 
USD 1,54 TRY
EUR 2,08 TRY
CHF 1,42 TRY
GBP 2,37 TRY
JPY 1,69 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 24.02.2010

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1 1,29783 0,00369
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 7,92091 -0,05296
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1 1,38007 -0,00380
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,33349 -0,00164
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,11017 0,00751
ЧЕШКА КРоНА CZK 100 7,57927 -0,01619
ДАТСКА КРоНА DKK 10 2,62760 0,00007
ЕСТоНСКА КРоНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,22203 -0,00126
ХоНКоНгСКИ ДоЛАР HKD 10 1,85594 0,00714
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68400 0,00019
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 1000 7,24918 -0,00135
ИНДоНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,54909 0,00509
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,11706 0,01124
ИСЛАНДСКА КРоНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПоНСКА йЕНА JPY 100 1,58765 0,01519
ЮжНоКоРЕйСКИ ВоН KRW 1000 1,25449 0,00346
ЛИТоВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 0,00000
МЕКСИКАНСКо ПЕСо MXN 10 1,12284 -0,00271
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,24627 0,02648
НоРВЕжКА КРоНА NOK 10 2,43839 0,00425
НоВоЗЕЛАНДСКИ ДоЛАР NZD 1 1,00904 -0,00006
ФИЛИПИНСКо ПЕСо PHP 100 3,12853 0,01861
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 10 4,92615 -0,01032
НоВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,74244 0,00333
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,79441 0,00751
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10 1,99752 0,00361
СИНгАПУРСКИ ДоЛАР SGD 1 1,02266 0,00336
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,35539 0,02431
НоВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,38093 -0,07620
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1 1,44055 0,00518
ЮжНоАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 1,87376 0,00662
ЗЛАТо (1 ТРой УНцИЯ) XAU 1 1597,77000 -11,61000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 24.02.2010 година. Тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕцБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска
Currency Code Buy Sell High Low
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1,36 1,36 1,37 1,35
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,88 0,88 0,88 0,88
ЯПоНСКА йЕНА JPY 123,06 123,09 124,54 122,93
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1,47 1,47 1,47 1,46
НоРВЕжКА КРоНА NOK 8,02 8,03 8,04 8,01
ШВЕДСКА КРоНА SEK 9,8 9,8 9,81 9,76
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1,41 1,41 1,42 1,41
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1,5 1,51 1,51 1,5
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 269,72 269,93 270,2 269,11
ЧЕШКА КРоНА CZK 25,76 25,8 25,82 25,69
РУСКА РУБЛА RUB 40,64 40,65 41,07 40,62
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 3,97 3,97 3,98 3,95

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 23.02.2010 г.

EUR/USD
Долара за евро

1,2000

1,2875

1,3750

1,4625

1,5500

23.02.1011.12.091.10.0922.07.0912.05.0923.02.09

1.37
-0.22%

USD/BGN
Лева за долар

1,2

1,3

1,4

1,5

1,6

23.02.1011.12.091.10.0922.07.0912.05.0923.02.09

1.44
+0.21%



БФБ    инвеститор     15    
Сряда 24 февруари 2010  pari.bg

Sofix вече е на загуба  
от началото на годината

Резултат  
Добротица - БСК 
с 48% спад на 
продажбите   
Публичната компания 
Добротица - БСК АД е 
реализирала с 47.8% по-
малко продажби през 2009 
г., показва консолидирани-
ят отчет на дружеството. 
Показателят на компанията 
от Добрич се свива до 3.7 
млн. лв. Добротица - БСК 
консолидира резултатите на 
три дъщерни компании, на 
които е 100% собственик на 
капитала. Според доклада 
за дейността основната 
дейност на дъщерните дру-
жества са производството 
и продажбата на бетонови 
смеси, варови и циментови 
разтвори и строителни мате-
риали. Публичната компа-
ния разчита единствено на 
постъпленията от търгов-
ската дейност на дъщерните 
си предприятия. Общите 
приходи на Добротица - БСК 
през миналата година са 3.8 
млн. лв., като се понижават 
с 46.6% на годишна база. 
Разходите за дейността на-
маляват с 44.5% и се свиват 
до близо 4 млн. лв. Ръст 
бележи консолидираната 
загуба на предприятието. 
Отрицателният финансов 
резултат през миналата 
година се повишава с 364% 
на годишна база до 167 хил. 
лв. Основният акционер в 
Добротица - БСК е Строй БГ 
ООД, което е собственик на 

Борсов коментар

Водещият измерител 
на БФБ Sofix вече е с 
отрицателно изменение 
от началото на 2010 г. 
Вчера индексът на сините 
чипове у нас приключи 
сесията с понижение от 
1.01% до 424.36 пункта, а 
в края на декември 2009 г. 
той беше на ниво 427.27 
пункта. Най-ниската 
точка за годината обаче 
все още не е пробита. Тя 
беше отчетена в третата 
сесия за 2010 г., когато 
Sofix се гмурна до 423.60 
пункта. 

Останалите борсови 
индекси също отчетоха 
понижения във вторник. 
Спадът беше най-голям 
при BGREIT, който 
загуби 1.67% до 44.62 
пункта. Широкият 
измерител BG40 намали 
нивото си с 0.47% до 
117.17 пункта, а BGTR30 
се раздели с 0.92% до 
325.90 пункта. 

Най-търгуваната 
компания беше от 
отбора на дружествата 
със специална 

инвестиционна цел. Бяха 
изтъргувани общо 74 
596 лота от БенчМарк 
фонд имоти. От тях 74 
096 преминаха в една-
единствена сделка. 
Цената се понижи с 
6.25% до 0.42 лв. за 
брой. Другата голяма 
транзакция за деня беше 
сделка за 24 516 акции от 

Индексът на 
фондовете 

за имоти BGREIT 
отчете най-голям 
спад по време на 
последната сесия

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

48.66% от капитала. Девня 
Цимент АД има 26.4% от 
гласовете в общото събрание 
на акционерите. Последната 
сделка с акциите на Добро-
тица - БСК е от 31 октомври 
2008 г. Капитализацията на 
компанията е 667 хил. лв. 
А. Христов | pari.bg

Промяна
Зет Пропъртис  
ще сменя  
името си     
Дружеството за имоти Зет 
Пропъртис Инвестмънт 
Фонд АДСИЦ ще сменя 
името си на Флоримонт 
Пропъртис АДСИЦ.  
Предложението ще бъде 
подложено на гласуване на 
свиканото за 24 март 2010 г. 
общо събрание на акцио-
нерите. Допълнението към 
единствената точка гласи, че 
инвеститорите ще одобря-
ват и промени в устава на 
Зет Пропъртис. При липса 
на кворум събранието ще 
се проведе на 8 април 2010 
г. Право на глас в ОСА 
имат акционерите, които 
са вписани в Централния 
депозитар до 10 март 2010 г. 
Последната дата за сдел-
ки с акции на борсата за 
участие в ОСА е 8 март. На 
20 февруари 2009 г. беше 
последното прехвърляне 
на книжа по позицията на 
Зет Пропъртис. Тогава на 
регулирания пазар минаха 
13 хил. лота на цена 0.2 лв.  
А. Христов | pari.bg

романския производител 
на стоманени въжета 
Метизи АД. Общо 
от дружеството се 
изтъргуваха 31 781 лота. 

Търговията за пореден 
ден остана изключително 
слаба. При понижаващи 
се цени инвеститорите 
бяха лишени от всякаква 

активност. Оборотът на 
борсата достигна едва 
487 хил. лв. Понижена 
беше активността и 
на извънрегулирания 
сегмент. Цената на 
прехвърлените книжа там 
достигна 92 хил. лв. 

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
БенчМарк фонд имоти: 74 596

  -6.25% 
ЦКБ АД: 47 058  

 -0.92% 

Метизи АД: 31 781 

   -0.90%

Чугунолеене АД: 56   

-22.38%
 

велина АД: 4 180   

-18.18% 
северкооп Гъмза холдинг: 600 

 

Кти съединение: 400  

+18.42% 

експат Бета АДсиЦ: 1

+17.86% 
Петрол: 104  

+6.63% 

A72  1.00 BGN  Агрия Груп Холдинг АД 250 4,1 4,2 4,1 4,15 4,2 2,44% 15,96 0,46 0,72
6A6  1.00 BGN  Адванс Терафонд АДСИЦ 3078 1,24 1,2 1,18 1,2 1,2 -2,83% 13,33 3,16 0,62
5AX  1.00 BGN  Актив Пропъртис АДСИЦ 500 0,46 0,49 0,49 0,49 0,49 6,52% 18,85 1,70 0,33
6AB  1.00 BGN  Албена АД 110 43 43,94 41,81 41,92 42,05 -2,21% 5,80 1,91 0,55
5ALB 1.00 BGN  Албена ИХ АД 710 5,91 5,9 5,9 5,9 5,9 -0,17% 14,70 3,85 0,38
6AM 1.00 BGN  Алкомет АД 390 3,23 3,23 3,23 3,23 3,23 0,00%  0,35 0,83
6AR 1.00 BGN  Арома АД 46 1,54 1,5 1,5 1,5 1,5 -2,47% 14,94 0,45 0,70
5BN  1.00 BGN  БАКБ АД 469 16,7 17 15,7 16,46 15,7 -5,99% 6,25 1,76 0,94
4BN 1.00 BGN  Балкан АД 93 10,63 10,8 10,77 10,8 10,8 1,65% 11,90 0,56 0,64
6BMA 1.00 BGN  БенчМарк фонд имоти АДСИЦ 74596 0,45 0,42 0,41 0,41 0,42 -6,25%   
5BP  1.00 BGN  Билборд АД 30 1,07 1,07 1,07 1,07 1,07 -0,28% 16,28 0,57 0,45
53B  1.00 BGN  Биовет АД 157 8,55 8,5 7,7 8,05 8,5 -0,62% 22,18 0,55 0,95
55B  1.00 BGN  Благоевград-БТ АД 20 35 36,4 33,5 34,66 33,5 -4,28% 12,94 0,49 0,45
57B  1.00 BGN  Булгартабак-холдинг АД 7 18 18 18 18 18 0,00% 36,42 0,49 0,39
4BJ  1.00 BGN  Българска роза-Севтополис АД 2982 1,48 1,48 1,48 1,48 1,48 -0,34% 30,42 1,33 0,94
5BA  1.00 BGN  Българска ХК АД 50 2 1,98 1,8 1,89 1,98 -0,95%  0,84 0,37
4V5  1.00 BGN  Варна-плод АД 34 150 150 149,99 150 150 0,00% 5,17 3,26 0,97
4VE  1.00 BGN  Велина АД 4180 1,1 0,9 0,9 0,9 0,9 -18,18% 9,43 0,60 0,35
4VD 1.00 BGN  Видахим АД 84 2 1,98 1,98 1,98 1,98 -1,00%  0,08 2,38
4DP  1.00 BGN  Деспред АД 42 2 2 2 2 2 0,00%   
5DOV 1.00 BGN  Доверие ОХ АД 25 3,22 3,23 3,23 3,23 3,23 0,03%  0,24 0,22
4EH  1.00 BGN  Еврохолд България АД 4083 1,34 1,35 1,33 1,34 1,34 -0,07%   0,47
E7P  1.00 BGN  Експат Бета АДСИЦ 1 0,84 0,99 0,99 0,99 0,99 17,86%   
4EC  1.00 BGN  ЕЛАРГ ФЗЗ АДСИЦ 380 0,8 0,8 0,78 0,8 0,78 -2,37% 7,02 2,33 0,66
52E  1.00 BGN  Елхим Искра АД 900 1,94 1,96 1,93 1,94 1,96 0,93% 16,61 1,10 1,05
57E  1.00 BGN  ЕМКА АД 1190 3,15 3,3 3,18 3,24 3,3 4,76%   1,90
E4A  1.00 BGN  Енемона АД 3960 9,1 9,1 9,05 9,1 9,1 0,00% 6,78 0,57 1,13
5EO  1.00 BGN  Етропал АД 10 2,25 2,26 2,26 2,26 2,26 0,27% 22,69 0,75 1,83
4BI  10.00 BGN  ЗАД Булстрад Виена иншурънс груп 5 41 41 41 41 41 0,00%  42,64 1,76
3Z9  1.00 BGN  Захарни заводи АД 200 2,24 2,11 2,1 2,11 2,1 -5,95% 12,09 0,21 0,98
5IC  1.00 BGN  ЗД Евро инс АД 815 1,49 1,5 1,47 1,48 1,47 -1,41% 2,73  0,72
T43  1.00 BGN  Зърнени Храни България АД 7141 0,62 0,62 0,62 0,62 0,62 0,16% 13,72 0,62 0,53
3Z4  1.00 BGN  ИД Златен лев АД 25 4,01 4,01 4,01 4,01 4,01 0,00%   
4IN  1.00 BGN  Инвестор.БГ АД 2530 9,5 9,5 9,4 9,42 9,4 -1,03%   3,03
4I8  1.00 BGN  Индустриален КХ АД 150 2,67 2,55 2,55 2,55 2,55 -4,39%  0,22 0,58
4ID  1.00 BGN  ИХ България АД 4256 1,44 1,45 1,42 1,42 1,42 -1,25%  0,50 0,30
6K1  1.00 BGN  Каолин АД 6491 5,7 5,7 5,64 5,66 5,64 -1,00% 19,54 1,10 1,25
BLKD 1.00 BGN  КЗ, издадени по ЗОСОИ 26000 0,17 0,18 0,18 0,18 0,18 1,16%   

6C9  10.00 BGN  КТБ АД 668 60 60 59 59,96 60 0,00% 6,87 2,04 1,40

5T3  1.00 BGN  КТИ Съединение АД 400 0,15 0,18 0,15 0,16 0,18 18,42% 0,03 0,02 0,03

6L1  1.00 BGN  Ломско пиво АД 215 0,72 0,67 0,67 0,67 0,67 -7,50% 3,25 0,45 0,31

MKX 1.00 BGN  Меком АД 505 0,6 0,55 0,55 0,55 0,55 -8,18%   

5MZ 1.00 BGN  Метизи АД 31781 0,56 0,56 0,55 0,56 0,55 -0,90% 3,05 0,13 0,10

5MB 1.00 BGN  Монбат АД 1994 6,5 6,5 6,46 6,48 6,46 -0,60% 16,08 2,23 2,12

5MY 1.00 BGN  Мостстрой АД 3869 3,28 3,44 3,26 3,3 3,26 -0,49%   2,75

3NB  1.00 BGN  Неохим АД 207 27,6 27 26,22 26,58 26,22 -5,00%  0,87 0,67

5OTZ 1.00 BGN  ОЦК АД 552 13,6 13,78 13,3 13,32 13,78 1,30%  1,01 2,21

4PV  1.00 BGN  Пампорово АД 50 8,8 8 8 8 8 -9,09%  1,32 0,45

5BR  1.00 BGN  Параходство БРП АД 300 1,72 1,71 1,71 1,71 1,71 -0,58% 10,38 1,02 1,01

5PET 1.00 BGN  Петрол АД 104 4,21 4,49 4,21 4,22 4,49 6,63%  0,31 15,16

5F4  1.00 BGN  ПИБ АД 6324 2,48 2,47 2,44 2,44 2,44 -1,69% 6,70 0,63 0,67

BLKC 1.00 BGN  ПКБ, издадени по ЗСПЗ и ЗВСВГЗГФ 17857 0,17 0,18 0,17 0,18 0,17 0,00%   

6R1  1.00 BGN  Развитие ИХ АД 25 2,4 2,4 2,4 2,4 2,4 0,00%  0,20 0,49

6S2  1.00 BGN  САФ Магелан АД 40 7,7 7,65 7,65 7,65 7,65 -0,65% 14,15 0,22 1,40

6S4  2.00 BGN  Северкооп Гъмза Холдинг АД 600 0,83 0,76 0,75 0,75 0,75 -9,96% 0,75 0,14 0,09

6S7  1.00 BGN  Синергон Холдинг АД 810 1,9 1,93 1,89 1,9 1,89 -0,79% 1,61 0,25 0,30

3JR  1.00 BGN  Софарма АД 410 3,99 4,01 3,99 4 4,01 0,60% 16,09 1,11 2,12

6SO  1.00 BGN  София Комерс-Заложни къщи АД 587 3,95 3,95 3,95 3,95 3,95 0,00%   

SL9  1.00 BGN  Спарки Елтос АД 580 2,09 2,04 2,02 2,03 2,02 -3,53%  1,07 0,36

T57  1.00 BGN  Трейс груп холд АД 381 74 77 74,35 75,64 75 1,35% 43,42 1,11 3,24

4F6  1.00 BGN  Фазерлес АД 10 39,9 39,5 39,5 39,5 39,5 -1,00% 46,34 1,28 0,93

5BU  1.00 BGN  ФНИ България АДСИЦ 30300 0,37 0,37 0,37 0,37 0,37 -0,80%   

6C4  1.00 BGN  Химимпорт АД 7085 2,74 2,74 2,73 2,73 2,73 -0,18% 3,05 0,43 0,51

6C4P 1.00 BGN  Химимпорт АД(прив.) 6487 2,8 2,8 2,8 2,8 2,8 0,00%   

4CK  1.00 BGN  Химко АД 251 0,1 0,1 0,1 0,1 0,1 -4,00%  2,08 

6N3  1.00 BGN  Холдинг Нов Век АД 260 2,5 2,6 2,51 2,55 2,51 0,40%  1,68 0,14

6H2  1.00 BGN  Холдинг Пътища АД 11487 2,46 2,5 2,38 2,4 2,38 -3,30%  0,36 1,84

4CF  1.00 BGN  ЦКБ АД 47058 1,3 1,3 1,29 1,29 1,29 -0,92% 4,91 0,56 0,45

59C  1.00 BGN  Чугунолеене АД 56 4 3,11 3,11 3,11 3,11 -22,37%  0,04 0,17

3YR  1.00 BGN  Явор АД-Варна 1000 0,33 0,35 0,35 0,35 0,35 6,06% 0,32 0,22 3,60

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

-9.96% 

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg

БенчМарк фонд имоти
Лева

0,370

0,395

0,420

0,445

0,470

23.02.1010.02.101.02.10

0.42
-6.25%

Метизи АД
Лева

0,000

0,225

0,450

0,675

0,900

23.02.1019.10.0911.08.0918.05.0924.02.09

0.55
-0.90%

Sofix
Пунктове

400,0

412,5

425,0

437,5

450,0

23.02.109.02.1027.01.1014.01.104.01.10

424.36
-1.01%

Индексът на сините чипове
вече е с отрицателно изменение
за 2010 г.
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Виенската фондова борса остава с интерес към БФБ 
Австрийският опера-
тор започва експанзия 
в Централна и Източ-
на Европа

Виенската фондова борса 
обмисля да купи БФБ като 
част от стратегията си за 
експанзия в Централна и 
Източна Европа, съобщи 
австрийският в. Виртшаф-
тсблат. Търсим информация 
от България, казва дирек-
торът на Виенската фондо-
ва борса Хайнрих Шалер 
пред изданието. Преговори 
обаче все още не се водят, 
коментираха за в. Пари от 
Виенската борса. 

78.7
▶ млрд. EUR e пазарната 
капитализация на Виен-
ската фондова борса

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 24.02.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

За дата 23.02.2010 г.

Фон до ве, уп рав ля ва ни от  Клас  Валута Еми си он на стой ност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дя ло ви  (нет на стой ност на  об рат но из ку пу ва не
 еди ни ци  ак ти ви те на еди ни ца   (нетна стойност на 
   + так са за из да ва не) ак ти ви те на еди ни ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,47 1128,33

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 23/02/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,056718 € 1,077852 € 1,051434
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,870074 € 0,887475 € 0,865724

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,759969 € 0,775168 € 0,756169

Цените са валидни за поръчки, подадени на 18/02/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 24/02/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,114099 лв. 1,114099 лв. 1,114099 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 24/02/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност за един дял 23.02.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0145 лв. 0.9994 лв. 1.0095 лв. 0.02% 12.09%

Сентинел - Рапид 1.1527 лв. 1.1527 лв. 0.62% 3.85%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 22 февруари 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)

балансиран 4.9039 4.9284  5.1001 4.9039 4.8058   -4.77% 11.76% -13.56% -29.21% 21.01.2008
фонд в акции 6.7377 6.7714  7.0072 6.7377 6.6029   -4.88% 1381.00% -1.90% -17.46% 23.01.2008
високодоходен 10.0764 10.2275  10.4795 0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4881    2.4881    -0.17% 28.25% 28.99% -58.68% 12.11.2007
балансиран 2.9359    2.9359    -1.30% 24.18% 15.38% -52.33% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца  над 6 месеца      
паричен пазар 10.8582  10.8528  10.8365 10.8474 10.8474 10.8528 1.03% 0.12% 6.43% 6.12% 06.10.2008
балансиран 10.7786  10.7250  10.6178 10.6714  0.0000 0.14% 6.51% 14.81% 5.30% 06.10.2008
фонд в акции 10.2112  10.1604  10.0080 10.0588  0.0000 -1.17% 10.02% 20.72% 1.18% 06.10.2008

балансиран 13.5557    13.4215    N/A 6.75% 12.55% 7.26% 14.12.2005
фонд в акции 8.3092    8.2269    -1.78% 14.10% 6.85% -4.16% 01.03.2006
балансиран 5.6634    5.6073    -4.20% 10.68% -7.63% -14.60% 21.06.2006
фонд в акции 8.0527    7.8182    -1.29% 15.31% 21.15% -11.30% 05.02.2008
фонд в акции 10.9285    10.6102    3.39% 8.33% 10.32% 2.93% 05.02.2008
паричен пазар 11.4972    11.4972    1.34% 0.21% 9.01% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.8056    82.5158  82.8056  -0.15% 4.12% 12.39% -5.27% 20.11.2006
фонд в акции 51.4856    51.2282  51.4856  -0.79% 2.33% 7.98% -14.88% 20.11.2006
фонд в акции 71.3390    70.9823  71.3390  3.48% 4.57% 19.19% -11.98% 03.10.2007
             
фонд в акции 101.0534    99.5488    -2.30% 2.24% 1.96% 0.10% 04.01.2007
балансиран 82.8185    81.5855    -0.75% 0.64% -1.04% -7.35% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.26534    1.26282    1.23% 0.97% 5.55% 5.69% 01.12.2005
балансиран 1.07632    1.06988    -0.28% 6.15% 10.38% 1.68% 01.12.2005
фонд в акции 0.77835    0.76679    -0.43% 15.18% 27.76% -6.32% 01.03.2006
фонд в акции 0.73141    0.72703    -0.35% 3.22% -1.09% -14.81% 07.03.2008
ниско рисков 1.03246    1.02937    0.64% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 104.2945    103.2567    1.01% 9.62% 15.11% 0.88% 07.12.2005
балансиран 110.6419    109.5410    0.32% 8.51% 9.45% 2.45% 06.03.2006
фонд в акции 91.2511    89.8925    0.74% 14.45% 23.72% -0.52% 20.06.2005
паричен пазар 116.5373    116.5373    1.44% 0.63% 6.32% 6.82% 31.10.2007
ниско рисков 91.9741    91.6066    1.88% 3.36% -7.58% -4.04% 01.02.2008
ниско рисков 102.9745  102.8716  0.0000  0.0000  0.44% N/A N/A 4.44% 01.07.2009

            
балансиран 4.9779     4.9481     1.23% 9.89% 14.56%*** 5.54% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0427  1.0376   1.0350  1.0298     N/A N/A N/A*** N/A 01.06.2009
   
балансиран 18.6120     18.4822     -0.63% 9.19% 4.47% 12.21% 28.09.2004
фонд в акции 11.9630    11.7966     -1.98% 12.90% 5.05% 4.27% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3310     1.3113     2.73% 13.15% 21.06% 3.91% 10.05.2004
фонд в акции 0.7543     0.7432    8.12% 18.82% 63.56% -8.38% 04.10.2006
фонд в акции 0.9117     0.8982    3.97% 15.60% 9.20% -4.66% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 127.7413  127.5504  127.2958    1.06% 3.46% 4.03% 6.54% 04.05.2006
балансиран 15.0388  15.0388  14.8899    -0.06% 8.52% 7.25% 3.24% 17.12.2004
фонд в акции 0.7503  0.7430  0.7356    0.14% 15.50% 17.15% -7.74% 04.05.2006
             
балансиран 791.6519    785.7293    1.51% 8.58% 25.22% -11.72% 09.05.2008
фонд в акции 718.5169    713.1415    1.34% 10.25% 31.10% -15.79% 09.05.2008
             
ниско рисков 10.9936    10.9936    1.14% 2.56% 4.95% 2.36% 30.01.2006
балансиран 119.6176    119.6176    -0.33% 8.54% 13.94% 2.38% 30.01.2005
фонд в акции 6.9809    6.9809    -0.89% 18.76% 38.66% -8.45% 30.01.2006
фонд в акции 10.0923    10.0923    0.23% 1.56% 0.85% 0.87% 30.01.2009
          
фонд в акции 9.6180    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5272  0.5246  0.5220    0.16% 6.96% 10.92% -24.83% 19.11.2007
балансиран 0.7472  0.7445  0.7419    0.09% 3.41% 5.99% -12.24% 19.11.2007
ниско рисков 0.9733  0.9718  0.9704    0.92% 2.42% 5.84% -1.26% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2225  1.2207  1.2189    0.93% 0.64% 7.22% 5.19% 16.03.2006
консервативен 1.2440  1.2403  1.2366    1.50% 1.39% 8.15% 5.61% 16.03.2006
балансиран 0.8713  0.8678  0.8643    0.21% 5.69% 6.18% -3.53% 16.03.2006
фонд в акции 0.6713  0.6680  0.6647    -0.51% 10.49% 10.65% -9.73% 16.03.2006
балансиран 0.7694  0.7663  0.7632    0.80% 7.53% 9.16% -12.27% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0528  1.0528  0.9024    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1527   1.1527    0.62% 0.22% 3.85% 3.56% 15.11.2005
балансиран 1.0145   до 90 дни  над 90 дни  0.02% 3.98% 12.09% 0.10% 12.09.2005
    0.9994  1.0095      

балансиран 8.2485   8.2485    0.42% 11.64% 29.43% -4.72% 01.03.2006
фонд в акции 7.0542   7.0542    0.62% 14.93% 40.29% -8.38% 01.03.2006
фонд в акции 2.8221   2.8221    0.63% 14.08% 24.38% -35.45% 05.04.2007
консервативен 10.2990   10.2990    -1.25% 1.86% 1.68% 2.49% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В                                     Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000                  инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7753 0.7714 0.7695 0.7638 0.7638 0.7676  0.7485 5.26% 14.27% 26.71% -6.91% 22.05.2006
фонд в акции 0.4306 0.4284 0.7695 0.4242 0.4242 0.4263  0.4157 3.21% 25.20% 76.46% -26.25% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 315.0135    314.0699    0.79% 2.07% 4.96% 7.42% 17.11.2003
ниско рисков 13.1865    12.9266    0.16% 5.81% 10.33% 6.49% 27.12.2005
балансиран 12.1867    11.8282    -0.70% 7.39% 15.04% 4.37% 27.12.2005
фонд в акции 8.5977    8.3448    -2.25% 13.32% 25.30% -3.80% 07.09.2005
балансиран 20.2701    20.2701    -0.05% 3.75% 9.46% 0.57% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6460    6.6128    -1.79% 12.27% 14.02% -13.89% 01.06.2007
балансиран 8.0009    7.9609    -1.74% 12.59% 14.11% -7.84% 01.06.2007
консервативен 10.9475    10.9202    0.68% 3.20% 8.80% 3.63% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2115    1.1873    -0.97% 6.02% 4.48% 5.75% 18.09.2006
балансиран 1.0524    1.0419    -0.09% 3.10% 4.02% 3.05% 10.06.2008

22.02.2010 г.
156,26 155,50 154,74 154,36 152,45 152,45
11,53 11,48 11,42 11,39 11,25 11,25
79,57 79,18 78,80 78,41 77,25 77,25
98,23 97,75 97,28 96,80 95,37 95,37
726,93 723,40 719,88 716,35 705,76 705,76
157,41 156,66 155,91 155,16 149,91 149,91
75,59 75,22 74,86 74,50 72,68 72,68
146,00 145,29 144,59 143,89 140,38 140,38
282,53 281,19 279,84 278,50 269,08 269,08
168,63 167,83 167,02 166,22 160,60 160,60
213,45 212,44 211,42 210,41 203,29 203,29
77,06 76,69 76,33 75,96 73,39 73,39
224,86 223,79 222,72 221,65 214,15 214,15

19, 20, 21, 22 и 23.02.2010 г.

9.1973 9.1053 0.84% -7.03%

разширяване
От информацията в ав-
стрийския вестник става 
ясно, че разговори се водят 
и се проучва възможността 
за закупуване и на Загреб-
ската фондова борса. The 
Central and Eastern Europe 
Stock Exchange Group, която 
притежава Виенската фон-
дова борса, включва бор-
сите в Будапеща, Любляна 
и Прага. Със своята пазарна 
капитализация от 78.7 млрд. 
EUR Виенската борса лес-

но може да погълне БФБ, 
която е с капитализация от 
5.7 млрд. EUR, пише още  
  в. Виртшафтсблат. 

Приватизация
Дискусията да има или да 
няма приватизация на дър-
жавния дял на Българската 
фондова борса и кога да се 
случи това тече отдавна. 
Министърът на финансите 
Симеон Дянков миналата 
година обяви, че правител-
ството има желание да на-

мери инвеститор за БФБ. 
Приватизацията на Бъл-
гарската фондова борса би 
могла да помогне за решава-
нето на част от проблемите 
на нашия пазар, коментира 
Апостол Апостолов, бивш 
председател на Комисията 
за финансов надзор в Дис-
кусията на в. Пари за перс-
пективите пред българския 
капиталов пазар. Според 
него обаче това трудно ще 
стане през 2010 г.

екип на в. Пари

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен фонд
Начало на 
публично-
то предла-

гане

Емисион-
на стой-

ност*

Цена на 
обратно 

изкупува-
не**

Доходност

от нач. на 
год.

от нач. на 
публичното 

предлагане***
ДФ “ОБщИНСКА БАНКА – 

ПЕРСПЕКТИВА”  15.10.2009 г. 11.2831 11.1985 n.a. 12.83%

ДФ “ОБщИНСКА БАНКА – 
БАЛАНСИРАН”  15.10.2009 г. 11.3201 11.2635 n.a. 13.20%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 19 и 22 февруари 2010 г.

 ▶ търсим информация от България, съобщи директо-
рът на виенската фондова борса Хайнрих Шалер 

N/A 13.1670 12.1687 8.5850
315.6426 N/A 12.1269 8.5555
317.2153 13.0566 N/A 8.5134
317.2153 13.0566 12.0672 N/A
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Цветният 
метал, 
търгуван на 

борсата в Лондон, 
загуби 43 USD от 
стойността си и по 
този начин продъл-
жи негативната тен-
денция, започнала 
в началото на тази 
седмица

Цената на 
среброто 
последва не-

гативното движение 
на златото и стигна 
15.94 USD/тр.у., което 
е понижение с 1.86%. 
Основната причина 
за това беше силният 
долар, който стигна 
1.3564 EUR/USD

По време 
на борсо-
вата се-

сия във вторник 
кафето отбеляза 
ръст с 0.53% и 
така забрави ло-
шото представяне 
от понеделник, 
когато загубата 
му беше  3.76%

Стока на деня

15.4
▶ USD добави кафето към 
стойността си и на борса-
та в Ню Йорк се котираше 
за 2923.3 USD/т

Цифра на деня

1.92
 ▶процента загуби цинкът 

по време на вчерашната 
борсова сесия и достигна 
2226 USD/т

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Златото остана в сян-
ката на долара за втори 
пореден ден. Решението 
на Федералния резерв 
от миналата седмица 
да вдигне дисконтовия 
лихвен процент с 0.25% до 
0.75% вдъхна увереност у 
инвеститорите и те отново 
заложиха на долара. Вчера 
той се търгуваше за 1.3564 
EUR/USD, което е пови-
шение с 0.24%. 

Златото навлиза в един 
от най-тежките си месеци 
от годината. От историче-
ска гледна точка цената на 
метала винаги пада през 
март, като в някои години 
обезценяването в този 
период е стигало до 70%. 
Основната причина за това 
е краят на празничния 
период, който се харак-
теризира с изключително 
слабо търсене на бижута.

Всичко това кара 
анализаторите на 
Credit Suisse да дават 

Златото навлиза в сезона 
на ниските си цени

като прогнозират, че 
цената в края на март 
ще се срине с 200 USD 
до 900 USD/тр.у.
На борсата в Лондон зла-
тото с незабавна доставка 

се търгуваше за 1110 
USD/тр.у., което е пони-
жение с 0.38%. Среброто 
също отчете спад с 1.74% 
и се търгуваше за 15.9625 
USD/тр.у.

На борсата 
в Лондон 

златото с незабавна 
доставка се 
търгуваше за 1110 
USD/тр.у., което е 
понижение с 0.38%

все по-мрачни прогнози 
за движението на цената 
на метала през второто 
тримесечие и конкретно 
за следващия месец. 
Според тях нивото, на 
което ще се движи це-
ната през март, ще бъде 
под 1000 USD/тр.у. Те 
стигат дори по-далеч, 

 ▶  очакванията са златото да загуби повече от 200 
USD до края на март

сряда 24 февруари 2010  pari.bg

▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид Последна цена
СРЕДИЗЕМНО МОРЕ 
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 74,65
СИБИРСКИ 76,16
УРАЛСКИ C+F 76,16
САХАРСКИ 78,31
СЕВЕРНО МОРЕ 
БРЕНТ 76,08
ОСБЕРГ 76,43
ЕКОФИСК 76,33
СТАТФОРД 77,96
ФОРТИС 75,62
ФЛОТА 75,91
УРАЛСКИ CIF 76,26
ЗАПАДНА АФРИКА 
БОНИ ЛЕК 78,71
КУА ИБОЕ 78,1
ФОРКАДОС 78,62
КАБИНДА 77,3

USD/т
Вид Купува Продава Условия Специфи-
   на доставка кации
БУТАН С 720,00 730,00 CIF 
ПРОПАН 670,00 680,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 691,00 693,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 679,00 681,00 FOB 
АВИОГОРИВО 628,75 628,75 FOB 
НАФТА 694,00 696,00 CIF 
ГАЗЬОЛ 630,75 628,75 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 624,00 626,00 FOB 50PPM
МАЗУТ 464,00 466,00 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 447,00 449,00 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал Цена на разплащане Купува 3 м. Продава 3 м.
МЕД 7227 7173 7176,5
КАЛАЙ 17000 16825 16930
ОЛОВО 2295 2260,25 2263
ЦИНК 2226 2232,5 2235
АЛУМИНИЙ 2117,5 2117 2119
НИКЕЛ 20430 20227 20269
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 1940 1950 1975

USD/тройунция
Метал Купува Продава Най-висока Най-ниска
ЗЛАТО 1106 1106,1 1121,29 1105,15
СРЕБРО 15,9225 15,96 16,4325 15,8975
ПЛАТИНА 1515,5 1518,5 1546,1 1514
ПАЛАДИЙ 437 439 450 436,875

USD/т
Произход/място Вид Условия Февруари
на доставка  на доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 193,2524
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 496,73
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 173,62
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 204,40
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 140,22

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

Източник: Bloomberg

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид Борса Единица Март
Царевица CBOT USd/bu. 381

Ечемик ASE USD/MT 128,00592

Памук NYBOT USd/lb. 79,4

Какао NYBOT USD/MT 3025

Кафе NYBOT USd/lb. 132,3

Рапица ASE USD/MT 358,56

Ориз CBOT USD/cwt 13,65

Овес CBOT USd/bu. 233,25

Соя CBOT USd/bu. 968,75

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид Борса Единица   Март
Захар NYBOT USd/lb. 23,94
Соево масло CBOT USd/lb. 39,1
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 139,75
Мляко CME USD/cwt 13,09
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 108,5
Масло CME USd/lb. 150
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,719

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

Петрол
USD/б

70,00

73,75

77,50

81,25

85,00

23.02.108.02.1025.01.10

0.55
-0.90%

Обявените цени са в дадената валута и са валидни за поръчки, подадени през предходния работен ден до 11.30 часа. Поръчки, подадение след 
11.30 часа се считат за направени на следващия работен ден. Мин. сума за първоначалната инвестиция в SGAM Фонд "Паричен пазар - щатски 
долара" и SGAM Фонд "Паричен пазар - евро" клас А е 100 000 EUR/USD.

Дистрибутор: Сосиете Женерал Експресбанк, www.sgexpressbank.bg; информация на тел.: 0 800 18 888. 9.00 ч - 19.00 ч всеки работен ден, 
10.30 ч - 14.00 ч в събота

22,6240 22,5152 3530,0109 355,4797 21,7538 3 495,0603 348,5095

25,5227 25,4000 2691,3162 102,0000 24,5411 2664,6695 100

105,3542 104,8477 1085,9279 79,5614 101,3021 1075,1761 78,0014

18,2686 18,1808 1505,5060 93,2020 17,566 1490,6 91,3745

29,9269 29,7831 3053,1722 0,0000 28,7759 3022,9428 0

27,3572 27,2257 847,3924 79,9121 26,305 839,0024 78,3452

28,1959 28,0603 1302,0324 102,0000 27,1114 1289,141 100

23,0588 22,9479 1231,2809 127,2489 22,1719 1219,09 124,7538

40,3245 40,1278 1422,4700 0,0000 39,341 1415,393 0

42,0548 41,8497 1691,4280 0,0000 41,0291 1683,0129 0,0000

 15,9107 1222,3200  15,8315 1216,2388 

 27,5462 1226,2803  27,4092 1220,1794 

SGAM Фонд – подфондове пред-
лагани в България

Валута

Емисионна стойност
Цена при обратно изкупуване (нетна 
стойност на активите на единица) за 

дата 23.02.2010(нетна стойност на активите на единица с вкл. такса за 
записване) за дата 23.02.2010

Подфонд Клас A – до 
25000 EUR/USD

Клас A – над 
25000 EUR/USD* Клас B Клас P Клас А Клас B Клас P

SGAM ФОНД “КИТАЙСКИ АКЦИИ” USD

SGAM ФОНД “АКЦИИ ОТ ИЗТОЧНА 
ЕВРОПА” EUR

SGAM ФОНД “АКЦИИ ЕВРОЗОНА 
СТОЙНОСТ” EUR

SGAM ФОНД “АКЦИИ ГЛОБАЛНА 
ЕНЕРГИЯ” USD

SGAM ФОНД “АКЦИИ ЗЛАТНИ 
МИНИ” USD

SGAM ФОНД “АКЦИИ НА ВОДЕЩИ 
ЕВРОПЕЙСКИ КОМПАНИИ” EUR

SGAM ФОНД “ГЛОБАЛНИ АКЦИИ” USD

SGAM ФОНД “АКЦИИ НА ВОДЕЩИ 
АМЕРИКАНСКИ КОМПАНИИ” USD

SGAM ФОНД “ЕВРОПЕЙСКИ 
ОБЛИГАЦИИ” EUR

SGAM ФОНД “СВЕТОВНИ 
ОБЛИГАЦИИ” USD

SGAM ФОНД “ПАРИЧЕН ПАЗАР 
(ЩАТСКИ ДОЛАРИ)” USD не се предлага не се предлага не се предлага

SGAM ФОНД “ПАРИЧЕН ПАЗАР 
(ЕВРО)” EUR не се предлага не се предлага не се предлага

Сребро
USD/тр. у.

12,00

13,75

15,50

17,25

19,00

23.02.108.02.1025.01.10

16
-1.49%
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За допълнителна информация  и заявки: тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

Срок за подаване на заявките: до 11 ч. 
в деня преди публикация

Търгове, конкурси, Корпоративни  промени, Покани 
за обществени  поръчки, Търгови предложения Изменения 

по наредби, Процедури  по приватизация, Уведомления и  
други обяви  от частната  и държавната сфера

Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии
Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии

поКана
За  СвиКване  на  редовно  общо  Събрание  на  аКЦионерите  

на  „инвестор.бГ” ад

Съветът на директорите на „инвестор.бг” ад, на основание 
чл.223 от Търговския закон (ТЗ) свиква редовно Общо събрание на акци-
онерите (ОСА) на 26 март 2010 г. от  11.00 ч. в зала 822 на офиса на дру-
жеството в гр.София, бул. „Алeксандър Стамболийски“ 205, ет.8, при 
следния дневен ред:

1. Разглеждане на отчета (доклада) на Съвета на директорите за дей-
ността на дружеството през 2009 г.; проект за решение - ОСА приема 
отчета (доклада) на Съвета на директорите за дейността на друже-
ството през 2009 г.;

2. Приемане на годишния финансов отчет на дружеството за 2009 г. 
и на доклада на регистрирания одитор за него; проект за решение - ОСА 
приема годишния финансов отчет на дружеството за 2009 г. и приема 
доклада на регистрирания одитор за него;

3. Приемане на решение относно разпределението на печалбата на 
дружеството за 2009 г.; проект за решение - ОСА приема предложение-
то на Съвета на директорите относно разпределението на печалбата 
на дружеството за 2009 год.;

4. Представяне на отчет (доклад) на директора за връзки с инвести-
торите на дружеството за дейността му през 2009 г.; проект за реше-
ние- ОСА приема отчета (доклада) на директора за връзки с инвестито-
рите на дружеството за дейността му през 2009 г.;

5. Освобождаване от отговорност членовете на Съвета на директо-
рите на дружеството за дейността им през 2009 г. и освобождаване на 
внесените от тях гаранции; проект за решение - ОСА освобождава от 
отговорност членовете на Съвета на директорите на дружеството за 
дейността им през 2009 г. и освобождава внесените от тях гаранции;

6. Определяне на възнагражденията за 2010 г. на членовете на Съвета 
на директорите на дружеството, на които не е възложено управление-
то на дружеството; проект за решение - ОСА  приема предложението 
на Съвета на директорите за определяне на възнагражденията за 2010 
год. на членовете на Съвета на директорите на които не е възложено 
управлението на дружеството;

7. Определяне размера на гаранцията на членовете на Съвета на ди-
ректорите за 2010 г.; проект за решение - ОСА приема предложението 
на Съвета на директорите за размера на гаранциите на членовете на 
Съвета на директорите за 2010 г.;

8. Вземане на решение за избор на регистриран одитор за независим 
финансов одит на годишния финансов отчет на дружеството за 2010 г.; 
проект за решение - ОСА избира „БДО АКЕРО” ООД, ЕИК: 831255576, вписа-
но под №16 в списъка на специализираните одиторски предприятия в Ре-

публика България, за регистриран одитор за независим финансов одит 
на годишния финансов отчет на дружеството за 2010 г.;

9. Вземане на решение за избор на Одитен комитет; проект за реше-
ние – ОСА  взема решение, Съветът на директорите на дружеството да 
изпълнява функциите на Одитен комитет;

10. Промени в Устава на дружеството; проект за решение – ОСА прие-
ма предложените от Съвета на директорите промени в Устава на дру-
жеството;

11. Вземане на решение за издаване на емисия варанти; Проект за ре-
шение - ОСА приема предложението на Съвета на директорите за изда-
ване на емисия варанти;

12. Вземане на решение за определяне на параметрите на емисията 
варанти; Проект за решение – ОСА приема предложението на Съвета на 
директорите за параметрите на емисията варанти.

13. Вземане на решение за избор на инвестиционен посредник, който 
да обслужва издаването на емисията варанти; Проект за решение: 
ОСА приема предложението на Съвета на директорите за избор на ин-
вестиционен посредник, който да обслужва издаването на емисията 
варанти.

14. Вземане на решение за овластяване на Съвета на директорите, 
Съветът на директорите да може да взима решение за увеличаване на 
капитала на дружеството във връзка с упражняването на варантите; 
Проект за решение: ОСА овластява Съвета на директорите, Съветът 
на директорите да може да взима решение за увеличаване на капитала 
на дружеството във връзка с упражняването на варантите.

15. Разни
Поканват се всички акционери на дружеството да вземат участие в 

ОСА лично или чрез упълномощен, в съответствие със ЗППЦК, предста-
вител. 

В съответствие с чл. 115”б”, ал. 1 от ЗППЦК правото на глас в ОСА уп-
ражняват лицата, които са вписани като акционери в регистрите на 
“Централен депозитар” АД 14 (четиринадесет) дни преди датата на 
ОСА, т.е. преди 12 март 2010 год., съгласно списък на акционерите по чл. 
115”б”, ал. 2 от  ЗППЦК, предоставен от “Централен депозитар” АД. 

Общият брой акции е 1 199 460 (един милион сто деветдесет и девет 
хиляди, четиристотин и шестдесет), всяка с номинална стойност от 1 
(един) лев. Всяка една акция дава право на един глас в ОСА. 

Регистрацията на акционерите и техните представители се извърш-
ва от 8,30 до 10.30 ч. в деня и на мястото на ОСА.

Акционери, които повече от 3 (три) месеца притежават акции, пред-
ставляващи поне 5% (пет процента) от капитала на дружеството, 
могат след обявяване на поканата в търговския регистър, да включат 
и други въпроси в дневния ред на ОСА. Не по-късно от 15 (петнадесет) 
дни преди откриването на ОСА, акционерите които повече от 3 (три) 

месеца притежават акции, представляващи поне 5% (пет процента)  
от капитала на дружеството, представят за обявяване в търговския 
регистър списък на въпросите, които да бъдат включени в дневния ред 
и предложенията за решения. С обявяването в търговския регистър, 
въпросите се смятат за включени в дневния ред. Обстоятелството, 
че акциите се притежават повече от 3 (три) месеца, се установя с де-
кларация. Най-късно на следващия работен ден след обявяването, акци-
онерите представят списъка от въпроси, предложенията за решения и 
писмените материали по седалището и адреса на управление на друже-
ството, както и на Комисията за финансов надзор. В случая се прилага 
съответно чл.224 от Търговския закон.

ОСА не може да приема решения, засягащи въпроси, които не са били 
обявени съобразно разпоредбите на чл.223 и чл.223а от Търговския закон, 
освен когато всички акционери  присъстват или са представени на ОСА 
и никой не възразява повдигнатите въпроси да бъдат обсъждани.

Не са приложими правилата за гласуване чрез кореспонденция или 
електронни средства, предвидени в чл.115, ал.2, т.5 от ЗППЦК.

За участие в ОСА акционерите и техните представители се легити-
мират с документ за самоличност, а също и с удостоверение за актуал-
но състояние, издадено не по-късно от 1 (един) месец преди датата на 
ОСА от търговския регистър (само за юридически лица), а пълномощни-
ците - и с изрично писмено пълномощно по чл. 116 ЗППЦК за конкретното 
ОСА, с нотариална заверка на подписа и с минималното съдържание, оп-
ределено в чл.116, ал.1 от ЗППЦК. Член на съвета на директорите не може 
да бъде пълномощник на акционер. На основание чл. 116, ал. 7 от ЗППЦК 
всички пълномощни трябва да се представят в мястото на провежда-
не на събранието до 17,00 ч. на 24 март 2010 г., като в същия срок дру-
жеството може да бъде уведомено и по електронен път за извършени 
упълномощавания (съобщението трябва да е подписано с електронен 
подпис) на следния електронен адрес – e.vichinyan@investor.bg. Уведомя-
ването по електронен път за извършено упълномощаване не освобож-
дава от задължението за представяне на пълномощното и на хартиен 
носител.

Писмените материали по дневния ред, както и образец на пълномощ-
но на хартиен носител, са на разположение на акционерите в офиса на 
дружеството в гр.София, бул. „Александър Стамболийски“ 205, ет.8, 
всеки работен ден от 9,30 до 17,00 ч. и при поискване се предоставят 
безплатно. 

Поканата за свикване на ОСА, писмените материали по дневния ред, 
както и образец на пълномощното се обявяват и на интернет страни-
цата на дружеството-www.ibg.bg

При липса на кворум на основание чл. 227 от ТЗ, ОСА ще се проведе на 16 
април 2010 г. в 11.00 ч. на същото място, при същите условия и дневен ред, 
и то ще бъде законно независимо от представения на него капитал.

поКана

за свикване на извънредно общо събрание на акционерите на 
„балкан”ад, гр. Ловеч

Съветът на директорите на „Балкан” АД на основание чл. 223, ал. 1 от 
Търговския закон (ТЗ) свиква извънредно общо събрание на акционерите 
(ОСА) на 01.04.2010 г. от 10.00 ч. на адреса на Дружеството в гр. Ловеч, 
бул. “Мизия” № 1, при следния дневен ред и следните проекти за реше-
ние:

1. Обсъждане на предложение и вземане на решение във връзка с чл. 119, 
ал. 1, т. 3, буква „б” от Закона за публично предлагане на ценни книжа за 
отписване на „Балкан” АД от регистъра на публичните дружества, во-
ден от Комисията за финансов надзор; проект за решение - на основание 
чл. 119, ал. 1, т. 3, буква „б” от Закона за публично предлагане на ценни 
книжа, ОСА взема решение за отписване на „Балкан” АД от регистъра на 
публичните дружества, воден от Комисията за финансов надзор;

2. Разни.
Писмените материали по дневния ред на общото събрание /ОС/ заед-

но с образец на пълномощно за участие в това ОС са предоставени на 
разположение на акционерите в офиса на дружеството в гр. Ловеч, бул. 
„Мизия” № 1. Поканата, писмените материали по точките от дневния 
ред за събранието и образеца на писмено пълномощно са публикувани 
на електронната страница на „Балкан”  АД - www.balkan.bg за времето 
от обявяването на поканата в Търговския регистър до приключване на 
общото събрание.

Лица, които повече от три месеца притежават акции, представля-
ващи поне 5 на сто от капитала на „Балкан” АД, гр. Ловеч могат след 
обявяване в Търговския регистър да включат въпроси и да предлагат 

решения по вече включени въпроси в дневния ред на ОС по реда на чл. 223а 
от Търговския закон. Не по-късно от 15 дни преди откриването на ОС 
тези акционери представят за обявяване в Търговския регистър списък 
с въпросите, които ще бъдат включени в дневния ред и предложенията 
за решения. С обявяването в Търговския регистър въпросите се считат 
за включени в предложения дневен ред. Най-късно на следващия работен 
ден след обявяването акционерите представят списъка от въпроси, 
предложенията за решения и писмените материали на адреса на упра-
вление на Дружеството, както и на Комисия за финансов надзор.

По време на ОС, акционерите на дружеството имат право да поста-
вят въпроси по всички точки от дневния ред, както и въпроси относно 
икономическото и финансовото състояние и търговската дейност на 
Дружеството, независимо дали последните са свързани с дневния ред.

Акционерите - юридически лица, се представляват от законните си 
представители, които се легитимират с представяне на удостовере-
ние за актуална съдебна регистрация /регистрация в Търговския регис-
тър към Агенцията по вписванията/ на юридическото лице и документ 
за самоличност. Пълномощниците на акционерите юридически лица, 
се легитимират с писмено изрично нотариално заверено пълномощно, 
издадено за това Общо събрание на дружеството от законния предста-
вител на акционера по образец, предоставен от „Балкан” АД, включено 
към материалите за общото събрание, съгласно ЗППЦК и Наредбата за 
минималното съдържание на пълномощно за представителство на ак-
ционер в общото събрание на дружество, чиито акции са били предмет 
на публично предлагане, а също и удостоверение за актуална съдебна 
регистрация /регистрация в Търговския регистър към Агенцията по 
вписванията/ и документ за самоличност на пълномощника. Акционе-
рите – физически лица се легитимират с представянето на документ 
за самоличност. Пълномощниците на акционерите физически лица, се 
легитимират с писмено изрично нотариално заверено пълномощно, 
издадено за това Общо събрание на дружеството по образец, предоста-
вен от „Балкан” АД, включено към материалите за общото събрание и 
документ за самоличност на пълномощника. 

Всеки, който е упълномощен да представлява акционер на това ОС на 
акционерите следва да представи пред общото събрание оригинала на 
пълномощното въз основа, на което ще се осъществи представител-
ството в срока за регистрация за участие в работата на ОС.

Преупълномощаването с правата по предоставени пълномощни, 
както и пълномощието, дадено в нарушение на правилата на ЗППЦК, е 
нищожно. 

Удостоверението за търговска регистрация, както и пълномощното 
за представителство в ОС, издадени на чужд език трябва да бъдат съ-
проводени с легализиран превод на български език, в съответствие с из-
искванията на действащото законодателство. При несъответствие 
между текстовете, за достоверни се приемат данните от превода на 
български език.

„Балкан” АД ще получава и приема за валидни уведомления и пълно-
мощни по електронен път на следната ел. поща - office@balkan.bg, като 
електронните съобщения следва да са подписани с универсален елек-
тронен подпис (УЕП) от упълномощителя и към тях да е приложен елек-
тронен документ на пълномощното, който също да е подписан с УЕП от 
упълномощителя.

Гласуването чрез кореспонденция и електронни средства не е допус-
тимо, съгласно действащия устав на Дружеството.

Началото на регистрация на акционерите или техните пълномощни-
ци е в 9.00 ч. на 01.04.2010 г. 

Към датата на решението за свикване на общото събрание – 17.02.2010 
г. общият брой на акциите и правата на глас в общото събрание на 
„Балкан” АД е 629 926 броя.

На основание чл. 115а от ЗППЦК право на глас в ОС имат лицата, придо-
били акции в дружеството най-късно 14 дни преди датата на ОС и фигу-
риращи в списъка на акционерите, издаден от „Централния депозитар” 
АД към 18.03.2010 г.

При липса на кворум, на основание чл. 227 от ТЗ, събранието ще се про-
веде на 16.04.2010 г. в 10.00 ч., на същото място и при същия дневен ред, 
независимо от представения капитал.

р а Й о н е н  С ъ д   К о т е Л

о  б  я  в  а

На основание Заповед № РД-13-35 / 19.02.2010 г. на Административния ръководител 
– председател на Районен съд град Котел се обявява конкурс за свободната длъжност 
ЧИСТАЧ в Районен съд Котел. 

а. описание на основните професионални задължения и отговорности :
Почистване, дезинфекция, подреждане и хигиенизиране на кабинети, канцеларии, 

коридори, съдебните зали, санитарни помещения и всички други помещения, които 
се ползват за нуждите на РС Котел в сградата на съдебната палата.

б. основни изисквания :
1. Придобито средно образование.
2. Умения и възможности за поддържане на хигиената в цялата сграда на РС Котел, 

с изключение на площта, която се ползва от други институции с място на работа в 
сградата на съдебната палата.

3. Познаване в основни линии на законодателството във връзка с техническата 
безопасност, охрана на труда, здравословни и безопасни условия на труд и на прави-
лата за противопожарна безопасност ;

4. Умения за работа в екип ;
5. Кандидатът да не е осъждан за престъпление от общ характер.
6. При сключването на трудовия договор се прилага чл.107а, ал.1 от КТ, според който 

служителят не може да е: 
6.1. лице, което би се оказало в йерархическа връзка на ръководство и контрол със 

съпруг или съпруга, с лице, с което е във фактическо съжителство, с роднина по права 
линия без ограничения, по съребрена линия до четвърта степен включително или по 
сватовство до четвърта степен включително;

6.2. е едноличен търговец, неограничено отговорен съдружник в търговско друже-
ство, управител, търговски пълномощник, търговски представител, прокурист, 
търговски посредник, ликвидатор или синдик, член на орган на управление или контрол 
на търговско дружество или кооперация;

6.3. е народен представител.
в. необходими документи:
1.Молба по образец;
2.Диплома за завършено средно образование;
3.Подробна автобиография по образец;
4.Медицинско свидетелство;
5.Свидетелство за съдимост.
Г. провеждане на конкурса и оценяване на кандидатите:
1. Разглеждане на молбите за кандидатстване и документите, приложени от 

кандидатите;
2. Събеседване с кандидатите.
Кандидатите попълват молба по образец, който могат да получат в стая № 9 в 

сградата на Районен съд град Котел. Подаването на молбите се извършва лично от 
всеки кандидат или от пълномощник, изрично упълномощен с това право с пълно-
мощно с нотариална заверка на подписа. На тяхно разположение е и длъжностната 
характеристика.

Място и краен срок за подаване на документите : до 30 дни след публикуване на 
обявата на адрес град Котел, Районен съд, ул. “Раковска” № 58, стая № 9. Канди-
датите могат да се обръщат за повече информация на телефони : 0453 / 4 24 76 и 
0453 /4 20 05.

Списъкът на допуснатите до участие в конкурса кандидати и на друга информа-
ция ще бъде изложена на информационното табло в сградата на Районен съд град 
Котел.

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007-2013

Операция BG161PO003/2.1.05 „Технологична модернизация в големи 
предприятия”

 
О Б Я В А

за
ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 
март 2007 г. и изм. и доп. ДВ бр.93 от 24.11.2009г. за условията и реда за 
определяне на изпълнител от страна на бенефициенти на договорена 
безвъзмездна финансова помощ от Структурните фондове на Европей-
ския съюз и от Програма ФАР на Европейския съюз, ”Хидрострой”ад, 
със седалище в гр.Варна и адрес на управление: ул.”Андрей Сахаров” №1, 
адрес за кореспонденция: гр.Варна, ул.”Андрей Сахаров” №1, тел.: +359 52 
73 33 33, факс:+359 52 73 77 77, e-mail: n.pashov@hydrostroy.com, лице за кон-
такт: Николай Купенов Пашов, на длъжност Изпълнителен директор на 
„Хидрострой”АД , тел.: +359 52 73 33 33, в качеството си на бенефициент 
по Договор за безвъзмездна финансова помощ №ТМГ-02-29/09.07.2009г. 
обявява: 

Процедура за определяне на изпълнител – по Открит избор за „дос-
тавка на инсталация №1- трошачно пресевна мобилна инсталация 
за каменни фракции”

Пояснителният документ и документацията за провежданата 
процедура могат да се получат на адрес: гр. Варна, ул. „Андрей Сахаров” 
№1, ет.4, всеки работен ден от 25.02.2010г. до 15.03.2010г. от 09.00ч. до 
17.00ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следния интернет адрес: 
www.hydrostroy.com   

Оферти/Заявления се подават на адрес: гр. Варна, ул.„Андрей Сахаров” 
№1 до 17.00 ч. на 16.03.2010 г. 

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна про-
грама „Развитие на конкурентоспособността на българската икономика”, 
съфинансирана от Европейския съюз чрез Европейския фонд за регионално 
развитие. Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи 
от  „Хидрострой”АД и при никакви обстоятелства не може да се приема, че 
този документ отразява официалното становище на Европейския съюз и 
Договарящия орган.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я
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Държавата пренебрегва 
производителите

 ▶  Господин Ангелов, 
въпреки негативното 
отношение към топло-
фикациите през послед-
ните месеци теЦ Сливен 
започна да привлича 
нови абонати чрез своя-
та социална програма. 
Доколко икономически 
обоснована е тя?

- Аз не твърдя, че ТЕЦ 
Сливен прави социална по-
литика, без да има икономи-
ческа изгода. Напротив. От 
септември миналата година 
бях прехвърлен на работа 
там именно заради лошото 
икономическо състояние на 
дружеството. То и в момен-
та дължи около 8 млн. лв. на 
мина Черно море, откъдето 
идват основните финансови 
проблеми на мината, чийто 
изпълнителен директор бях 
дълги години. Същевремен-
но като всяка друга топло-
фикация в страната то има 
да взема пари от абонатите 
и не се знае колко от тях 
ще успее да събере. Има и 
екологични проблеми. През 
миналата година тецът бе-
ше спрян от работа и стату-
тът му все още не е съвсем 
ясен. Изготвихме програма, 
одобрена от съответните 
министерства, и в момента 
я изпълняваме. Към края 
на април дружеството ще 
отговори на изискванията 
за опазване на околната 
среда. Ще бъдат изградени 
сероочистваща инсталация  
и инсталация за сухо отде-
ляне на пепелина, която ще 
продаваме на циментовите 
заводи.

По-трудно ще решим ико-
номическия проблем. През 
последните 5 години дру-
жеството е губело годишно 
около 5 млн. лв., само за 
последната година загубата 
възлиза на 4.5 млн. лв. За да 
намалим загубите, разрабо-
тихме програма, базирана 
на разбиране с клиентите. 
Не сме направили социална 
политика, която да връща 
комунизма. Целта ни е да 
се разшири пазарът, който 
през последните години 
беше намалял от 15 000 
на 3500 абоната. Търсим 
увеличение на приходите и 
започваме да го постигаме, 
след като извършихме ня-
кои революционни проме-
ни. Не намалихме цената 
на топлоенергията, но въ-
ведохме пределни месечни 
стойности. Сумите, отче-
тени над тази оптимална 
цена, се поемат от друже-
ството, а не от абоната. С 
30% по-малко от сметките 
си плащат инвалидите и 
социално слабите, а всич-
ки, които навреме изплатят 
дължимите месечни суми, 
ползват 10-процентна от-

стъпка. Премахнахме и так-
сата за сградна инсталация. 
Аз смятам, че това е пра-
вилното решение на този 
наболял въпрос. Таксата за 
сградна инсталация е мате-
матически правилна, но не 
бива да караме хората да я 
плащат насила - по-добре 
да ги привлечем за потре-
бители на нашия продукт. 
В противен случай пак ние 
губим - фактурираме смет-
ки, по които плащаме ДДС, 
завеждаме дела, по които 
имаме разходи, а нямаме 
сигурност, че ще получим 
парите си. 90% от съдебни-
те дела, които водим в Сли-
вен, са за неплатени такси 
за сградна инсталация. 

 ▶  Кога очаквате да дос-
тигнете желания иконо-
мически ефект?

- Цялостният ефект ще 
бъде факт след година, но 
и сега вече го забелязваме. 
Успяхме само за няколко 
месеца да увеличим броя на 
абонатите си до 6500. През 
декември събираемостта е 
скочила на 80%, докато за 
миналата година е 45.5%. 
Хората са заинтересова-
ни да си платят сметките 
веднага, за да ползват от-
стъпките и да могат да се 
вместят в определения праг. 
През  декември 2008 г. при 
по-малко абонати, но по-
високи цени дружеството е 
издало фактури на абонати 
за 250 хил. лв. От тях то е 
събрало едва 90 хил. лв. А 
през декември 2009 г. след 
значителното увеличение 
на абонатите фактурира-
ната обща сума е само 205 
хил. лв. Но от тях вече сме 
събрали 160 хил. лв. Затова 
считам, че положителният 
ефект вече се забелязва.

 ▶  Повечето от топлофи-
кациите в страната из-
ползват природен газ. не 
обмисля ли и теЦ Сливен 
такъв вариант?

- Не, защото природният 
газ е удобно гориво, но е по-
скъпо и не е наше. Досега за 
негов плюс се считаше това, 
че при горенето му почти не 
се отделят серни окиси. Но 
заради парниковия ефект 
след 2012 г. ще започнат 
да се следят и отделяните 
въглеродни окиси и това 
ще постави проблем пред 
централите, които ползват 
природен газ. Ние вече се 
подготвяме за новите усло-
вия. Съвсем скоро сключих- 
ме договор с руски учен, 
патентовал изобретение за 
очистване на серни, азотни 
и въглеродни окиси от го-
ривните инсталации. Мето-
дът се проучва в 60 страни, 
но досега е внедрен само 

Откритият 
въгледобив 
в страната 

е на добро ниво, а 
подземният почти 
не остана

Визитка
Кой е инж.  
Ангел Ангелов

 ▶Откакто е започнал про-
фесионалния си път, инж. 
Ангел Ангелов е работил 
само в мина Черно море. 

Постъпва на работа там 
през 1981 г., веднага след 
като завършва МГИ -  
София. От 1999 г. е изпъл-
нителен директор на 
мината, а след приватиза-
цията й през 2003 г. заема 
длъжността зам. изпълни-
телен директор. 

 ▶Преди 2 години е прива-
тизирана ТЕЦ Сливен. След 
приватизацията част от 
собствениците на топло-
фикационното дружество 
са и собственици на мина 
Черно море. През лято-
то на миналата година 
финансовото състояние 

на ТЕЦ Сливен се влошава, 
започва да плаща 50% от 
консумираните въглища 
и това налага пренасочва-
нето на инж. Ангелов към 
Сливен.    

 ▶От септември 2009 
г. той е изпълнителен 
директор на ТЕЦ Сливен.

Само екоминистерството ни повярва и ни даде шанс да 
възродим ТЕЦ Сливен

в град Караганда. Затова 
считам, че инициативата 
ни е малко рискова, но ако 
се окаже успешна, ще реши 
изцяло бъдещите ни еколо-
гични проблеми. След 2012 
г. няма да се налага да купу-
ваме вредни емисии, може 
би дори ще продаваме. При 
това положение ще е без-
смислено да преминаваме 
към по-скъпо и по-несигур-
но гориво. А ако се откажем 
от въглищата, ще обречем 
на затваряне и мините Бал-
кан и Черно море. 

 ▶  Защо пожелахте да 
влезете в политиката?

- През 2003 г. директо-
рът на ТЕЦ Сливен, тога-
ва държавно дружество, с 
одобрението на държавата 
реши да внася въглища от 
Украйна, по-скъпи и по-
некачествени от нашите. 
ТЕЦ Сливен винаги е била 
свързана с мина Черно мо-
ре - котлите й са изградени 
така, че да ползват тези 
въглища. А без този голям 
консуматор мината не би 
могла да работи нормално. 
Докато ползваше украин-
ските въглища, в центра-
лата станаха два пожара, 
избухна и един бункер. 
Мисля, че вносът беше 
воден от далавера, но за 
мината той беше пагубен. 
Четири месеца нямаше как 
да се плащат заплатите и 
текущите разходи. Тогава с 
колеги от бранша решихме 
да имаме и ние предста-

вителство във властта, за 
да защитим интереса на 
българското производство. 
Защото, докато държавата 
не подкрепи и не защити 
местното производство, ще 
продължи да има пробле-
ми, независимо колко от 
еврофондовете ще усвои. 
Правилата у нас са такива, 
че на производството се 
гледа като на нещо налуд-
ничаво.  В мина Черно 
море изкопаваме от 350 
м под земята въглища и 1 
тон продаваме за 40-50 лв. 
А всеки може да сметне 
колко струва 1 тон мине-
рална вода, която излиза 
сама и само се бутилира. 
Хората, които произвеж-
дат, са пренебрегвани, а 
именно те генерират при-
надения продукт. А сега, 
когато и хазната трябва да 
се пълни, всички видове 
институции, които трябва 
да вземат пари, са се на-
сочили към нас и всеки 
ден ни инспектират. Никой 
не ни пита имаме ли про-
блем, а като стане дума за 
желанието ни все пак да 
продължим да работим, 
държавни чиновници дори 
са заявявали, че това не ги 
интересува. За нас най-
лесно е да прехвърлим от-
говорността на държавата 
и тя да се погрижи за тези 
1200 работници. Рядко сме 
срещали разбиране. Един-
ствено екоминистерството 
преди няколко месеца ни 
повярва и ни даде шанс да 

възродим ТЕЦ Сливен.  

 ▶  Като дългогодишен 
директор на мина Черно 
море как ще коментира-
те състоянието на въг-
ледобивната промишле-
ност сега и бъдещето на 
мината?

- Откритият добив в стра-
ната е на добро ниво, а 
подземният почти не оста-
на. Той е по-скъп, труден, 
с много рискове, нужни са 
много инвестиции, без да 
е сигурно, че ще се възвър-
нат. Сега в страната оста-
наха два големи подземни 
рудника - в Бобов дол и 
в Бургас, мина Черно мо-
ре. На подземния добив на 
въглища вече се гледа ка-
то на екзотична професия.  
Мина Черно море успя да 
се съхрани с много малко 
инвестиции и с голям енту-
сиазъм на група хора, чийто 
живот е минал там. Преди 
11 години тя трябваше да 
бъде ликвидирана, първа 
от всички подземни мини 
влезе в несъстоятелност за-
ради задълженията си към 
бюджета. Тогава се реши да 
бъде затворена като модел, 
който да послужи за затва-
рянето и на останалите ми-
ни. Но стана така, че сега е 
една от последните работе-
щи мини. Успя да излезе от 
затрудненията и през 2003 
г., когато беше приватизи-
рана, вече беше успешно 
работещо дружество, което 
не разчита на държавните 

субсидии. Ние първи от 
отрасъл Енергетика изля-
зохме на свободния пазар, 
затова и първи се научихме 
да оцеляваме в него. Еже-
годно тук са правени  малки 
инвестиции, предимно в 
подземна добивна техника. 
От 2003 г. досега общите 
инвестиции са около 4 млн. 
лв. Колко още може да се 
експлоатира мината - смя-
там, че зависи от начина 
на управление. Сега тук се 
добиват около 100 т въгли-
ща на денонощие и това би 
могло да продължи още 50 
години. Но след първите 10 
години ще са наложител-
ни сериозни инвестиции 
в нова техника. Основен 
потребител на нейните въ-
глища са топлофикациите 
в Сливен, Димитровград, 
централите на Марица-из-
ток и по-малко ТЕЦ Варна. 
След спада на обемите в 
строителството мината за-
губи друг свой голям пазар 
- производителите на тух-
ли, керемиди и строител-
на керамика. Въглищата 
на мина Черно море нямат 
конкуренция на вътрешния 
пазар. Те са малко по-скъпи 
от добиваните в откритите 
рудници, но по-качествени 
и с умел баланс това може 
да се използва. Конкурен-
цията идва от вноса, което 
налага постоянно следене 
на цените по пристанищата, 
иначе мината не би могла 
да оцелее. 

 евгения Джорджева

Инж. Ангел Ангелов, изпълнителен директор на ТЕЦ Сливен
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Електронната полица за 
застраховката Гражданска 
отговорност може да се въ-
веде най-рано през втората 
половина на 2010 г., показа 
проучване на в. Пари на за-
страхователния пазар.

Различия
Нито застрахователи и бро-
кери, нито представители 
на надзора се наеха с кон-
кретна прогноза кога ще е 
възможно в реално време да 
се отчитат всички продадени 
автомобилни застраховки. 
Едва ли електронната поли-
ца ще е факт през първата 
половина на годината, но 
се надявам след средата на 
2010 г. да има конкретни 
резултати, каза Емил Ата-
насов, зам.-председател на 
КФН, ръководещ управле-
ние Застрахователен надзор. 
По думите му има изгот-
вен материал от постоянно 
действащата работна група 
и до средата на следваща-
та седмица ще има среща 
между работната група и 

комисията. За становището 
потвърди и председателят 
на УС на Асоциацията на 
българските застраховате-
ли Орлин Пенев. Първият 
аспект при създаването е 
електронният регистър на 
полиците, а вторият е обща 
система за издаване, добави 
Пенев. 

Ще се радваме, ако елек-
тронната полица заработи 
до началото на септември, 
когато започва активната 
кампания по застрахов-
ката ГО, коментира Ясен 
Христов, управител на SDI 
Broker. Според него новата 
система едва ли ще създа-
де проблеми, тъй като ще 
е лесна за интегриране и 
всеки, който ползва компю-
тър и интернет, ще може да 
продава полици.

Шефовете на компании се 
оказаха най-песимистично 
настроени. Тепърва трябва 
да се пише софтуер, затова 
мисля, че най-рано може 
да се въведе догодина, е 
мнението на Румен Георги-

Електронна полица - най-рано 
през втората половина на 2010 г.
Въвеждането й ще реши 
проблемите в автомо-
билното застраховане

Банки и 
застРаховане

Реклама:
станислава атанасова
 satanasova@pari.bg
tel. 4395-851

Редактор:
атанас христов
ahristov@pari.bg
tel. 4395-818

Няма готовност 
на ниво 
асоциация
Едно е да искаш, друго е да 
можеш, трето и четвърто 
да го направиш. В момен-
та има само желание да се 
въведе електронната поли-
ца. Нямаме информаци-
онен масив, а без единна 
база данни въвеждането е 
безсмислено. Когато няма 

информационен масив, все 
едно е дали ще я пишеш на 
ръка, или ще я подаваш по 
интернет. Тепърва трябва 
да се пише софтуер, затова 
мисля, че най-рано може 
да се въведе догодина. На 
ниво асоциация все още 
няма никаква готовност. 
Имаше събирания и разго-
вори, но за момента няма 
никакви конкретни дейст-
вия.

Мнение

Ще трябва да се 
напише нова наредба

ев, изпълнителен директор 
на Армеец. Според Сто-
ян Проданов, изпълните-
лен директор на Бул Инс, 
опитът показва, че когато 
трябва да се свържат раз-
лични институции в една 
система, нещата се случват 
бавно. Имаше оптимистич-
ни изказвания, че още през 
миналата година ще полу-
чим достъп до системата 
на КАТ за щетите, но и до 

днес нямаме такъв, твърди 
Проданов.

Проблеми
Участниците на пазара се 
обединиха единствено око-
ло тезата, че въвеждането 
на електронната полица ще 
донесе решение на доста 
проблеми около застраховка-
та Гражданска отговорност. 
Сред спънките в момента 
е забавената и в много слу-

чаи грешна информация, 
която постъпва в надзора 
от ръчното въвеждане. При 
електронната полица на се-
кундата КФН ще получава 
точна и вярна информация, 
твърдят участниците. Един 
от най-важните плюсове е, 
че ще се увеличи обхватът 
на полицата Гражданска от-
говорност. Това е един от 
най-сериозните проблеми 
на пазара в момента, тъй 

като изискването на ЕС е 
застрахованите коли да са 
поне 90%. Според различ-
ни източници обхватът на 
полицата е малко под 80%, 
а песимистичните варианти 
свалят покритието до 70%. 
Специалистите са категорич-
ни, че това може да доведе 
до връщане на контрола по 
границите, а това ще е преце-
дент в историята на ЕС.

атанас христов

Точна дата за въвеж-
дането на електронната 
полица не мога да кажа. 
Има изготвен материал 
от постоянно действаща-
та работна група, който 
се надявам да получа до 
края на седмицата. До 
средата на следващата 
седмица ще има среща 
между работната група и 
комисията. 

На ниво Гаранционен 
фонд и ниво асоциация 
има разработена страте-
гия. Едва ли електронна-
та полица ще е факт през 
първата половина на 
годината, но се надявам 
след средата на 2010 г. да 
има конкретни резул-
тати. Винаги възникват 
технически проблеми и 
ще е нужно малко време 

емил атанасов,
зам.-председател на КФН

за изчистването им.

Ще трябва да се напи-
ше и нова наредба. При 
срещите с асоциацията и 
с различните компании 
почти всички са съглас-
ни с въвеждането, защо-
то по този начин ще се 
изчистят доста пробле-
ми. Повечето дружества 
ще имат затруднения от 
техническа гледна точка, 
най-вече с агентите.

Системата ще е лесна 
за интегриране
Ще се радваме, ако елек-
тронната полица заработи 
до началото на септември, 
когато започва активната 
кампания по застрахов-
ката ГО. Ако това стане, 
влиянието върху пазара ще 
е изключително благо-
приятно, защото ще се 
решат основни проблеми в 
автомобилното застрахова-
не. В момента покритието 
по полицата ГО е ниско и 
може да стигне до преце-
дента ЕС да върне контрола 
по границите, което ще е 
шамар за България. Голям 
проблем е и отчитането на 
полиците в КФН. Много 
често информацията до 
надзора е непълна, отчасти 
грешна и се получава с 
голямо закъснение. Така ще 
спре и криенето на доходи 
от някои агенти, тъй като 

Ясен христов,  
управител на SDI Broker

ще се вижда кога и каква 
застраховка е продадена. 
Това са едни от целите на 
електронната полица.
Не мога да кажа дали 
всички брокери и агенти 
са готови да работят с 
единната система. Трябва 
да има яснота какво точно 
ще представлява това, за да 
може всички да настроят 
своите системи. Това, което 
съм чувал, е, че тя ще бъде 
лесна за интегриране.

Има забавяне, когато  
се свързват институции
Не мога да се анга-
жирам с конкретна 
прогноза кога точно ще 
се въведе електронната 
полица по застраховка-
та ГО. Опитът показва, 
че когато трябва да се 
свържат различни ин-
ституции в една система, 
нещата стават бавно. 
Имаше оптимистични 
изказвания, че още през 
миналата година тряб-
ваше да получим достъп 
до системата на КАТ 
за щетите, но и до днес 
нямаме такъв.

Ако заработи електрон-
ната полица, това ще 
донесе много позитиви. 
Ще се повиши обхватът 
и ще има рязък спад на 
тези, които не плащат.
Трябва да се реформи-

стоян Проданов,  
изпълнителен директор  
на ЗД Бул Инс АД

раме. Сега се разкарват 
хора с кочани, а ние 
искаме 100% от бизнеса 
да става по електронен 
път.

Технологично ние сме 
готови за въвеждането. 
Служителите на Бул Инс 
са подготвени. Ние спе-
челихме проект за 500 
хил. лв., който ще се фи-
нансира и от ЕС. Целта е 
да обучим персонала.

Румен Георгиев,  
изп. директор на ЗАД Армеец
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Премиен приход по застраховка Гражданска отговорност, в хил. лв.



УниКредит Булбанк 15. 211  

ОББ 11. 221 

Банка ДСК 10. 215

Райфайзенбанк 8. 988 

Юробанк И Еф Джи 7.436 

ПИБ 5.321 

Банка Пиреос 4.966 

Алфа Банк  4.004 

SG Експресбанк 3.807

МКБ Юнионбанк 2.451

СИБАНК 2.326 

▶ Привлечени 
депозити към 
края на 2009 г.  
(в млн. лв.)

Източник: БНБ

 ▶  Атанасиос Куцопулос, 
гл. изп. директор на 
Банка Пиреос България
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Мнение
Интересът е към 
влогове с  
по-голям матуритет
Реалността вече е различ-
на. Повечето конкуренти на 
пазара постепенно намаля-
ват лихвените си процен-
ти и цената на паричния 
ресурс от домакинствата 
се стабилизира. Цената, на 

която в България се привли-
чат пари от населението, 
трябва да кореспондира с 
нивата в другите държави 
членки на ЕС, естествено 
отчитайки по-високия рис-
ков профил на нашата дър-
жава. През първата поло-
вина на 2010 г. има интерес 
към депозитите с по-голям 
матуритет, които гарантират 
на клиентите дългосроч-
но запазване на по-висока-

та доходност при очаквана 
тенденция за намаляване 
на лихвите. Постепенно се 
възстановява кредитната 
активност на пазара, това 
съвсем естествено ще дове-
де и до намаляване на лих-
вите по депозитите. Някои 
от търговските банки може 
да имат по-висока нужда от 
ликвидност. Това може да 
доведе до някои по-”нело-
гични” депозитни цени.

Влоговете ще привли-
чат клиентите и през 
тази година, прогнози-
рат банкери

Интересът към депозитите 
не отмина заедно с края на 
депозитната война. Такъв 
извод може да се направи от 
статистиката на БНБ. Бан-
ковите спестявания на до-
макинствата се увеличават. 
Фирмените депозити обаче 
отбелязват спад. Трезори-
те започнаха да понижават 
лихвите по влоговете. Лих-
вите за левовите депозити на 
домакинствата се понижиха 
с 0.21 процентни пункта. 
За фирмените обаче през 
2009 г. имаше увеличение 
от 0.15%.

статистика
Към края на декември броят 
на депозитите на бизнеса 
и на населението нарасна 
с 2.7%. Стойността им на 
годишна база достигна 36 
млрд. лв. Депозитите на до-
макинствата към края на 
миналата година са 24 млрд. 
лв., което е увеличение от 
10.9% в сравнение със съ-
щия период на миналата 
година.

Лихвите по влоговете дос-
тигнаха своя максимум през 
януари 2009 г., когато за 
среден годишен депозит в 
левове се получаваше 8.16%. 
Оттогава лихвите плавно 
започнаха да поемат надолу. 
През първото тримесечие те 
намаляха с 0.45 процентни 
пункта и стигнаха 7.71%. 
През последния месец от 
2009 г. лихвите по левовите 
депозити за домакинства 

Приключи ли вече 
депозитната война

Блиц Атанасиос Куцопулос

Очаквам плавно 
намаляване на лихвите

стигнаха 7.50%, става яс-
но от статистиката на БНБ. 
Влоговете в евро се движе-
ха с лихви между 6.31% в 
началото и 6.07% в края на 
миналата година.

Лихвите по левови фир-
мени влогове стартираха от 
6.59% в началото на 2009 г. 
Годината завърши със сред-
на лихва от 6.74% за фир-
мени влогове в левове. При 
евровите фирмени депозити 
имаше много лека промяна 
- 4.13% в началото и 4.47% 
в края на годината. 

очакване
Ако в момента средно до-
ходността на годишна база 
в левове за най-търсените 
депозити е между 7.41 и 
7.86%, прогнозите са към 
края на 2010 г. нивата да 
се върнат под границата 
от 7 на сто, предвиждат 
от МКБ Юнионбанк. При 

вложенията в евро по най-
търсените продукти лих-
вата е в диапазона 6.07-
6.57%, като прогнозите 
са до края на годината да 
се намалят до около 6 на 
сто, посочват още иконо-
мистите на трезора.

Анализи
Потвърждават се прогнози-
те на икономистите от раз-
личните трезори, че хората 
се насочват към спестяване 
по време на криза. Според 
анализа на МКБ Юнион-
банк през 2010 г. депозитите 
ще продължат да нарастват 
умерено. След ръста от 12% 
по привлечените средства 
от граждани и домакинства 
през 2009 г. прогнозите за 
тази година са за увеличе-
ние с не повече от 10 на сто, 
посочват от банката. 

От УниКредит Булбанк 
предрекоха, че до края на 

2011 г. те ще се увеличат с 
6.3%. Депозитите ще про-
дължават да растат с високи 
темпове, защото предлагат 
добра доходност, обясни 
Милен Касабов, старши 
икономист в УниКредит 
Булбанк. През следващите 
две години делът им ще 
бъде около 75% от общите 
финансови активи на дома-
кинствата. 

Анализът на Райфайзен-
банк пък показа, че през 
последните месеци на ми-
налата година се наблюдава 
преориентиране на клиен-
тите от депозити с по-крат-
ки срочности (от един до 
три месеца) към спестовни 
продукти с по-дълъг срок 
(едногодишни депозити), 
както и към спестовни 
продукти, позволяващи ре-
довно довнасяне на малки 
суми. 

радослава Димитрова

Дългосрочните влого-
ве ще са по-популярни

 ▶  Господин Куцопулос, 
какво се случва годи-
на след депозитната 
война?

- Годината започна с по-
ложителни сигнали. Тен-
денцията на намаляване на 
лихвените нива по депозити 
е ясно изразена и вече няма 
банка, която да не е кориги-
рала своите предложения за 
депозити на индивидуал-
ни клиенти. Атрактивните 
лихви по депозитите дове-
доха до привличане на нови 
ресурси в системата, като 
в края на миналата година 
общо привлечените средства 
от граждани и домакинства 
достигат 24.8 млрд. лв., ко-
ето е ръст от близо 12% 
на годишна база, а нетното 
увеличение е 2.7 млрд. лв. 
Интересно е да се отбележи, 
че този ръст почти напълно 
компенсира намаляването на 
депозитите на фирмите.

 ▶  Лихвите по влогове-
те вече се понижават. 
До какви нива може да 
паднат?

- Лихвите по депозити се 
определят на пазарен прин-
цип и не е възможно да се 
направи точна прогноза 
в цифри какви биха били 
нивата към средата или в 
края на 2010 г. например. 
Очаквам тенденцията към 
намаляване да се запази, но 
скоростта на процеса пряко 
зависи от икономическото 
развитие на страната и от 
брутния вътрешен продукт. 
Можем да очакваме дости-
гане на предкризисните нива 
до около две години.

 ▶  Какъв ще е интересът 
към депозитите през 

Срочните влогове са най-предпочитани
Лихвите по тях обаче 
ще продължат да 
падат

През последните месеци 
все повече граждани пред-
почитат да сключват депо-
зити със срочност между 6 
месеца и 1 година, показва 
анализ на МКБ Юнионбанк. 
Това доказва високо доверие 
в депозитите като най-си-
гурната и ликвидна инвес-
тиция в условията на криза, 
обясняват от банката. 

интерес
Интересът към депозитите 

със срок до 1 месец рязко 
спада, като през 2009 г. 
вложените суми намаля-
ват с около 25% както в 
левове, така и в евро, става 
ясно от анализа на МКБ 
Юнионбанк. Макар и не 
толкова рязко, пада атрак-
тивността и към сключване 
на депозити със срок над 1 
година. Причините за това 
са желанието на домакин-
ствата да максимализират 
дохода от спестяванията 
си, склонността им да из-
бягват „затварянето” на 
парите за повече от една 
година, както и фактът, че 
повечето промоционални 

депозити през 2009 г. бяха 
именно в границата 3-12 
месеца.

ръст
През 2009 г. най-много са 
се увеличили депозитите 
със срочност между 3 и 6 
месеца, пише в анализа. В 
левове ръстът е 77%, а при 
депозитите в евро - 53%. 
Увеличението за влогове 
със срок между един и три 
месеца е съответно 45 и 
47%. През последните ме-
сеци все повече граждани 
предпочитат да сключват 
депозити със срочност 
между 6 месеца и 1 годи-

на, посочват от МКБ Юни-
онбанк. 

Лихви
През последните пет го-
дини лихвите по депозити 
в левове са се увеличили 
между 46 и 88% в зави-
симост от срочността им. 
Лихвите по депозитите в 
евро показват по-голяма 
волатилност, като при тях  
ръстът за същия период е 
между 45 и 160%.

Прогноза
За 2010 г. очакванията са 
депозитите да продължат 
да нарастват умерено. След 

ръста от 12% по привлече-
ните средства от граждани 
и домакинства през 2009 
г. прогнозите за тази го-
дина са за увеличение с 
не повече от 10%, посоч-
ват икономистите от МКБ 
Юнионбанк. 

Понижението на лихвите 
по депозити и кредити ще 
продължи и през тази годи-
на, пише още в анализа на 
банката. Прогнозите са към 
края на 2010 г. нивата да се 
върнат под границата от 
7%. По вложенията в евро в 
края на годината се очакват 
лихвени нива около 6%. 

радослава Димитрова 

 ▶  интересът към депозитите ще се запази и през тази година, като те ще на-
растват с бавни темпове, коментират банкери Снимка боби тошев

тази година?
- През миналата година 

популярни бяха депозитите 
с кратък срок - три до шест 
месеца, но в края на годи-
ната се повиши интересът 
към депозити със срок една 
и повече години. Очаквам, 
че тази година по-популярни 
ще бъдат по-дългосрочните 
депозити и гъвкавите спес-
товни схеми, които позво-
ляват редовно довнасяне на 
малки суми например. Този 
тип продукти стават все по-
търсени на пазара и това е 
нормалното поведение на 
клиентите, които са наясно 
със своите перспективи и 
възстановяват доверието си 
в банковата система.

 ▶  Ще има ли някакви из-
ненади около лихвените 
нива или около промоци-
ите, които отпускат 
банките?

- Банковият пазар е дос-
та консервативен в своето 
развитие и стъпките, които 
банките предприемат, не са 
изненадващи. Очакванията 
ми са за постепенно и плав-
но намаляване на лихвите по 
депозитите и акцент върху 
гъвкавите „умни” схеми на 
спестовни продукти. 

радослава Димитрова

екатерина Кирилова, 
директор маркетинг и пазарни 
сегменти в Уникредит булбанк 
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Бизнесът е състезание, а 
семейният бизнес - щафет-
но бягане. Собствениците 
на фамилни компании се 
опитват да запазят прием-
ствеността и да предадат 
компанията на децата си. 
Това е голямо предизвика-
телство, като се има пред-
вид, че според статистиката 
на PricewaterhouseCoopers 
по-малко от 6% от бизне-
сите достигат над третото 
ниво в състезанието, т.е. 
препредават се след тре-
тото поколение. Според 
Сдружението на фамилния 
бизнес в България следва-
щото десетилетие ще бъ-
де определящо за съдбата 
на българските фамилни 
компании, тъй като това е 
периодът, в който новото 
поколение ще поеме всичко 
в свои ръце.

Връзката
Ако искате следващото по-
коление да управлява вашия 
бизнес, включете го на по-
ранен етап, за да им прием-
ственост, съветва Алфонсо 
Либано, вицепрезидент на 
Европейската асоциация 
на фамилния бизнес. В. 
Пари се допита до трима 
от наследниците на големи 
семейни бизнеси - Иван 
Киров, изпълнителен ди-
ректор на Киров АД, Ми-
лена Захариева, маркетинг 
директор във ФеърПлей 
Интернешънъл, и Атанас 
Георгиев, търговски дирек-
тор в Роза Импекс Трейд 
(интервюта с тях четете на 
pari.bg). Оказа се, че това 
неписано правило е било 
спазено и при тримата - 
дори и още като ученици те 
са участвали в дейността на 

Бизнесът като щафета 
между поколенията 
Наследниците на семейните 
компании доказват ежедневно, че 
не са станали шефове случайно

трябва да доказваш, че ти си 
там не просто защото си на-
следник, а защото заслужа-
ваш поста заради уменията 
си, коментира Иван Киров. 
Най-трудно е да докажеш, 
че можеш да бъдеш също 
толкова успешен, колкото и 
предишното поколение, да 

отговориш на очакванията, 
да задоволиш изискванията, 
казва и Милена Захариева. 
Атанас Георгиев също има 
„тежко” наследство. Оси-
гуряването на постоянен 
положителен тренд на раз-
витие винаги е било цел на 
Роза Импекс, казва той и 

цитира баща си: Върхът е 
винаги нагоре. И тримата 
обаче са категорични, че 
могат да се справят с всяка 
една трудност, защото могат 
да разчитат на подкрепа, 
разбиране и съдействие от 
страна на семействата си. 

Дарина Черкезова

 ▶  собствениците на фамилни компании се опитват да запазят приемственос-
тта и да предадат компанията на децата си

фирмата на родителите си, а 
сега вече и в управлението. 
Образованието им малко 
или много е било свързано 
с мениджърския пост, който 
заемат сега. Но и тримата 
са категорични, че не биха 
задължили наследниците 
си да поемат щафетата след 
тях и ще ги оставят сами да 
изберат бъдещето си. 

наследството
Също както при синовете и 
дъщерите на известни арти-
сти, така и наследниците на 
семейни компании в Бълга-
рия се опитват да избягат 
от сенките на родителите 
си и да докажат, че наисти-
на заслужават да ръководят 
създадения от тях бизнес. 
Всеки очаква от теб да си 
по-добър от баща си, гледа 
те под лупа и постоянно 

С баща ми си говорехме по 
телефона всеки ден
Мисля, че винаги съм се 
подготвял за бъдещето 
си - понякога съзнателно, 
понякога не. Например 
през 1991 г. кандидатствах 
в техникум, а не в езикова 
гимназия, както искаха 
родителите ми, тъй като аз 
смятах, че техническото 
ми образование е много 
по-важно, а езикът може да 
се научи съвсем отделно. 
Тогава до известна степен 
осъзнавах, че това може 
да ми потрябва в бъдещия 
бизнес и, разбира се, ме 

специализиран университет 
в Сан Франциско. Мога 
също да кажа, че всеки ден, 
докато учех в университе-
та, сме си комуникирали 
с баща ми по телефона и 
основно обсъждахме биз-
неса ни. Това се случваше 
в продължение на шест го-
дини, докато не се прибрах 
и не започнах работа във 
фирмата. Това много помог-
на, защото бях абсолютно 
информиран във всички 
аспекти, и то конкретно на 
нашия собствен бизнес.

атанас Георгиев,
търговски директор на Роза 
Импекс Трейд

От малък се интересувам от фирмата
Още от малък се инте-
ресувам от работата на 
компанията ни, спомням 
си как, като бях ученик, 
прекарвах по няколко 
седмици от лятната си 
ваканция във фабриката 
ни в с. Ягодово, един 
вид стаж. Средното си 
образование завърших 
в Търговска гимназия-
Пловдив, специалност 

през 2009 г. 

Аз съм на мнение, че 
един наследник на се-
мейна компания трябва да 
е наясно с дейността на 
всеки работник и заемана-
та от него позиция, за да 
разбере как функционира 
тази „машина”, преди сам 
да се заеме с управлени-
ето й.

Как се подготвяхте за „тежката корона” на наследник 

иван Киров,
изпълнителен директор на 
Киров АД

влечеше. Естествено, след 
като завърших техникума, 
съвсем ясно и целенасочено 
си избрах къде и какво да 
уча - бизнес специалност в 

През ваканциите бях секретарка
Не бих казала, че съм 
се подготвяла много 
- избрах си какво да уча 
сама, то не беше свързано 
конкретно с недвижими 
имоти или строителство. 
През ваканциите обичах 
да идвам в офиса и да иг-
рая ролята на секретарка, 
баща ми ме развеждаше из 

обектите, които строяхме, 
но никога не се бях инте-
ресувала от оперативната 
работа. 
Започнах да работя във 
ФеърПлей Интернешънъл 
преди 5 години, веднага 
след като завърших второ-
то си висше образование в 
Испания. 

милена захариева,
маркетинг директор във Феър-
Плей Интернешънъл

Банково дело. 

Следващата стъпка 
беше образованието ми 
по икономика в универси-
тета Лудвиг Максимилиан 
в Мюнхен, завърших 
магистърската си степен 



Статистика
В Европа

 ▶Семейният бизнес гене-
рира между 35 и 65% от 
БНП на държавите членки.

 ▶В Европа фамилните 
фирми осигуряват 40-50% 
от заетостта.

 ▶Голям дял от малките и 
средните предприятия в 
ЕС са семейни компании, 

но в същото време някои 
от най-големите фирми 
на Стария континент 
все още са под контрола 
на семействата, които 
са ги основали.
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Семейните компа-
нии са по-устойчиви, 
защото залагат на 
дългосрочна стратегия 
за развитие

 ▶ Госпожа маркова, отко-
га PricewaterhouseCoopers 
(PwC) работи с фамилния 
бизнес? Какви услуги пре-
доставяте за семейните 
компании? 

- PwC работи с представи-
телите на семейния бизнес 
по света от много години. 
Отскоро сме и стратегиче-
ски партньори на Сдруже-
нието на фамилния бизнес 
в България (СФБ). Целта на 
нашето сътрудничество е да 
разработим точната дефи-
ниция на семейния бизнес 
в страната, да подпомагаме 
развитието на култура и 
механизми за развитие и 
приемственост, както и да 
промоцираме значението и 
мястото на фамилния биз-
нес посредством учредени-
те наскоро награди на СФБ 
в три категории, които ще 
бъдат раздадени в края на 
годината. 

В рамките на нашата ком-
пания има специализирана 
група, която обслужва фа-
милния бизнес, като в нея 
влизат експерти от различ-
ните ни отдели - одиторски, 
консултантски, данъчни, 
правни услуги и т.н. Целта 
ни е да предоставим ин-
тегрирана специализирана 
експертиза в различни об-
ласти. 

 ▶ Какви са разликите 
между фамилния бизнес у 
нас и в чужбина?

Фамилният бизнес в България е млад
Интервю Албена Маркова, съдружник в PricewaterhouseCoopers

- Основната разлика е 
свързана с възрастта на 
фамилния бизнес. У нас 
той е доста млад, все още 
е на етап първо поколе-
ние. Семейните фирми в 
България тепърва ще се 
сблъскат с осъществяване-
то на приемствеността от 
следващото поколение. Но 
ако възрастта е основната 
разлика, можем да кажем, 
че ценностите, които се 
изповядват от семейния 
бизнес и стратегическия, 
дългосрочен фокус на не-
говото развитие, навсякъде 
по света са еднакви. 

 ▶ Българският фамилен 

бизнес склонен ли е да на-
ема външни мениджъри, 
или е по-скоро недовер-
чив към тях?

- Това е една от областите, 
в които работим с местни-
те предприемачи. Ние се 
опитваме да им помогнем 
да намерят баланса между 
привличането на външни 
експерти и служители на 
управленски позиции и 
собственото им участие и 
ангажираност. Те трябва 
да са сигурни, че дори и от 
външни мениджъри биз-
несът им ще се управлява 
по начина, по който ис-
кат. Това ще им позволи да 
могат да се фокусират не 

върху ежедневните опера-
тивни проблеми, а върху 
стратегическата визия на 
компанията.

 
 ▶ сравнете фамилния 

бизнес с компаниите, в 
които се разчита изцяло 
на външни мениджъри? 

- Фамилните компании се 
отличават с това, че имат 
по-дългосрочна визия за 
развитието си. Вземането 
на решения в рамките на ед-
на такава фирма в повечето 
случаи е свързано с повече 
предпазливост и консер-
ватизъм. В компания, коя-
то се управлява изцяло от 
професионални мениджъ-
ри, чиито възнаграждения 
зависят от постигнатите 
резултати за тримесечие-
то или за годината, често 
се наблюдава по-голям ак-
цент върху краткосрочното  
натрупване на печалби, взе-
мат се по-рискови решения. 
Това понякога е добре, тъй 
като осигурява гъвкавост, 
но в ситуации като сегаш-
ната криза подобен начин 
на работа прави тези биз-
неси доста по-уязвими. За 
сметка на това фамилните 
бизнеси не мислят толко-
ва какво ще се спечели от 
днес за утре, а как някакво 
решение ще се отрази по-
дългосрочно на работата 
им и на запазването на биз-
неса. Затова и в ситуации 
като днешната този начин 
на мислене ги прави доста 
по-устойчиви.

 ▶ Какво правят собстве-
ниците, за да отгледат 
следващото поколение? 
нужни ли са някакви 

по-специални мерки и 
наставления?

- Една от особеностите на 
фамилния бизнес е, че той 
се основава на фамилни 
ценности. Абсолютно мо-
жем да направим паралел с 
възпитаването на един млад 
човек. По същия начин от 
най-ранна възраст трябва 
да се развиват интерес и ан-
гажираност у наследниците 
към бизнеса. 

Това, което фамилните 
компании в чужбина прак-
тикуват, е да поддържат 
контакти с представители 
на други фамилни бизнеси, 
за да може наследниците им 
да общуват с техни връстни-
ци, също правоприемници 
на семеен бизнес. Това им 
позволява да обменят виж-
дания, да споделят опит и 
идеи. 

В много от случаите соб-
ствениците на семеен биз-
нес, преди да ангажират 
следващото поколение, му 
дават възможност да по-
работи в различни бизне-
си извън фамилния. Не е 
задължително това да се 
случва в компания, която 
има аналогичен бизнес на 
фамилния, може да е нещо 
напълно различно. Целта 
е наследниците да могат 
да направят паралел и да 
натрупат опит.

 ▶ Кои са предизвикател-
ствата пред семейния 
бизнес?

- Кризата засяга семейния 
бизнес по същия начин, по 
който се отразява и на дру-
гите участници в икономи-
ката.  Да, фамилният бизнес 
може да бъде по-устойчив, 

защото е по-консервативен 
и мисли дългосрочно, но 
в същото време това, че в 
повечето случаи той е от 
сравнително затворен тип, 
може да го направи и по-
уязвим. 

Осигуряването на при-
емственост между поколе- 
нията също е предизвикател-
ство. За фамилния бизнес е 
риск и постигането на ба-
ланс между самостоятелно-
то управление и привлича-
нето на външни партньори, 
съветници и управляващи. 
Това е предизвикателство, 
което понякога е и на чисто 
психологическо ниво. 

Дарина Черкезова

Усещане за terra incognita
В България няма  
статистика  
и разбиране  
за същността на  
фамилния бизнес

Дори и Европейската коми-
сия (ЕК) осъзнава важност-
та на фамилния бизнес за 
националните икономики и 
през 2008 г. прави проучва-
не за нивото му на развитие 
в отдeлните държави член-
ки. За България докладът е 
от 16 страници и това, което 
става ясно, е, че всъщност 
нищо не е ясно. Няма де-
финиция, няма статистика, 
националните власти нямат 
политики към семейния 
бизнес просто защото не 
го различават. Фамилният 
бизнес в България все още 
е terra incognita.

нагласи
Семейният бизнес в Бъл-
гария е малък, с преоб-
ладаващо участие на ми-

крофирми. Макар да има 
изключения, това е основна 
негова характеристика не 
само у нас, но и в Европа. В 
България семейният бизнес 
е типичен за сектори като 
земеделие и услуги - ту-
ризъм, консултантски дей-
ности, търговия на дреб-
но, занаяти и т.н., показват 
външните наблюдения на 
анализаторите от ЕК. 

сондаж
Очаква се от Pricewater-
houseCoopers да определят 
дефиницията за фамилен 
бизнес у нас и към края на 
годината дори да помогнат 
да се определи кои са от-
личниците сред семейните 
компании. Оттам обещават 
да представят и пазарна 
статистика. Дотогава един-
ственият опит да се напра-
ви преглед на фамилния 
бизнес май е правен само 
от УНСС. 

От проучване от 2006 г. 
сред 300 фирми става ясно, 

че една от основните при-
чини за зараждането на се-
мейния бизнес е търсенето 
на икономическа свобода 
(36%). Основният сектор, в 
който доминира семейният 
бизнес, е търговията (63%), 
следван от услугите (12%), 
производството (9%) и зе-
меделието (9%). 

Възрастта на 24% от анке-
тираните фирми е била 8-10 
години. Основният проблем 
при старта на работата им 
бил свързан с намирането 
на квалифициран персонал 
(25%), достъпа до пазари и 
установяването на връзки 
с клиенти (19%), получа-
ването на разрешителни 
(17%) и др. Като най-важни 
фактори за успеха са посо-
чени опитът и уменията на 
мениджърите (24%), склон-
ността им да предприемат 
рискове (20%), комуника-
ционните умения (16%), 
полезни лични контакти 
(15%) и добро образование 
(8%).

Дефиниция
Що е то семеен 
бизнес

 ▶Семейният или фами-
лен бизнес не е задължи-
телно да е на 100% соб-
ственост на членовете 
на семейството.

 ▶Дялове на компанията 
дори може да са листна-
ти на борсата.

 ▶Това, което е важно, 
е бизнесът да е осно-
ван от човек във фами-
лията, като неговите 
наследници или самият 
той все още да държи 
поне 25% от контрола.

 ▶Собствениците на 
фамилен бизнес трябва 
и да са активни в упра-
влението му.

 ▶Те трябва да са анга-
жирани с вземането на 
оперативни и страте-
гически решения.

СНимка мариНа аНГЕлоВа



Надежда
Учени ще 
разгадават тайните 
на Вселената
Най-мощният ускорител 
на частици ще бъде пус-
нат отново в близките дни, 
съобщи Европейската орга-
низация за ядрени изслед-
вания CERN. Устройство-
то, наречено Голям адро-
нен сблъсквач, струва 3.9 

млрд. EUR и беше спряно 
през декември, за да бъде 
подготвено за неизследва-
ни досега енергийни нива. 
Ускорителят ще помогне на 
учените да разберат про-
изхода на Вселената, като 
пресъздадат условията след 
Големия взрив. Той ще даде 
тласък и на разгадаването 
на тъмната материя и тъм-
ната енергия, за които се 
смята, че съставляват 96% 
от Космоса.
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Колекция
Луксозни 
бинокли на мода 
сред мениджърите
Луксозни бинокли са 
последната мода сред 
фондовите управители. 
Нюйоркски търговец на 
антики разказва, че за 
последните две години е 
продал около десет бино-
къла на цени от 18 до 100 

хил. USD. Много от тях 
са лъскави метални екзем-
пляри от Втората светов-
на война, използвани са 
на самолетоносачи или 
бойни кораби. Особено 
популярни са сред колек-
ционерите, които търсят 
предмети, съчетаващи 
форма и функция. Цената 
зависи от големината на 
биноклите, като по-скъ-
пите модели надминават 
метър на дължина.

Главният изпълнителен ди-
ректор на Lloyds Banking 
Group Ерик Дейниълс ре-
ши да се откаже от годиш-
ния си бонус под силен 
натиск, след като шефът на 
конкурентната Royal Bank 
of Scotland (RBS) Стивън 
Хестър отклони възнаграж-
дение от 1.6 млн. GBP. 

Дейниълс имаше право 
на максимален бонус от 2.3 
млн. GBP, или 225% от ос-
новната му заплата за 2009 
г. Той обаче ще получи 
заплатата си от 1.035 млн. 
GBP. Това е четвъртият 
банкер, който се отказва от 
премия за последните де-
сетина дни. Преди Хестър 
бонуси за кризисната 2009 
г. решиха да не взимат ше-
фът на Barclays Джон Вар-
ли и президентът на банка-
та Боб Дайъмънд, въпреки 
че Barclays не е получавала 
държавна помощ и почти 
удвои печалбата си до 11.6 
млрд. GBP за 2009 г.

Прогрес
Lloyds и RBS обаче бяха 
подкрепени финансово от 
правителството, което още 
повече засили недовол-
ството на данъкоплатците 
срещу космическите суми, 
плащани на банковите ръ-
ководители. 

Източници, близки до 
Стивън Хестър, твърдят, че 
той искал да деполитизира 
въпроса. Миналата седми-
ца той разговаря с пред-

седателя на RBS и с пред-
ставители на UK Financial 
Investments (UKFI) - пра-
вителствения орган, който 
контролира получилите 
държавна подкрепа банки, 
че иска да се откаже от бо-
нуса си в интерес на RBS. 
Министърът на икономика-
та лорд Менделсън строго 
предупреди банките, че 
трябва да се въздържат от 
раздаването на премии, и 
коментира, че изказването 
на Хестър все още нищо не 
означава. 

Според него, ако след 
години се окаже, че Хес-
тър се е справил добре 
и е заздравил финансово 
RBS, той ще заслужава да 
получи нещо за това. Аз 
ще бъда първият човек, 
който ще го предложи, но 
не сега е моментът, каза 
Менделсън. Няколко часа 
по-късно стана ясно, че 
Хестър се е вслушал в съ-
вета на лорд Менделсън и 
официално е решил да не 
взима премия.

Загуби
RBS се очаква да обяви 
загуба от около 4.9 млрд. 
GBP. Решението на Хестър 
обаче може да помогне 
на UKFI да одобри плана 
за разпределяне на 1.32 
млрд. GBP бонуси между 
високоплатените главни 
банкери на финансовата 
институция. 

През декември директо-

рите на банката заплашиха 
да си подадат оставките, 
ако финансовите власти 
наложат вето върху пла-
щанията на висшия ме-
ниджмънт, тъй като това 
би направило RBS некон-
курентоспособна. 

Що се отнася до ръково-
дената от Дейниълс банка, 
в края на седмицата Lloyds 
ще публикува отчета си, 
като се очаква да отчете 
между 4 и 11 млрд. GBP за-
губа. Резултатите вероятно 
допълнително са повлияли 
на решението на Дейни-
ълс, въпреки че според 
него Lloyds работи добре 
под неговото ръководство. 
През 2007 г. той получи 
2.88 млн. GBP допълни-
телно възнаграждение, а 
през 2008 г. - 1.15 млн. 
GBP. През 2009 г. обаче той 
отклони премия за пред-
ходната година. Дейниълс 
е наясно и че решението 
му ще позволи на банката 
да предложи насърчител-
ни плащания на изявените 
си служители. Някои от 
инвеститорите на Lloyds 
недоволстват, че Дейни-
ълс е купил HBOS точно в 
разгара на кризата. Според 
тях има голяма разлика 
между него и Стивън Хес-
тър, който е бил назначен 
за директор, след като RBS 
изпаднала в затруднение, 
за да я изправи отново на 
крака.

The Times

Шефът на Lloyds Ерик 
Дейниълс е поредният банкер, 
отказал се от премия  
за кризисната 2009 г.

Войната  
за бонуси

Един режисьор ми каза 
веднъж, че е трудно да се 

намери роля за мен, защото не 
може да сложиш червенокоска на 
сцената без специална причина

Цвят

 Джулиан Мур, актриса

Колекция
Уникални бижута 
изложени  
в Сингапур
Уникална колекция скъпо-
ценности на шейх Насър 
ал-Ахмад ал-Сабах, най-
големия син на емира на 
Кувейт, може да се види в 
музея на азиатските циви-
лизации в Сингапур. Сбир-
ката включва повече от 

30 хил. предмета и е най-
голямата и ценна колекция 
произведения на ислям-
ското изкуство в света. 
Експонатите са от периода 
на тривековното господ-
ство на династията Мугал 
в Индия. Майсторската 
обработка на скъпоценни-
те камъни, която включва и 
сложни плетеници от злато 
и миниатюрни рисунки, са 
вдъхновили бижутери като 
Картие.
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